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Ö:\SÖZ 

GAP Idaresi Başkanlıgı. "GAP Master Planı" nın yerini alacak. Güneydogu Anadolu Bölge Kal
kınma Planı ça lışmasını . katılımcı bir süı·eç içinde başlatmış bulunmakı.adır. 

Teknisyen olarak hazırlık ça lışmasında görev aldıgım ve 1989 yılında Lamarnianan Master 
Planı'nın uygulanmaya başlaması üzerinden geçen on yıl. Planın sadece güncelleştirilmesi ihti
yacını degil. kapsam ve yaklaşım başka degişikliklerini de gündeme getirmiştir. Son on yı lda 
dünyanın kalkınmaya bakış açısı ve planlama pratiginde önemli degişiklikleı· olmuş ve kalkın
ınayla ilgili bazı temel kavramlar daha belirleyici konuma gelmiştir 

1992 yılında Rio'da yap ılan dünya zirvesinde. çevre ve dogal kaynakların korunınası konu
ları ile sürdürülebilir• kalkınına yaklaşımı ve kalkınına literatüründe ön plana çıkmıştır. Kalkın

ına kavramı artık salt. kaynakların geliştirilmesi ya da fiziksel yapıların inşasın ı içerıneınekte

dir. Artık sadece sulama ya da tarımsal üretimi arttırmak gündeme gelmemektedir. Kalkınına
nın odagına insan yerleştirilmiş ve dogal kaynakların korunınası birinci derecede önem kazan
mış bulunmaktadır·. 

Gündeın-2 1 dokümanın ı üreten ve Türkiye'nin de içinde bulundugu. hemen tüm ülkelerin. 
devlet ve hükümet başkan ları tarafından imzalanan Rio Zirvesi'ini Lakiben. başka konu larda da 
önemli gelişmeler· oı·ı.aya çıkmıştıı·. 1994 'te Kah i re Konferansı "nüfus". 1995 'te Peki n Konferan
sı "cinsiyet dengeli kalkınma" konusundaki yeni ilke ve yak laşımları belirlemiştiı· . Kopenhag'da
ki ilkeler ka lkınmada sosyal politikalara ilişkin yeni gündemler saptamıştı r. 1996'da l sı.a n
bul'daki HabiLatl i Kent Z iı·ves i. kalkınınanın ve gel işmenin kentsel baglamına il i şkin degerieri 
evrensel boyutlara Laşımış ve son olarak da Mart 2000'de Lahey'de gerçek leşen Dünya Su Fo
rum u. kalkınına ve su kaynaklarının geliştirilmesi ve yönetimi konusundaki çagdaş yak laşımla

rı orı.aya koymuştur. 

Aslında GAP lda ı·esi . söz konusu bu degişik alanlarda. degişik projeler üretmekteydi. Ancak 
bu geli şıneler GAP'ın genelinin. bir tür entegre yaklaşım içinde ve orı.aya çıkan çagdaş deger ve 
ilkeler baglamında gerçekleştirilmesi konusunda Idare'ye önemli bir fırsat sunmuştuı·. Bir di
ger fırsat ise. siyasi karar organının . GAP' ın 201 O yılına kadar ı.amamlanması talimatıy la bir
likte. oı·ı.aya çıkmıştır. Böylece yeni plan ilgili tüm kesiınleı·den saglanan girdi ve katk ılarla. bu 
Lalimatın geı•egini yerine getirme yolundaki önemli bir adım olarak gerçek leşmiş olacaktır. 

Katılımcı bir şekilde yapılmasını esas aldıgımız Güneydogu Anadolu Bölge Kalkınma Planı 

ça lışınası için tüm GAP Bölgesi illerinde her kesimi yeni planın felsefesi. hedef ve stratejileri ile 
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degişik konulardaki deLayları hakkında bilgilendirmek amacıyla ilk eı.apı.a dokuz ilde bilgilendir· 
me ve beyin fırtınası toplantıları yapıldı. Böylece iş Lanımının sonuçlanmas ı ve katılım yöntem· 
lerinin belirlenmesi ile ilgili olarak. tüm paydaşların göı·üş ve katkılaı·ı a lındı. 

Bu katkılarla hazırlanan vizyon. amaç. hedef ve stratejileı· doküman ı. 20 Eylül 2000 ı.arihin· 

de Diyarbakır' da. GAP illerinden davet edilen kamu kurum ve kuı·uluşlar ve sivil toplum örgüt· 
leri temsilcilerince ı.a rtışıldı ve bunların eleştiri ve katkıları alındı. 

Bu kit.ap. 20 Eylül 2000 t.arihinde Diyarbakır Ticaret ve Sanayi Odas ı Salonu'nda yapılan 

toplantıdaki konuşmaları kapsamakt.adır. Ancak katkı ve katı l ımdan anladıgım ız bu toplantıla r· 

da orı.aya konan görüşleı·le sınırlı kalmamakt.adır. Toplum kesimleri ve onların örgütleri aı·acılı· 

gıyla yapılacak katılım ve katkıla l' için bir dizi başka yöntem de uygulannıakı.adır. Temsil edile· 
meyen kesimlere dogruclan ulaşma yöntemleri de kullan ılana ı·ak. katılım en üst düzeyde uygu
lanmaya çalı şılacak ve Güneydogu Anadolu Bölge Kalkınma P lanı bu kez aşagıdan yukarıya bir 
şekilde oluşacak. bu program bütün paydaşlar ı.a ı·afından çizilmiş şekliyle. uzmanlar ı.a ı·afın· 

dan gerçekleştiritmiş ve yine paydaşların onayıyla yürürlüge girm iş veya siyasi iradeye sunul· 
muş olacaktıı· . Bunun önemi Türkiye'de katılımcı planlama anlay ış ıyl a gerçekleştirilen ilk kap
samlı uygulama olmasından kaynaklanmakı.adır. 

Tüm katılımcıların orı.ak emegi ve katkısıy la orı.aya çıkmakta olan yeni Güneydogu Anadolu 
Bölge Ka lkınma Planı çalışmalarının hazırlık aşamasında oldugu kadar uygulanıada da başarı · 

lı olmasını diliyorum. 
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GAP BÖLGE KALKlNMA PLANI 

Vedat ÖZBILEN- (GAP Bölge Kalkınma t•tanı Proje Koordinatörü) 

Sayın Ticaı·et Sanayii Odası Başkanım ve degeri i katılımcılar hepinizi saygı ile selamlıyoruııı. 
Bugün bir aı·aya gelmemizin nedeni. bildiginiz gibi Güneydogu Anadolu Bölge Ka lkınma Pla
n ı'nın hazırlanmasında belli bi ı· aşamaya gelinmesidi ı·. daha önce de yapmış oldugumuz toplan
tılarda katılı nıcı planlama metodunu kullanarak bu planı oluşturacagınıızı bildiı·miş ve bunun 
için bir bilgilendirme toplantısı yapmış ve 14 Nisan'da Diyarbakır'a gelmişLik ve 14 isan- 30 
Mayıs aras ı d igeı· ilieri de dolaşmıştık. Geçen üç ay içerisinde proje ekibimiz oluşturduk. bu ekip 
üç aylık bi ı· süre içerisinde yapmış oldugu çalışmay ı belli bir aşamaya getirdi ve vizyon. amaç
lar. hedefleı· ve politikalar dokümanın ı oluşturdu . Hazırlanma sürecinde proje ekibi. kendi içe
ı· is inde tartı ştıg ı gibi. GAP Idaresi danışmanlar grubunun da görüşleri alındı ayrıca 13 Eylül'de 
Ankara'da GAP ldaı·esi'nin dışında uzmanlar grubu ile de biı· arama toplantısı yapıldı ve onla
rın da görüşleri a l ınd ı ve böyle bir degerlendirme ile bölgeye gelindi. Bu toplantıyı Diyarbakn'da 
düzenlemeyi planiadı k. özellikle her ilden seçtigimiz 5-1 O kişilik uzmanlar grubu ve kendi ilieri 
konusunda fikir üreten. ça lışmaları olan kişileri öncelikle toplayalım. görüşleı·ini alalım sonrada 
tek ra ı· yine iliere dag ı lıp . her ilde gen iş kapsamlı bir top lantı yapalım dedik. Bugün 20 Eylül. Di
yarbak ıı··a geldik ve dokuz ilden çagırdıgı mız ilgili tems ilcileı·inıizle yapacagınıız toplantıyı bu
gün burada yürütecegiz. Başkanımız Olcay ÜNVER bu toplantıya Mısır'daki progranıın ın yogun
lugu ve orada yaşad ıgı bir saglık sorunu nedeni ile gelemed i. kendisi benim aracıligını ile özür
lerini iletiyor. Toplantıyı Proje Yöneticisi Sayın Yavuz EGE yönetecek. proje ekibini ve bugüne 
kada ı· yapılan ça lı şma ları tanıtacak. Ben sözü kendilerine veriyorum. herkese günaydın. hoş gel
diniz diyorum. 

Dr. Yavuz EGE- (GAP Bölge Kalkınma Planı Proje Direktörü) 

Sayın Başkan. çok degeri i katılımcılar. degeri i arkadaşlarını hepinizi saygı ve sevgi ile selanı 

lıyor·unı. Bugünkü toplantınıızın amacı. az önce Sayın Vedat ÖZBILEN'in de ifade ettigi gibi be
lirli biı· aşamaya gelmiş olan Bölge Kalkınma Planı çalışmalarını sizlere kısaca sunmak: Şimdi
ye kadaı· yapılmış olan çalı şmalar ve özellikle sizlere daha önceden dagıtılmış olması gereken 
vizyon. aınaç. hedef ve politikalar doküman ı üzerindeki görüşlerinizi almaktıı·. Toplantı üç bölüm 
halinde düzenlendi. ilk bölümde size dagıtılmış olan kısaca a ltı çizilmiş alınası gereken kısımla
ı· ı öne çıkararak sunmak. sonra da görüşleı·inizi almak ve sonra da burada aran ızda bulunan ça
lışma gruplarının yöneticisi olan arkadaşlarınıızın yapacakları bir kısa degerlendirnıe sonrasın

cıa da toplantıyı taınaınlanıaktıı•. Bu toplantı. katılımcı planlama anlay ışının biı· geregi olarak 
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planlama süreci boyunca yapılacak olan toplantılaı· serisinin bir bölümünü oluşturuyor. Katılım· 
cılık ilkesi geregince. biliyoı·sunuz bir bilgilendirme toplantısı yapılmışdı ve GAP Bölgesi 'ndeki 
dokuz ilde de toplantıl ar tertiplendi. Bölgede bu tü ı·den toplantılaı·a devam edilecek. katılımcılık 
sadece plan hazırlama sürecine katılma ile sınırlı degil. uygulama programının hayata geçirilme· 
si ve aktarılmasında da son derece büyük bir önem taşımaktadır. Şimdi ben sözü daha fazla 
uzatmadan burada bulunan çalı şma gruplarının başındaki arkadaşları sizlere takelim edecegim. 
Ondan sonra da sözü Vedat Bey·e bırakacagım. O. sizlere. kısaca strateji dokümanı diyebilece· 
giıniz doküman hakkında bilgi takdim edecek. Bizim örgütlenmemiz. beş teknik ça lışına grubun· 
dan oluşuyor ayrıca Iletişimi Grubu ve Destek Hizmetleri Gı·ubu'muz var. Böyle bir yapı içerisin· 
de örgüttendik ve ça lışıyoruz. plan süreci boyunca görüş alış veı·i şinde bulunduguınuz danış· 

ınan larımız var. Bölgesel Planlama Grubu'nun Yöneticisi Sayın Saffet ATlK. Iktisadi Planlama ve 
F inansınan Modelleri Grubu'nun Yöneticisi Sayın Mehmet POLAT. Sosyal Planlama Grubu'nun 
yöneticisi Sayın Ahmet SALTlK. Kırsal Kalkınına ve Tarım Grubu'nun Yöneticisi Sayın Haşim 

OGOT ve Altyap ı ve Çevre Grubu'nun Yöneticisi Sayın Zeynep ARAT'tıı·. Danışınanlarıınızdan 
Prof. Dr Sayın Turhan AKÜZÜM ve Sayın Rıfat DAG da bugün burada bizlerle birlikte bulunmak· 
tadırl ar. Toplantı sonrasında sizlerin de görüşlerini a l d ıktan sonra kısa deger lend irıne otuı·uınu 

yapı lacak ve görevli arkadaşları ınızın görüşlerini sizlere aktarmak mümkün olacaktır. Ben sözü 
Sayın Vedat ÖZBILEN'e bırakıyorum. o bir takdiınde bulunacak ondan sonra da tartışınaları ve 
görüşlerinizi alınaya başlayacagız. Teşekkür ederim. 

Vedat ÖZBİLEN-(GAP Bölge Kalkınma Planı Pı·oje Koordlnatörii) 

Teşekkürler Sayın Başkan. ben izniniıle sunuşuınu oturarak yapmak istiyorum. Sizlere da· 
gıttıgımız: vizyon. amaçlar. hedefler ve politikalar doküman ı. hangi bi ı· süreçten geçeı·ek çı ktı kı· 

saca bahsettikten sonra dokümancia ortaya koydugumuz yaklaşımları sizlere hatırlatmak ve 
üzerinde tartışmak istiyoruz. 

GAP bölge kalkınma planı 2002 ile 2010 yıllarını kapsayan bir plan. Bu plana nasıl başlan· 

dı? Bakanlar Kurulu'nun kararı ile GAP'ın 2010 yılıııda bitiritmesi kararı alınmış. planlama ve 
koordinasyon çalışmalarını yapmak üzere GAP Idaresi görevlendirilmiştir. GAP Idaresi. bu gö· 
ı·evi aldıktan sonra Yavuz Bey'in de bahsettigi gibi bir proje ekibi oluşturdu. Proje Direktörümüz 
Sayın Yavuz EGE' dir. Proje Koordinatörü olarak ben. GAP Idaresi ve bu proje ekibi arasındaki 
ilişkileri saglıyorum. Yedi birimimiz ve onların grup yöneticileri. bu grup yöneticileri altında 
oluşmuş proje ekibirnizle gördügün üz i ş akış şeması (bkz. Şema Sh. 7) çerçevesinde bu i ş i yürüt· 
meye çalı ş ıyoruz. 

Şeınanın üst tarafında göı·dügünüz pembe renkli kısımlar plan çal ı şınasını etkileyen dış fak· 
törlerdiı·. Uluslararası geli şmeler: dünya 2·1. yüzy ıla giriyor ve kendi planlama an layışını oluş· 

turuyor. bununla ilgili örgütler kuruluyor ve ulusal hükümetler de bu yönde kendi ekonomik. 
sosyal ve siyasal yapı l aı·ına göre kabul edilmiş olan bu planlama kararlaı·ını den iyorlar. Biz dün· 
yadaki bu gelişmelere uygun davran ıyoruz. Özellikle konu Güneydogu Anadolu Projesi ise ve Fı· 
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rat ve Dicle suları u lusla l'Brası önem taşıyorsa, dogal olarak uluslararası gel işıneler de bizi et· 
kileyecek. Bunla ı·dan biı· i de Gündem 21 dokümanıdır. 1992 yılında Rio'da yapılan bir toplantı · 

da: 21. Yüzyılın planlama kararlarını ortaya koyan. özellikle çevrenin agırlıklı oldugu ama buna 
baglı olarak diger sektörlerin de yeni yaklaşı mını ortaya koydugu bir dokümand ır. Bu doküına· 
na Cumhurbaşkanlıgı seviyesinde imza konulmuş. hem Devlet Planlama Teşkilatı hem de GAP 
Idaresi ve ilgili kuruluşlar kendi ça lışma planlarını ve stratejilerini yeni lemişlerdiı·. Bu nedenle 
dikkate almam ız gereken bir dokümandır. Bu doküman sonucunda da bir çok top lantıla ı· yapıl· 

mıştır: 95'te Kopenhag'da sosyal planlama sosyal amaçlı . Kahire'de nüfus ile ilgili. Pekin'de ka· 
dına yönelik toplan tılar. Istanbul'da Habitat kent toplantıla rı. hep bu Gündem 21 sonrası yapı · 

lan uluslaraı·ası topla ntılardır ve bu toplantılarda planlama kaı·arla rı alınmıştır. Bu kararlar. 
kentten tutun. nüfus ve sosya l. kadınlara genç kızlaı·a kadar dünyanın ortak payda da an laştı · 

gı . herkesin hem fikir oldugu ilkelerdir. Bun ları da dikkate almamız gerekiyor. Dikkate almamız 

gereken digeı· bir husus da Gündem 21 dışında. GAP Idaresinin Bi rleşmiş Millellerle yapmış ol· 
dugu "GAP Bölgesi'nde Sürdürülebilir Kalkınma Programı "dır. Bu programda 29 alt proje var
d ır. Bunlar GAP Bölgesi'ne yönelik ve çalı şmalarım ıza yön verecek olan uygulamaya yönelik pro· 
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jelerdir. Ayrıca GAP Idaresi'nin on yıllık süre içerisinde çeşitli sekt.örlerde uyguladıgı pi'Ojeleri. 
deneyimleri ve kazanımları da var ve bunların da plana yansı tılması gerekiyor. Somut örnekler 
vermek gerekirse. GAP Girişimci Destekleme Yönlendirme Merkezleri ve orada edinilen tecı·übe· 

!erin aktarılması . Çok Amaçlı Toplum Merkezleri" nde kadın ve genç kızlara yönelik ça lışma ların 

akta rı lması . katılımcı planlama anlayışı . Birecik Baraj Gölü suları altında kalan yerleşim mer
kezlerinde uygulanan yeni katılımcı yöntemler. Karaköprü ve Islahiye imar planlaı·ında uygula
nan katılımcı planlama yöntemleri. bizim yapacagım ız planlamada yeni ip uçla ı· ı veı·ecek çalış

malardır. Bunların dışında ulusal düzeyde yapılmış olan Sekizinci Plan ve 2023 Peı·spektifi de 
bizim planımıza girdi verecek ve planlama kararlarını etkileyecektir. Dolayısı şemada üst kısım· 
da gördügün üz bu dört kutu d ış etkiler olup planlama çalı şma larımızı yönlendirecek yeni pers
pektifler. (Bkz. şema sh. 7) 

GAP Bölge Kalkınma Plan ı yapılırken öncelikle. ka lkınma ihtiyaç ve vizyonumuzu belirleye
cegiz. bunları belirlemeden önce hareket noktamız daha önce yapılmış olan 1989 GAP Masteı· 

Planı"d ır. Bunun degeriendirilmesi gerekiyor. 89 Master Plan ı neyi öngördü. neleri gerçekleştir

di. neleri gerçek leştirmed i. oradan elde edecegimiz ve bu plana girmesi gereken deneyim leı·imiz 

var. 

Göz önüne alınması gereken diger bir ça lışma da Sosyal Eylem Planıdır. 95 y ı lında GAP lda· 
resi tarafından hayata geçirilmiştir. Bu konudaki uygulama ve deneyimlerin de yeniden gözden 
geçirilmesi ve plana yansıtılması gerekiyor. 

Bir de durum tespiti söz konusu Güneydogu Anadolu Bölgesi ve Projesi bugün hangi durum· 
da ve on yı lda ne gibi degişim ler yaşanmıştır . Bunların gözden geçirilip verileı·i n toplan ıp gün· 
celleştiri lerek. kalkınma. ihtiyaç ve vizyonun tespit edilmesi gerekmektedir·. 2010 Pla nı"nın 

amaç. hedef ve stratejileri. yerinde yapılan ça lışma larla belirlenecek. kalkınına seçenekleri orta
ya konulacak ve finans modelleri de irdelenecektir. Kaynaklarım ız nedir. en iyi şeki lde nasıl kul· 
lanabiliı·iz. ka lkınma planı ve uygulama programını nası l o luşturacagız. izleme ve degerlendirıne 

sistemi nasıl olacak. bun ları yaparken dışardan alınan etki ve öneriler dogrultusunda oluşturul· 

ınasına da katı lımcı planlama diyoı·uz. Katı lımcı planlama sürecinde: kamu kuı·uluşları ve bölge· 
de çalışan sivil toplum örgütleri. üniversiteler. kamu kuruluşlal'llıın . planın bilgilendirme. dan ış

ma. ortak çalışma. delegasyon ve yönetişim dedigiıniz her aşamasında görüş ve katkılarını ala
rak. onların da aktif rol alınasını istiyoruz. 

Daha önce bu bilgilendirme toplantılarını. 14 Nisan - 30 Mayıs 2000 tarihleri arasında yap
mıştık. Ortak ça lışmalar proje ekibimizle birlikte başladı hatta delegasyon iş lerimiz de başlamış 

durumda. şu anda 20 tane tespit edilen iş . ilgili kuı·uıuşlara delege ediliyor. örnegin dün Büyük
şehir Belediye Başkan ı Danışman ı Şehınus Bey'le bir toplantım ız oldu ve sivil toplum örgütleri· 
nin bölgede güçlendirilmesi ve kalkınına sürecine katılmas ı ile ilgili bu çalışınay ı yürütecekler. 
Türkiye Tabipleri Odası da bölgenin saglı k problemi ile ilgili biı· ça lışına yapıp. plan ça lışmamız

la ilgili girdi verecekler. Türkiye Esnaf Sanatkarla ı· ı Odası ile görüşLük. Diyarbakır temsilcileri 
ile esnaf sanatkarların bu süreç içerisindeki soı·unla ı·ı nedir. nasıl çöztiltir ve plana nasıl katı la · 

bilirler gibi konularda delegasyon işlevi göı·ecekler. Bu bi ı·kaç örnegini verdigiııı gibi 20 iş ko-
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nuınuz var. Bu lür ça lışmalarla bölgedeki sivil ı oplum örgütlerinin. üniveı'sitelerin ve ku ı'uluşla

rın iş akış ı şemasında belirled igiıniz iş ler·e kalı l ına la rmı saglayacagı z. Plan hazırlama süreci 
içinde ortaya çıkan. vizyon dedigi ıniz sizlere dagıwgı ınız doküman da iş akını şamasın ın ortaya 
çıkaı'dıgı bir çalışma. Bu dokümancia bizim baz ı hederıeriın iz var. pi'Oje ekibi ve tliger dan ışınan

lar ve uzmanlarla yaplıgımız ça l ışına larda uzun vadedeki Iı edcrıerinıizi koyduk. Çalışma larımız

da 2010'un da ilerisine gitlik bunu 2023 ola ı·ak da degerlendirebilirsiniz. Biz Güneydogu Ana
dolu Projesi'ne. refah düzeyi arlını ş. herkesin ekonomik faaliyellem kalılına fırsalının yaralıld ı 

g ı . diger bölgelerle gelişmişlik farkının kaldırıldıgı. kaynakların elki n kullanıld ıgı. verimlilik ve is
tihdam ın arttırıldıgı. ulusal ekonomi ile bütünleşmiş bir yapının geLi ı•digi dışa açık deınokı'aLik 

bir' toplumsal yapının oluşwgu. özell iklede güçlü. donanım lı egiti lmiş bireylerin yaratı ldıgı b i ı' 

ortamda devam etmek istiyoruz. Sürdürülebilir büyüme demekle. kalkınması kesinLiye ugranıa
yan ve kendi iç dinamigi ile ge lişen bir kalkınına şeklini anlatmak isLiyor·uz. Bunlar tabi ki lar
tışınalaı'a açık . size sunulan doküınanda da yer almıştı. genel amacımız bu on ~ ıllık sü ı·eç içeı'i

sinde 20 ı O'da varmak istedigiıniz bu vizyonun dışında. temel yaklaşımımız bölgedeki tüm in
sanlaı'ın yaşam kalitesini yükseltmek ve süı•dürülebilir kılnıaktır. Bundan ne anlıyoruz? Yaşanı 
kalitesi derken. insanın yaşayabilmesi için en temel ihtiyaçları neleı'Se on ları gerçekleştiı·mektiı'. 

16 tane amacımız vardır ve bu amaçları ortaya koyarken. yaşam kalitesini yükseltme temelin
de. içme suyundan tutun. kanalizasyona. i ş imkanlarının yaratılmasına. düzenli kentleşme. kır

sal alarıda veı·imin aıttıı'ılmasına kadar hepsinin temelinde insanın yaşam kalitesini yükseltme
ye yönelik ça lıştık . Dünyadaki gel işmelerden kendimizi ayrı tutmadıgımız temel ilke ve strateji
lcrimizde ise Avrupa Biı' ligi'nin normları ve bölgesel kalkınma politika ları. Biı·lcşmiş Milletleı'le 

yapmış oldugumuz sözleşmeler. diger uluslararas ı yükümlülüklerle uyum saglanacaktıı·. Seki
zinci Beş Yıllık Kalkınma P lanı'nın ilkeleri ve 2023 Perspektifi'nden de kendimizi soyutlayama
yız . Bunl a rı yaparken de GAP Idaresi olarak "katıl ımcı planlama" anlayışı ile "bölge insanını ge
li şlirmek" esas heclefimizdir. Güneydogu Anadolu Pro jesi önceleri su ve toprak kaynakların ın ge
liştiri lmes i olaı'ak planlanmıştı. 95'ten beri Güneydogu Anadolu Projesi i nsanı hedef alan. oda
gında insan olan bit' Projc'dir. Sadece su ve topı·ak kaynakların ı gel iştirmeye yönelik bit' Proje 
degildir. ekonomik alanda. sosyal alanda. kü l tüı'el alanda. mekansal ve çevresel konumlarda ya
pacagı mız bütün ça lı şmala ı' insanın ihtiyacına göre yapılmaktadır. Ve bunlar yapı lıı·ken sürdü
rüleb ili ı· l ik ve katılımcılık ön plandadır. Projeden etkilenen insanla ı·. bu süreç içeı· isinde etkin 1'01 
a lnıalı ve sorumlu luk ları pay laşmalıd ırlar. Yeni Planda bunu gerçekleştirebilmemiz için ilk önce 
ekonomiyi düzeltmemiz. yani ulusal pazada bütünleşmeyi saglamamız geı·ekir. Yani rasyonel 
işleyen bir Pazar ekonomisi olmalıd ı r. Yerel Pazar oluştuı·u l malı ve buna yönelil-: tedbirler alın

malıdır. Pazarın çözüm üretemedigi veya sorunlu alanlarda kamu müdahalesinin geı'ekliligi de 
bir diger ilkemizdir. Sürdürüleb i li ı· kalkınmanın gerçekleşti rilmesi için beşeri. dogal ve ekono
mik kaynak ların çok iyi kullanabilmesi geı'eki r . Sosyal müdahalelerde. kamunun ancak yapabi
lecegi. bölgenin sosyal yapısının iyi tan ım lanması ve sosyal katmanlar arasındak i geçiş leri ve 
sorun la ı· ı iyi tanımlayabilnıelidir ki projeye yansıması dogı'u olabilsin. bunun içinde kaynakları 
uyum içinde kullanabilmek için hedef gruplaı'ı tespit etmek. bunlardan hangilerin in desteklene
bilecegini belirlemek ve bunla ı·l a ilgili olarak da kurumsal kapasiteleri geliştirmek ve yönlendit·
mektiı·. Omek vermek geı'ekirse. Ticaret Sanayi Odalarını bu konuda desteklemek. Esnaf Sanat-
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Sanatkar Oda ların ın. birlikleı·inin temsilcilerinin yapıla ı·ını geliştirmektir. Bunlar birlikte yapa· 
cagımız on yıllık planın önemli temel taşlarıdır. Bölgedeki sivil toplum örgütleri güçlenmedikçe 
kalkınınanın planlarda belirlenen hedeflerin mekana yansımasıon yıllık deneyimde de gördügü. 
m üz gibi hep olumsuz olmuştur. Dolayısı ile hedef grup tanımımızı yapmamız ve buna baglı ola· 
rak da ne tür sosyal müdahaleler yapılacagını belirlenmemiz gerekiyor. Bunları yaparken pa
zar ekonomisi içerisinde. sosyal ve ekonomik kamrların bir de mekana yansıması söz konusu· 
dur. Yer seçimi kararları nasıl olacaktıı·? Kentlerin gelişmesi. kırsal a lanların. kentle-k ır arasın

daki ilişkileı· nasıl saglanacaktı r?. Bunları yaparken çevre boyutuna da önem veriyoı·uz. hem 
sosyal. hem de iktisadi kararlarda çevre önemli biı· yeı· tutacaktır. Kalkınma. dogayı tahrip et· 
meden, insanı tahrip etmeden oluşturulacaktır. 

Planın kaynak gereksinimi genellikle bütçedendir. kamu agı rlıkltd ır ama bizim sürdürülebilir 
kalkınma yaklaşımımızda bulunan üç temel öge nedeniyle kamu inisiyatifini etkin kılmak. özel 
sektörün rolünü aıttırmak ve ha lkın katılımını saglamaktıı·. Bu üç ayak sürdürülebilir kalkınma 
için çok önemlidir ve yaptıgıın ız bütün ça lı şmalarda artık sorumluluklan paylaşmak gerekınek· 

Lediı·. Yani kamu. özel sektör ve halkın. yapılacak çal ışmalarda ve planın kaynak geı·eksininıin· 

de aktif rol almasının yollarının bulunmasıdıı·. Yerel ve ulusa l kaynaklar arand ıgı gibi uluslara· 
rası kaynakların da projede aktif olarak artık rol alabilmesinin yolları bulunmalıdır. Bunlar ya
pılırken öncelikle bölgenin on yıldır yaşadıgı sars ıntı yüzünden acil müdahale edilmesi gereken 
ihtiyaçlan göz önüne alınmalıdır. Bu plan yapılırken on y ıllı k peıwektif içinde ilk beş yı lda ve 
ilk üç yılda acil çözülmesi gereken sorunlar tespit edildi. Toplumdaki huzursuz ortaının bireyler 
üzerinde yarattıgı moral bozuklogunu ortadan kaldırmak ve istihdam imkanların ı a rtt ırmak için 
acil pı·ojeler dedigimiz önlemler oluşturduk. Ulusal serveti koruyarak. ekonomik faaliyetlel'le. kı· 
sa vadede hizmet yaratacak projeler üretmemiz gerekiyoı· . BÜ saptadıgım ı z amaçlan ve il keleı· i 
ta rtışmak için karşınıza geldik. göı·üş lerinizi bekleyecegiz. Biz 16 amaç bclirledik. şimdi s ırayla 

sizlere okuyup görüşlerinizi almak ve bunları geliştirmek istiyoruz. 

lik olarak ekonomik yapıdan başlayalım: ekonomik yapının iyileştirilmesi ve sürdürülebili ı· 
gelişme alt yapısını o luşturmak . Bunun için de fiziki. beşeı· i. iktisadi a ltyapıy ı ol uşturmak gere· 
kiı·. bunları oluşturmadan ne ekonomik büyümeyi saglayabil iriz ne acil istihdam projelerini ye
rine getirebiliriz. ne de on yıllık perspektif içerisinde bölgedeki kalkınmayı geı·çekleşir. Dolayısı 
ile amaçlarımızdan birisi bu olma lı. yapacagımız hedef ve politikalar buna yönelik olmalıdır. 

Ikincisi. bölgeleraı·ası dengesizligin azaltılması. Ornegin Ege Bölgesi ile GAP Bölgesi arasın· 
daki farkın mümkün olabildigince kapatı lması gerekmektedir. Bunun dışında . bölge içinde de ge· 
lişmişlik farkla ı· ı mevcuttur. Ornegin Şırnak'ın gelişınesi seviyesi ile Adıyaınan·ınki çok farklı. 
Gaziantep'le Oiya ı·bak ır'ınki çok farklıdıı·. Aınaçlarım ızdan birisi de farklı a ltbölgeleı·e göre 
farklı uygulama pi'Ogra ınla rı geliştirmektir . 

Üçüncü amacımız. pazar ekonomisini geliştirecek önlemler almak. ulusal pazal'la bütünleş· 
meyi saglamaktır. Serbest piyasa ekonomisinin kuralları yaratılırken aynı zamanda uluslarara· 
sı pazarla da bütün leşmek geı·ekmektediı·. 21. Yüzyı lda sıııı ı· la r kalkıyor dolayısı ile buna uygun 
önlemler almak gerekmekted i ı·. 
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Di~er bir amacımız. kamu ve özel kesim işbi ı·li~i ni güçlendirmek ve yerel gi rişiıııcili~i destek· 
!emektir. Girişimc i Destekleme Yönlendirme Merkezleri'nıi zi n yaptı~ı ça lışmalar sonucunda. lıu 
olgunun geı·ek l i lig i ortaya çıkm ıştır. Yıwel g ir işimci lik ve kalkınmada aktif rol a l ınınası bizim için 
öneınlid i ı· dolay ı sı yla bunu geliştirecek tedb irleı· alınmalıdır. özel ve kamu işbi r l i~i ni hangi alan
larda güçlendirebil iriz? Yerel gi rişimcil igi desteklemek için hangi hedef ve politika larımız olma l ı · 

dır? Bunlaı·ı tanımlamalıyız. Dagıttıgıın ız dokümancia buna yönelik politikalar belirlenmiş du· 
rumdadır. 

Beşinci amacımız. do~ay ı korumaktıı·. Ekonomik gelişmey i sag layaea~ ız ama "dogayı talıı·ip 
etmeden .. bu. tüm dünyanın kabul ettigi 21. Yüzyılın ilkelerinden biı·is id iı·. Kalkınma. dogayı tah
rip etmek demek dügi l diı·. Dolay ıs ı ile su. toprak ve biyolojik kaynaklar ımızı koruyacag ız. Pıı·at 

ve Dicle'yi ve buna baglı su sisıemini. veı·iınli topmkları kaybetmememiz geı·ekiı·. Bölgede biyo
lojik çeşitlilik çok fazla ve bu pek bilinıniyor. bir çok sanayide yan ürün o laı·ak kullanılabilecek 

kaynaklaı· mevcuttu ı· bunlar tespit edilip. tahı· i p ed ilmeden kullanılmalıdır. 

Di~er önemli bir amacımız g ıda güvenligi ve güvenilirligini sa~lamaktır. 21. Yüzyılın planla
ma kara ı·larından biri de budur. Gelecek yüzy ıl ve bu yüzy ı lda gıda çok önemli bi ı· problem ola
caktıı·. Gıda maddelerin in yeter'li nicelik ve nitelikte aı'Z eelilmesi çok önemlidir. Bu hem Türkiye 
için hem de bölge için kalkınma stratejisi amacı olmal ı. Buna bölgenin daha da çok ihtiyacı va ı·

dıı·. 

Sosyal amaçlardaki tanımlamamız daha çok bu hedef gruplara yönelikLiı·. Dezavantajlı gı·up

ların kaynaklara erişimini ve kararlara katı l ımını kolaylaştırmaktır. Hedef gruplarıınız kadın la r 

m ı olacak?. genç kı zlar m ı? veya sulama dışındaki çiftçiler mi? bunlar ka lkınına sürecinde daha 
etkin nas ı l rol alabi l i ı• ler? kararlara katılma mekanizmalar ı nası l olmalı? ve örgütlenme ya pıları 

ne olmal ı? Tüm bu soruları cevap landll'lnamız gerekiyor. Eger bu p lan ı katılımcı olarak oluştur
mak istiyoı·sak ve kurdugumuz sistemde. saglıkl ı bir izleme-degerlendirme gerçekleştirmek isti
yorsak. bu tür mekanizma ları oluşturmaınız gerekmektedir. 

Sekizinci amac ım ız. "cinsiyet dengeli toplumsal gelişme " sürecini güçlendirmektir. Bölgenin 
sosyal yapısı dikkate alınarak bi ı·eysel davranışları kısıtlayan ortam ları ka ldırmak. Bölgede sos
ya l tabakalar arasında bulunan farklılıgı olumlu yönde degerlendiı·mek ve ka lkınına sürecine 
katmak gerekmektedir. Onoeki planda bu konu pek dikkate alınmamıştı . bu konuyu yeni plana 
katma m ız gerekiyor. Bu konuda GAP Idaresi'nin Çok Amaçlı Toplum Meı·kezleri ile yapmış oldu
~u deneyimleri geliştirilebilir. 

Di~eı· bir amacımız. yerel inisiyatifler öncülügünde kurumsal kapasiteyi güçlendirmek ve in
san kaynaklarını geliştirmektir . Bölgedeki. kamu kuru luşları . yerel yönetimler. hükümet dışı ku
ruluşlar ve örgütlü kesimlerin kalkınına etkin rol almasını istiyorsak onlarıhazıl'lamaınız gerek
mektedir. Onların. bu sürece katı lınası için hangi hedefler. politikalar ve araçlar ortaya konma
lı. tespit edilmeli ki ekonomik. sosyal ve çevresel boyutta ve mekansal boyutta belirledigimiz po
litikaları etkin uygulayabileliın. 
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On uncu amacımız ve bundan sonra gelecek oıı lı irinci amaç. egitim ve sa~lı ktıı·. Bunlaı· çözü· 
me kavuşturulmas ı gereken temel konulard ıı· . E~er egitim li insanlaı· istiyoı·sak . bölgede kuı·uın· 

sal kapasiteleri geliştirmek isliyoı'Sa k. kalkınınada insan unsurunun önemini kabul etmeliyiz. 
E~itimin temel taşlarını oluşturmak geı·ekiyor. On yıllık süreci d<ıgcı· lendirdi~imizde halen bunun 
geı·çekleşemedi~ini görüyoruz. Bu konularda özel pi'Ogramlaı· haz ırlanma lıdır. Hem sa~lık . hem 
de egitim i. ekip olarak yaptı~ıınız çalı şınal a ı·da . öncelikli sektör olarak beliı·leıniş duruınday ız. 

Bu konuları da sizlerle tartışmak istiyoruz. E~itim . sa~lık. bu kalkınına progı·aınında geniş bir 
yeı· alma lı. Sekiz y ıllık <ıgitime de öncelikle veı·ilip. bunun stratejisi ve poli tikaları da çizilmelidir. 

89 Master Planı'ndan farklı olarak buı·aya konan di~eı· bir amaç. kalkınmada. toplumsal bü
tünleşme sürecinde. "kültürel birikim"den fayda lanmaktıı·. Bölge çok degişik kültürleı·den oluş

ınuştuı·. eski ça~lardan beri gelen kültürlerin birikti~i zengin lıir havzadıı·. Bunlal'l inceleyip kal
kınma sürecine nasıl kata biliriz? Diyarbakır· ın. Mardin 'in . Siirt'in. Şa nlıurfa · nın ve Ad ıyaman ·ın 

kültürü zenginli~i. önceki planlarda bunların göz önüne a lınmaması nedeniyle. pla nların gerçek
leşme oranlarında eksiklikler tespit ettik. Kültüre yönelik politika ları da mutlaka oluşturmalıyız. 

Kültürel alanda, sosyal alanda. çevresel alanda ve ekonomik alanda yapılan bütün ça lışınalar 

mekana yansıt ı lacaktı r . 

89 Master Planı'ndan farklı olarak (Madde 13-·14'de bahsetti~imiz) iki yeni yaklaşımı buı·a

da gündeme getiriyoruz. 

Bunlardan biri "mekan organizasyonunu iş levsel k ı lmak için yerleşmelerin büyüklük ve yı~ıl

ına larından ekonomik ve toplumsal çıkarımlar sa~lamaktır". GAP Bölgesi'nde bazı büyük yerleş

melerde ekonomik ve sosyal açıdan faydalanılacak olan imkanlar iyi de~erlendirilemiyoı· . bun
lar hem sosyal gelişime hem de iktisadi gelişime entegı·e edilmeli ve yerinde incelenerek. yerel 
inisiyatiflerden alınacak girdilerle plana yansıtılmalıdıı·. Bu da mekanın düzeltilmesinde önemli 
bir etken olacaktır. 

Di~eı·i ise "kır-kent arasındaki işlevsel bütünlü~ü sa~laınaktır" . K ırla kentin fonksiyon ları ne
ler olacak? Bunlar ayrı mı olacak? Bir bütün içinde mi ele alınmalıdır? A~ sistemi dedi~imiz ye
ni ticari ilişkileri. ulus lararası pazarlara ba~lanmada Güneydo~u Anadolu Bölgesi'nde nasıl ku
rabiliriz? Bunların yollaı· ı aranmalıdır. E~eı· uluslara ı·ası paza ı· la ra ba~lanmak istiyoı·sak. bu 
sistemlerin irdelenmesi ve buna yönelik politikaların oluşturulması gerekiyor. Tüm bu ça lışına

lar yapılırken gelişmeler. alınan kararlar çevreyi bozmamalı. çevreyi de dikkate alan bir çevre 
yönetim sistemi oluşturulmalıdır. Bu. hem kent hem kırsal alandaki altyapının . teknik ve sosyal 
altyapının daha düzenli ça lışmasını. insanların daha yaşanır biı· çevrede bulunmalarını sa~laya
cak bir sistemdir. En azından bunun temel taşlarını atına lı ve 8 yıllık süreçte bu yönetim siste
mini kurınalıy ız. 20 ı O y ı lına kadar bunun zeminini hazırlayabiliriz. 201 O yılından sonra da o za
manın şartlarına göre yeni yapılacak olan planda. uygulamaya dönük projeleı· yapılabilir. Bu
nun tohumlarını şimdiden almalıyız. 

Onaltıncı amacımız. folklorik açıdan zengin kültürü olan bölgenin tarih ve kültür varlıklarının 
kol'Unmas ı ve bunlaı·ın ekonomiye enteg ı·e edilmesi. tuı· izm sektöründe de etkin olarak kulla nıl -
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masını saglamaktıı·. Turizm sektörü bugüne kadar ihmal edilm iştir oysa ekonominin gelişmesin 

de. sulama kadar. tarım kadaı· . tu ı·izm de çok önemlidir. Turizm sektörünü destekleyebi lir. ge
ı-ekli altyapı ve personel i htiyacı nı karşı l ayabilirsek. bölge insanına yeni geli ı· kaynagı saglaya
cak olan sektö ı·. tu ı· izm olacaktır. Tarih ve kü ltür varlıklaı·ın ı koruyup. turizıne katkı saglayacak 
şek i lde yeniden düzenlemeye yönelik pol i ti ka l arı tespit etmeliyiz. 

Diyarbakll''da uzman la ı· grubu ile bugün yaptıgımız bu toplantıda bu amaç. hedef ve stı·atej i 

leri tartışacagız ve katkı alacagız. Diger illerden gelen katı lımcı sayısı çok az ama 27-28-29 Ey
lül 2000 tarih lerinde il leı·e gidip. orada ta ı't ışacag ız. 

Bu plandan beklenti leı· şun la ı·: ekonomik yapıda degişim sü ı·ecini başlatmak: artık bölgede 
istikı·ar ortam ı sagıanmıştıı'. sosyal ve ekonomik alanda da tedbiı· ler alınmalıdır. Bölge insanı
nın yaşam kalitesi yükseltmek de plandan esas beklenenlerden biridir. Bölge ile ulusal ölçekte
ki faı·klı l ıkları azal tılınak. bölge içi ve bölge dışı kaynakların katkısını saglaınak. uluslararas ı 

sermayeelen bizler de yaı·a rlanabiliı·iz. En öneıniisi de istihclaının arttır ı lmasıdır. Önümüzdeki 
sekiz yı llık süreçte bu plandan öncelikle beklenenler bun lardı r. Bölgede iktisadi kalkınmanın 

saglanınası önemli bir hedef olmak zorundadır. Kalkınma bir süreçtir ve sürece bu tartışınalar
la başlamış duı·umdayız. taıtışıı·ken ve sonrasında sizlerle iyi iletişim kurabilmemiz için sizlere 
i letişim adresleri m izi veriyorum. Bir web sayram ız var. http://gapplan.org oı·aya girebilir ve ya
pılan bütün çalı şmaları ınızı izleyebilirsiniz. Yapılan ça lışmalarımızı görüp ilgili e-mail adresleri
ınize düşünceleri nizi rahatl ıkla aktarabilirsiniz. Telefon ve faks imkanları da va ı·. bunlar da siz
lerle i letişim kurma noktalarımızdır. Top lan tı ların dışında. yayınlarımız ve bültenlerimiz de ola
caktıı·. Teknolojik imkanları kullanarak bu süı-eci daha da k ısalta bilir iz . 

Benim söylemek i stedik ler iın bu kadar. proje ekibi olarak 201 O yılında GAP' ı nasıl görüyo
ı·uz. a ıtaya koydugumuz aınaçlaı·a ulaşabilmek için pol itika la ı·ıınızı yaklaşımlarımızı anlattıktan 

sonra. bun la rı sizin t.a ı'tışmalarınıza ve görüşlerin ize açıyoruz. Hepinize teşekküı· ederim. 

Dı·. Yavuz EGE -Teşekkür ederim Sayın Özbilen. şimd i toplantıya katı lan cıegerli konukla
I' ımızın görüşlerini alacagız. Size daha önce dagı tı lm ış olan ve şimdi de Vedat Bey tamfından k ı
saca sunulan doküman hakkındaki görüşlerin izi almak üzere sözü sizlere veriyorum. Yalnız b i ı· 

husus rica edecegiın ta rtı şına kayda a l ındıgı için söz alan katı lımcıların isimlerini söylemelerini 
rica edecegim. Söz almak isteyen? Buyurun Yusuf Bey. 

Yusuf YILDIZ- (Mardin Serbest Bölge Müdürü) 

Geçen toplantılarda Bölge Plan ı 'na görüşlerim izi sunmuş ve açıklaın ıştık. Ancak buradaki 
metni inceledigimizde dış ticarete yönelik olarak izah etmeye ça l ıştıgıınız konuların. dogrudan 
dogruya burada yer almad ıgın ı. Dördüncü Maddede yerel gi rişimcil i k konusu a ltında degeı· len

dirilebileGegini düşünüyorum. Geçen toplantıda Irak'taki ticaret potansiyelinden bahsetmiştik. 

Suriye'deki ticaret potansiyelinden bahsetmiştik ve mutlaka bölge insanının . bölge girişimcis i 

nin organize olup kurumsaliaşıp ve bunun desteklenerek. pazarlardaki yeni fırsatlaı·ın kullan ıl -
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ması gerekiyor demiştik. Yer almalar mutlaka teftiş edilmeli demiştik. Her ne kadar GAP bölge
sinde Gaziantep hariç üretim potansiyeli çok yüksek olmasa da biz GAP"ta lokomotif olacak bu 
sektörü bu girişim grubunun desteklenmesini ıs ı·arla önerm i ştik. Şundan dolayı önerınişt ik: Sa
yın eski Dış Ticaret Müsteşarım Yavuz EGE'nin bu projede direktör olması hakikaten bizlere ay
rı biı· kıvanç ayrı bir heyecan vermiştir. bunu da beliitmeden geçemeyecegim. bu fırsat şudur 

efendim; Maluınunuz Irak üzerinde bir ambaı·go var. Bu ı·ada bulunan uzman aı·kadaşlarımızın 

bilmesinde yarar görüyorum Türkiye'de komşu ülkelerle özellikle Suriye. Irak ve lı·an ' la çok cid
di bir şekilde yeni politikalar uygulanmaya başlamıştır ve bu politikaları sonucunda Irak'tan 
ham petrol almaya başlad ık. Bu pazarlarım ızdaki potansiyelden bölge girişimcimizin ısrarla 

ama ısrarla yal'arlannıasın ı istiyorum. Bu yararlanma sadece tankcı•cilik bazında d<Jgil. sadece 
şoförlük bazında d<Jgil. çünkü bu bölgede bu ülkelerle çok iyi bir diyalog va ı·. Bizler geçenlerde 
Ulusal Şam Fua ı·ına katı ldık. Beyrut'u ve Lübnan'ı da gezdik. Orada biı· bakıyorsunuz Güneydo
gudan bi ı· arkadaş size yanaşıyor veya bölgeden zamanın da gitmiş biı· iş adamını da orada gö
rebiliyorsunuz bu muazzam bir potansiyel. bunları irdeledikçe daha net bir şekilde göı·ebilirsi
niz. S izleı· de amaçlar arasında ekonomik yap ının degişimi dedin iz. Evet bu fırsat artı k başladı 
iki ay öncesinde veya üç ay öncesinde yaptıgımız top lantıda Irak'tan ham petrol o zaman çekil
meye başlanmıştı. bu sürenin ne şekilde iş leyecegi henüz belli degildi. Ama bu süreç tamamlan
mış ve şu anda mal ihraç edilebilme aşamasına gelinmiştir. Bu Türkiye'nin ortaya koydugu çok 
ciddi bir kararlılıktır. bu kararlıl ıgın devlet politikas ı olarak sürdürülmesi gerekmektedir. Ama 
bu politikanın GAP Bölgesi ile baglantıs ı tır bazında. şoför bazında degil mutlak sureLLe girişinı
cilik bazında. gelecegin ihracatçısı olarak düşünülmelidir. Seı·best bulgeler belki bir enstrünıan 
olarak kullanılabilir. Bu konuda bir yerlerde bir birikim olacagı bir künıeleşnıe olacagı kaçını l

maz. GAP illieri kapsanıında ki her ilden belirli sayıda hedef kitle tespit edilmesi gerekir, önce
likle de girişiınci grupları tespit edilmeli ve bunlar da süratle bu alana yönelik degişik kurumlar
la desteklenmelidir. Ana hedef bence batıda üretilen ürünlerin bu bölge giı·işiıncisi üzerinden. 
sınır ülkelere ve Ortadogu·ya gönderilebilmesi olmalıdır. Şimdi bakın Türkiye son üç aydır ora
da 300 Milyon Dolar'a yakın kontratlar inıza ladı. Bu süreç içerisinde maalesef Güneydogu'dan 
Gaziantep haricinde benim bi ldigiın iki tane kontı·at iınzalanmıştıı·. Bu çok büyük bi ı· fırsattır ve 
biz maalesef burada yarın dökülecek ürünleri bölgede kimin üzerinden pazarlayacagız. Tamam 
dışarıdan yabancı sermaye gelecek ama kendi ürünlerini kendileri pazarlayacaklaı·. gönül ister 
ki burada gi ı· işinıcilik potansiyeli olan aı·kadaşları ınız. bölge girişimeisi ve özell ikle ticaret oda
la ı·ımız ve meslek oda ları bu ortama entegre olsun. Bunların kurumsallaşması geı·ekiyor. Nasıl 
bir çalışma grubu oluşturu lur? bunu tartışmalıyız ve nasıl biı· kaynak kanalize edilmesi lazım? 
Bunların araştırı lması ve Larllşılnıası gerekmektedir. Devlet politikası olarak veya Dış Ticaı·et 
Müsteşarlıgının uygulanıası olarak bu ihracat yapılmalı. gelecek sene hedef 1 milyar Dolar'dır. 
IhracatLa sadece Irak için konuşuyorum efendim. "şu serbest bölge üzerinden kanalize edilsin" 
gibi somut çözümlerde uygulanabilir. Oı·ada oluşacak olan küıneleşme zaten çevreyi muazzam 
derecede etkileyecektir. O zaman da orada uluslararası bir düzeyde problem oldugu zaman. kal
kınmamış bir bölgenin ka lkınmasına aracıl ık edildigi için veı-ecek çok güzel cevaplarımız olacak
tır. Netice itibarı ile nasıl bir organizasyon başlatılma lı? Bir an önce de bunun uygulanmasına 
geçilmesi gerekmektedir. Bence ta rtıştıgım ız plan dahi olsa ısrarla d ış ticaretin terimlerini bura-
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da giri şi ı nc i liğin yaıı ındfl kullan ıııanm gcwckir. Biz bugün lıuradayı z ya rı n başkalan bu planı 
okuyacak ve göı·n şcceklcı·d ir . lllaki bu Lerimierin ele lıuradn yeı· alması gerekmekted i ı·. Kaynak 
meselesi dedik ıııullnkn kaynakl;ırın oı·t.nyl.l ç ı kmt.ılnıası gı' rckir. Kaynaklar ın tespit edilmesi ge
rek i ı· yani bi ı· sc rlıcst bülgclcı· roııu vm· hi~ lı urada buıı ıı kııllcınamıyoruz. Veya !hracatı Geliştiı·

mc Mr.rkezi'nin değişil~ k;ılenı i{W i vaı·. euı·cıcta knynak la ı· 1-; ıs ıLiı ama girişimci grubunun da des
tekleıııııesi gerekir. Mesela l stanlıul'clrı ki lıi ı · iü·l'l.ici fiı·ıııa buradaki gir i şime iye wmaııı ben sana 
malı gönderiyo ı·um sen lıunu ihraç eL dcdigi zaman bir garaııLiyi de beraberinde getirecek bir ku
rumsa llaşmayı benimsemeliyiz. ;\slında bunl;ıı·. bc :ıiın bur:ıda dış ticarelin uygu layıcısı olarak 
birebir gördügüm hadiseler ve inanın çok genç kesimlc bire bir görüşlligüııüz zcı ınrı n sonuç ala
biliyorsunuz. soıı üç-dört serıeki uygulamalarınıızdflbiı bıınlcıı·a şah it olduk. Bunun dışında ma
dem seı·best bölgeler artık Gi\P'ırı eta konuşuluyor öı·nügin Ga?.iantcp'de kuruldu. Şanlıuı·fa dü
şünülüyor . Mardin'de zaten va ı·. Gi\P'ta scrbest l)ölgecilik anlayışın ı da GAP Bölge Kalkınma 
Plan ı 'nda bir eıı stı'lıınan olaı·ak işiemek geı·ek iı·. 1\.B.D. Ürdün ve !srai l iiçgeninde ve bu ülke yö
netimi ile yapılan toplantılarda gündeme getirilen lıir konu vardı ki A.B.D ve !srail sermayesini 
çekmek için önemli biı· cnslrümarı. diCer serbest bölgecilikt.en bi ı·azcık farklı o la ı'flk Gaziantep 
gnıbun u olu şturacak iilaki ben ele olsun dediler. O zaman hiı Mal'dinliler de bizde olsun diyece
ğiz tabi eğer böyle bir politika ...... (konuşınanın sonu rı nla~ılanıam ış) 

Mahmut ARSLAN- (Adıyaman 'fmlzııı Bamşma ılliidürliiğii- Kahta) 

U luslararası Neınrut Vakfı 'nın sekreleı·iyını. Vedat Bey çok güzel bir şey söyledi. burası Me
zopotamya'dır. Şi mdi sahip oldu~unuz dt.:geı· le ı· i. kaynaklan zaman ında degerlendirip insan og
lunun lıizıııetine sokmad ığınıı zaman geç bılıııışız deınektit' . 13urada yapılan bugünkü topla ntı

nın amacıda bu geç kalm ışlığın Lelafisi için yapılacak çalı şınaia ı·ın degel'lendirilnıesidir. Bölgede 
benim kanaaLiınce küiLürel. tarihi ve arkeolajik değel'leı· hak edildiği şekilde degerlendiı·ili p turiz
min hizıneLine açıldıgı zamarı tuı·izm Dogu ve Güııeydogu Anadolu'nun lokomotif sekLörü olacak
Lll'. Yalnız kültür tuı· iznıi degil alternatif Luı· izm dedigirniz eliğer Lurizm kulvarının da geli ştirilme

si çok kısa sli ı'C(Je gerçek leşcb iliı'. Bugün GAP'ta su sporları yapıl ıyot' . yamaç paraşüLü. del ta ka
nat ve doga yürüyüşleri yap ılıyoı·. Bana göre eğer turizm le beı·aber bunlar cia değel'lencl irilirse 

turizm bölge ekonomisine dirckL girdi sağlayan lokomotif sektöl' olacaktır . Arz ediyol'lı m. 

Dı·. Yavuz EGE- Teşekkür ect iyonız Sayın Arslan. en aı·kada b i ı· beyefendi söz istiyoı·. 

Murat Ensari- (Maı·dlıı Organize Sanayi Bölge Müdürü) 

Taslak maddelerine bakt ığıınız zaman bu 16 maddelik amacı böyle büyüLıııek yerine üç ana 
başlık altında toplamak gerektiğine inanıyorum. 11iı·inci başlığını ız egitim. ikinci başlıgınıız sag
lık ve üçüncü baş lığımız ekonomi. Bun ların arasırıda bir öncelik sıı·ası yapal'sak: egitime öncelik 
vermek zorundayız. Bütün bu yapmış oldugumuz çalışmala rı. hedefleri ve strat.cjileri yerine ge
tirebilmek için egitim li insanlara ihtiyacımız vardır. Planın her aşamasıııda bu iş i yapacak insan 
olduğuna göre önce egitim deıııeliyiz. Eğitimsiz insanlarla bir yere gelmemiz mümkün degildir. 
Once insanıınızı egitece{liz. ondan sonra sağlık şart lal'ını düzeltece{liz ve ondan sonl'a da ekono
misini düzeltecügiz. isterseniz ekonomisini düzeltmey i n zaten koşu llar kendi kendine ekonomisi-
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yi düzeltir. Egitim li insan. kültürlü insan. saglıgı yerinde olan insan bütün bunların altından kal
kacaktır diye düşünüyorum. Ar-z ederim. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederim Murat Bey. 

Mehmet ÖZDEMIR- (Tarım lı Müdürlü~ü Çiftçi E~illm Şube Müdürü) 

Efendim ben bölgede ikinci ürün olarak büyük ragbet gören mısır ekimi ile ilgili bir degerlen
dirme yapmak istiyorum. Bölgede bildiginiz üzeı·e mısır ikinci ü ı·ün olarak iki-üç yıldan beri nıg

bet görmektedir. Çiftçileı·in kuı·utma sistemleri o lmadıgı için büyük end işeleri vardır. Orııegin 

Mardin'de kurutma sistemi bir kişi tarafından kurulmuş olup bu şahsın ı.ekelindedir. Yani teke
linde dediginıiz zaman bu kişi herhangi bir kastını ız yok sadece vatandaş o kişiye bagımlı kalıp. 

ürününü o kişiye satmak ve tohumunu da o kişiden almak zorunda kalınaktad ıı·. Burada reka· 
bet ortamı kurulamanıakLa ve piyasa oluşturulanıamaktadıı·. GAP Idaresi olarak bölgede ınısır 
kurutma sistemlerinin kurulması hususunda ça lışma ların ız var mıdır? Ben konu hakkındaki ça
lışmalarınızı ögrenmek istiyorum. Teşekkür ederim. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz Sayın Özdemir' e. 

Burhan SÜMER- (GÜNSIAD Genel Başkan Yaı·dımcısı) 

Teşekkür edeı·im .Sayın Başkan. ben hem Ticaret Sanayi Odası Yönetim Kurulu Başkan veki· 
liyim aynı zamanda Güneydogu Sanayici ve Iş Adamları Genel Başkan yardııncısıyım. Sayın 

Başkan. yazılan ve bize şu anda ekranda gösterilen teınennilcr çok güzel. Fakat bunların gerçek· 
leşecegine inanmıyorum. çünkü biz GAP' ı hükümetlerin inisiyatiflerine terk etınişiz. aslında GAP 
Güneydogu Anadolu Pı·oj esi bir devlet politikasına dönüştürülınelidir . Ben bu sıkıntıyı dile getiı·· 
dikten sonra diger konulara geçmek istiyorum. 

Bir arkadaşımız demin egitim le ilgili düşüncelerini arz etti ben bütün içtenligiınle katı lıyorum . 

gerçekten bölgede halen bir çok okul kapalı. bir çok okula ögrctnıen bulamıyoruz. Denilebilir ki: 
bu sıkıntı Türkiye'nin sıkıntısıdıı· ama kaynak olmayınca bu sıkıntılaı·da giderileınez. Bir keı·e 

her şeyden önce demin temenni mahiyetinde ve yazılımlardan da an laşıldıgı l.:adarı ile Vedat 
Bey'in açıkladıgı gibi bunların gerçekleşmesi için finans kaynagına ihtiyaç vardır. Eger bunların 
karşılıgında finans varsa bu i şleri gerçekleştirebi liriz. şu anda bilemiyorum GAP'ın bir bütçesi 
var mıdır. yok mudur, nereden bütçe alıyor?. O da belli degildir. I şte Başbakanlıga baglı bi ı· GAP 
Idaresi vardır ve bu da Ankara'dadır. GAP Başkanlıgı ·nın bölgenin herhangi bir iline gelmesi la
zım ve de bir müsteşarlıga baglı olması gerekir. Bular şahsi düşüncelerimd ir. GAP'ın 2002 ile 
2010 yılı arasında biLirilebilmesinin ödeneklerle ilgili oldugunu düşünüyol'Um . GAP'ın ancak 
2050 yı lında tanıaınlanacagına inanıyorum. 

Katı lımcı plan lama ile ilgili sıkıntılarımızı a ı'Z etmek istiyorum. Katılımcı planlama günümüz· 
de gerçekten Avrupa narıniarına uygundur ve gelişmiş devletler hep katılımcı planlama ile belir· 
li bir seviyeye gelmişleı·di r . Fakat hükümetin bakış açısının katılımcı planlamaya müspet biı· 

yönde olduguna inanmıyorum . Bölgedeki sivil toplum örgütlerini desteklemek. bölgedeki sivil 
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toplum örgütleri heı· zaman GAP Idaresi'ne ve GAP Idaresi Başkanlıgı ·na katkı sunmak azmi içe
risinde bulunmaktad ıı· lar. Bunu hiçbir zaman için ben aı'L niyet olarak söylemek i stemiyoı·um. 

her zaman GAP ile birlikte bu bölgeye gerek ekonomik. gerek sosyal alanda katkı sunan ların heı· 

zaman elini öperiz. 

Egitim ve saglık demiştim egitim i söyledim. saglı k konusunda gerçekten bölge olarak s ıkıntı · 

m ız vard ır . D iyarbak ır sag lık merkezi konumdad ır. Fa kaL Diyarbak ır'ın da bölgenin sı kıntı ların ı 

giderebilmek düzeyde altyapı ve personeli mevcut olmad ıgından dolayı tüm bölgeye hizmet ve
rememektedir. Bölge insanımız saglık sorun ları için Ankara'da otel köşelerinde peı·i şan olmak
tad ırlar. 

Tarihi ve kültür varlıkl arının korunmasına gelince zaten tarihi ve kültür varlıkların ı bırakma

dık ki koruyalım . Yani şimdiye kadar sahip çıkılmamış biraz önce turizmci arkadaşımız izah et· 
ti. tarihi ve kültür var! ıkiarım ız gözümüzün önünde eriyip gidiyor. Bölge bu konuda da zengin bir 
kapasiteye sahip fakat maalesef. Vedat Bey'in de biraz önce konuşmasında belirttigi gibi bölge 
15 yıldır s ık ıntı lı bi ı· dönem geçirdi. fakat daha önce sık ıntı olmayan dönemlerde bu tarihi ve kül· 
türe! varlıklara sahip çıkılmamışLır. Sadece ona baglama k ta yanlıştı r. Onun için bunu bir an ön
ce önünü alabilmek için devlet bunu politika haline getirmelidir. Ben 15-20 gün önce Macaris· 
tan·a gittim Roma lmparatorlugu'ndan kalma tarihi varlıkları ortadan kaldırmamak için üstün· 
den köprü geçiı·m işler böylelikle tarihi varlı k la r zarar görmekten korunmuştur. Diyarbakır sur· 
lar ı va ı· ve Mardin biliyorsunuz ul us lararası literatürde bugün Venedik'ten sonra sit a lanı ilan 
edilmişti r . Fakat maalesef oraya da sahip çıkılmıyor. Benim arzum şu. ben karamsar degilim. 
Fakat biraz bakış açıla rın ın degi şmesi gerekir. 

Güneydogu Anadolu Projesi harika biı· p ı•oje ve çok amaçlı bir projedir·. Bunu Sayın. Allah 
rahmet eylesin eski Cuınhurbaşkanlarımızdan ve Başbakanlarımızdan rahmetli Turgut OZAL 
büyük bi ı· hayaile kurınuştu fakat maalesef GAP' ı şu andaki merkezi hükümetler bir üvey evlat 
olarak görüyor la ı·. Bu konuda daha fazla ilgili a lan l arına çekebilmesi için herkesin elinden ne ge
liyoı·sa yapmas ı gerektigin düşünüyorum. Saygıl a r sunuyoruın . 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ediyoruz. Sayın Burhan SÜMER'e. buyurun han ımefendi. 

Nevi n SOYU KA YA- (Çekül Vakfı Diyarbakır Temsilcisi) 

Teşekkür ediyorum. konu dagılmadan bende ayn ı konuya, kültürel degeriere deginmek isLi· 
yorum. Şimdi çok dogPu bir yaklaşımda bulunuldu. Turizmi geliştirerek bölgeye ekonomik katkı 

sag laınak dogru bir yaklaşım ancak. bana göre biraz da eksik bir yaklaşım sadece kültürel de
gerleri koı·umak ekonomik getiri amaçlı olmamalı bunun yan ı sıra bizi va ı· eden koşu lla ı· ı koru
manın bir zorunluluk oldugunu da kabul etmek gerekli. Bunun dışında söylemek istedigim bu 
koşullar yaratıldıgı takdirde. turizme açma amaçlı uygun koruma kullanma koşulla rı oluştugu 

takdirde zaten bu olacaktır. Yukarı Mezopotamya bugüne kadar gelişen büyük kültürler. büyük 
uyga ı· lıkl ar tabi ki Dicle ile Fırat kıyısında yapılanın ıştı r çünkü su hayaLtır. Bugünkü Dicle ile Fı· 
ı·at yarattıgı bu kültür ve uygarlıkları bizlerin müdahalesi ile yok etmeye mecbur b ırakılm ıştır. 
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Az önce beyefendi çok do~ru bir şey söyledi "olmayan kültürel d~erlerini mi" turizıne açaca~ız 
acaba?. Çünkü barajlar altında çok büyük sayıda kültürel d~erler. arkeotojik degerler kalmak· 
ta ve bölge insanlık tarihi açısından bir bilinmeyene ışık tutınakta. Ozellikle çok bilinen bir konu 
llısu Barajı ve HasanKeyf. sadece Hasankeyf d~il bölgede llısu Barajı'nın altında yüzlerce hö· 
yük kalıyor. yüzlerce kale ve yüzlerce de yerleşim yeri kal ıyor. Do~a tah ı·ibatıda bir kenara. Pe· 
ki bundan sonra ne yapı lacak? Bize bildirilen yaklaşımlar: işte barajlar falan bitecek. GAP Pro
jesi bitecek. ondan sonra kültürel d~erler turizm e açılacak bir takım kalkınına programları ge
liştirilecek. Ama elimizde olmayan yok edilm iş kültürel d~erleri nasıl geri getire~iz? asıl ya· 
paca~ız da suların a ltından çıkaraca~ız? Turizme nasıl açaca~ız? Bana kalırsa bugüne kadar 
kaybettiklerimizi kaybettik peki bundan sonrasını nası l yapaca~ız. Bundan sonra sulara gömme· 
den bir alternatif yaratacak m ıyız? Bence bunun alternatifleri var. bu alternatifler üzerinde ko· 
nuşmak gereklidir. Bu konuda neler yapı lacak bunu tartışmaya açmak istiyorum. Teşekkür ede· 
ri m. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz. Nevin han ım. buyurun efendim. 

İskan TEGİN- (Ziraat mühendisleri Odası Diyarbakır Şubesi Ikinci başkanı) 

Doküman bize Pazartesi günü gel di~i ve kurumumuzla tartışamadı~ım ız için çok detaylı bir 
d~erlendirmesini yapamayaca~ım. Kendimizce planın hepsini gözden geçirdik ve bazı belirle· 
meler yapmak istiyoruz. 

En başta temel ilke ve stratejilerde belirtilen çaMaş. kurumsal yapıların ol uşturulması ve 
güçlendirilmesi amacıy la yapılm ış olan gerekli düzenlemeler ve yönlendirmeler yapılacak deni· 
yor. Bu çaMaş kurumların yönetimleri. personeli ve personelin ~itim i kesinlikle dikkate alınma· 
lı zira içinde bulundu~umuz sorum lularından biri de bugüne kadar bölgeye gönderilen kamu yö· 
nelicileri ve çalışan larıd ı r. Bu plan başarı ya götürütmek isteniyorsa. bu kadro la ı· gerçekten titiz· 
likle seçilmeli ve bu işi yapmak isteyenler gönderilmeli bence. 

Üçüncü Amaç'ta: bölgede pazar ekonomisi geliştirecek önlemler alınacak ve ulusal pazarta 
bütünleşme sa~lanacak deniyor. Politikalar bölümünün üçüncü maddesinde tarımsal destekle· 
me. politikalar üreticiyi pazardan gelen talep sinyalierin daha iyi algılayacak. algılayabilecek ve 
güçlendirebilecek biçimde uygulanacaktır deniyor. Ben burada bir çelişki görüyorum. GAP pro· 
jesi 2010'da bitiritmesi hedefieniyor ancak IMF verilen niyet mektuplarında birinci ve ikinci bö· 
tümünde birkaç yılda tarımdaki destekleme ka ldırılaca~ı vaadediliyor ve bu yönde çalışmaların 
başladı~ın ı biliyoruz. Bu destektemeler in devam ede~ini ve bunu çok ciddi bulmuyoruz 
2010'dan sonra devam ede~ini sanmıyoı·um daha dogrusu. 

Beşinci Amaç'ta: su. toprak ve biyolojik kaynakların verimli ve sürdürülebilir kullanım ı sag· 
lanacaktır. Devlet Su Işleri 'nde çalışıyorum ve GAP'ın bitirdi~i sulamalarda Iş letme Mühendisi 
olarak çalışıyorum . Burada sulama suyu kullan ımında gerçekten ciddi sıkıntı la r var hem dagıtı· 
mında. hem kullanımında hederteı· a ı·asında beşinci amacın hedefleri arasına Sulama Birlikleri 
Tüzügü ve Yasas ı konmalıd ır. Bu çalışma Devlet Su lşleı• i Genel Müdürlü~ü Işletme Bakım Daire 
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Başkanlıgınca iki yı l önce başl atılan katılımcı bi ı· çalışma ile birliklerin de görüşleri alınarak ha
zı rlandı. Birlikler ve Devlet Su I ş leri göı•üşlerini gerekli hazıı·lıkları yaptıktan sonra daire başka
nına gönderdiler ama sanırım o ça lışına halen TBMM'de mecliste duruyor. Çünkü bu konuda 
herhangi bir çalışına çıkmadı. Sulama Birliklerin Tüzük ve Yasa'sı çıkarılınalı bu da Beşinci Mad
de'nin hedefleri arasına konmalıdır. Bu bölümdeki hedef ve politikalar neredeyse kusursuz ama 
bölgedeki kamu yönetimi degil bunları gerçekleştirmek. bu hedef ve amaçların yanından geçe
cek güçte degiL Başta GAP Idaresi olmak üzere bu hedeflere ulaşmak için bölgedeki tüm ilgili ka
mu kuruluş ları tekı·ar gözden geçiri lmelidir. 

Dokuzuncu Amaç'ta yeı·el inisiyatifler öncülügünde bölgenin kurumsal kapasitesi güçlendiri
lecek ve bu maksatla insan kaynakları güçlendirilecek deniyor. Yine hedefler kısmının Üçüncü 
Maddesi'nde yerel ve bölgesel düzeyde faaliyet gösteren hükümet d ışı kuruınla ı· ııı ve yerel yöne
timlerin kurumsal kapasileleri geliştirilecek ve yeni olanaklar desteklenecek deniyor. Çok güzel 
bir belirleme aslında bir açılım ama ben yaklaşık 10 yıldır Diyarbakır'da demokratik kitle örgü
tünün içinde üye. yönetici olarak bulunuyorum. Bugüne kadar gerçekten göz açtırılmadı bu ku
I'Umlara. çok büyük kadro egitimleri oldu bundan sonra bunu hep beraber saglayabilirsek ne 
mutlu. Bunun hedef olarak belirlenmesini de çok güzel tebrik ediyorum. 

Onikinci Amaç'ta bölgesel kalkınma ve toplumsal bütünleşmenin saglanmasında kültürel bi
rikimden yara ı·lan ı lacak deniliyor. Hedef kısmının Birinci Maddesi'nde kültürel çeşitliligin gele
neksel ve modem degerler arac ılıgıyla kalkınma planına entegre edilmesi sagıanacaktır . Politi
ka la ı·ııı B i ı·i nci Maddesi'nde yeni degerierin benimsenmesinde ve yereL bölgesel ve kültürel ya
pıle:mn ge l işti r ilmesinde var olan kültür ögeleı·inden yararlanılacaktıı·. Bunları tespit etmek ger
çekten çok güzel Avrupa Birligi 'ne giı·me sürecinde ve 21. Yüzyılın gereklerindendir. Bu tespitleı· 

şimd iye kadar öyle rahat yap ılamıyordu 89 Master· P lan ı 'nda da bu yoktu. Pakat bu sürece na
s ı l gelindi ve sorunun adı tam konmalı. Bir sorun yaşandı gelindi bundan sonra nas ıl açılır? bu
nun ad ı tam konma lı nasıl konur dog ı·usu bu konuda çok tereddütteyiın . 

Yine Onbeşinci Amaç'ta çevre ve kalkınmay ı bütünleştiren bir ileti şim sistemi oluşLUrulacak 
deniliyor. Hedeflerin Sekiz. Dokuz ve On uncu Maddeleri'nde yapılan bel i ı· lemelerle. Hasankeyf'in 
başına gelenlerle çok uymuyor birbiı·ine. Yine politikalar· bölümünde Onbirinci Madde'de p ı•oje 

yöneLiminde yöreden insanların i stihdamına önem verilecek deniyor. Bu da güzel ama çok iddi
alı bir fikir_ Benim söyleyecekleı•im bu kadar. teşekkür ederim. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz. Buyurun. 

Muhittin 1'UTKUN- (Dicle Üniversitesi Ziraat Fakültesi ögretlm Üyesi) 

Tas lagın en azından ortaya konu lması için eınegi geçen arkadaşlara teşekkü r· ediyorum. Pa
kat çok iddia lı bir taslak. GAP Projesi'nin artık bir amaç degil bir araç oldugu, insan ların kalkın

ınasında bir araç olarak göründügüne çok sevindim. Buradaki hedef sayısı çok fazla yani siz bu 
hedefleı·e nasıl ulaşacaksınız. bunu kim yapacak? ve nasıl yapacak?. hangi projeleı·le çıkacaksı-

19 



nız?. bu projeleri nasıl uygulayacaksınız? Ve projeleri uygulayabilecek personel sayısı Türki
ye'de yeterli mi? Hedefler içerisindeki amaçlar çok fazla bun ların bir öncelik sırası belirtilerek 
daha önce bize vermiş oldugunuz bu dokümanda yazılabil irdi. Oneelik sayılarının mutlaka indir
genmesi lazım. 

Çok iddialı maddeler var. Köyde bioteknoloji diyorsunuz: Türkiye'de bioteknolojiyi biz uygu
layamıyoruz ki köylerde uygulayalım. Cinsiyet diyorsunuz bunu köylerde nasıl yapabilirsiniz. 
Bence çok iddialı özellikle sosyal konularda izleme degerlendirme bildigim kadarı ile kırsal kal
kınmanın en wr ögelerinden bir tanesidir. Bu izleme degeı'lendirmeleri hangi ölçütlere göre ya
pacaksın ız? Ayrıca bu programın yürütülmesinde bu taslagın gerçekleştirilmesinde hükümet dı
şı kuruluşların. yeni STK'ların etkin rol alacagına inanıyorum. Hantal yapılı kuruluş ların dışın

da STK'lara önem verilerek. en azından sosyal projelerin onlat'ın tarafından yapılması kanaatin
deyim. 

Burada belirlenen hedeflerin sonucu olarak şunu söylemek i st iyoı'um: Belirlenen hedefler ve 
amaçlar öncelik sırasına göre yeniden belirlenmeli. çünkü amaç sayımız ve hedef sayım ız ne ka
dar fazla olursa güç kaynagımız buna göre dagılacaktıı·. Dolayısı ile hedef say ısı ve buna yöne
lik amaçlar küçültülüp belli bir şekilde projeler uygulanırsa zaten buna baglı olan diger alt pro
jeler de kendiliginden gelecektir. Teşekkür ediyorum. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ediyoruz Sayın Uslu. buyurun efendim. 

Tahir DADAK- (Türkiye Kalkınma Vakfı Bölge Müdürü) 

Gerçekten taslak planda iddialı amaçlaı' var. idd ialı hedefler ve politikalar ortaya konulmuş, 
asıl önemli olan bundan sonrasıdır diye düşünüyorum . Yani bu idealize edilen planın, hedeflerin 
ve politika ların faaliyetlerle nası l bagdaştırılacagıdır. Oogru faaliyetlerin nası l ortaya konulaca
gıdır, bu faaliyetlerin hangi dogru faaliyetler olacagı ve bunun nasıl işleyebilecegi, halk tarafın
dan nasıl kabul göre<:egi. ihtiyacı olan kesime nasıl hitap edebilecegi ve yaygınlaşması benimse
nebilen ne tür faaliyetler düzenlenebilecegi. asıl bunlar önemli diye düşünüyorum ve Muhittin 
arkadaşıının da belirttigi gibi bunu kimlerle ve nas ıl yapacagız asıl cevaplanmas ı gereken soru
lar bunlar diye düşünüyorum. Bu taslak dışında , arkadaşlar da bazı görüşlerini dile getirdiler. 
en önem verdikleri konunun egitim oldugunu belirttiler benim söyleyecegim bu örgün ve yaygın 
egitimin dışında bölgede asıl ihtiyaç olan bölgesel bir egitim merkezidir. Yani bu örgün ve yay
gın egitim dışında egitim verebilecek bölgesel bir egitim merkezi ve bölgesel bir egitim enstitü
sünün kurulmasının gerekliligidir. Bu egitim merkezi ve enstitü hangi egitimleri verecek? üzellik
le tarım ve hayvancılık alanında. sanayiye iş gücü temin etme anlamında yine belli el sanatları 
konusunda ve bunlarla birlikte rehabilitasyon konularında egitim verecek bir meı'kezin kurulma
sı gerektigine inanıyorum. Burada egitimi kim verecek sorusu gündeme gelebilir Üniversite'nin 
elemanlarından destek alınabilir. yine ülkede yetkisi olan insanlar veya uluslararası kuruluşlar

dan egitici konusunda destek a l ınabilir ve birlikte yerel uzmanlardan destek alınabilir. Bu mer
kezin finansman konusu da çok önemli tabi. böyle dogru bir egitim veren merkezin kurulması so
nucu uluslararası kuruluşlardan. özel sektörden ve kamudan da finansman konusunda destek 
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alınabilecegi kanaatindey im. Sanayi konusunda daha dogrusu bu yatırımlar konusunda biı· iki 
şey söylemek istiyorum. Şimdi Gaziantep d ışında bölgede yap ılan yatırımlara dikkat ettigiınizde 
bunların çogu üretime yönelik yatırımlar olmay ıp bölgeden para hortumlayan yatırımlar olarak 
görüyol'Uz. Bir Migros örnegi veya buna benzer hizmet sektörleri. Bu planda bölgeden para çe
ken yatırımlar degi l de bölgede üretime yönelik olan hangi alanlarda ça lışına yapılabilir biraz da 
bu konuda ça lışma yapılması gerekLigine inanıyorum . Teşekkü r· ederim. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz efendim. buyurun Sayın Başkan. 

Kutbettln ARZU- (Diyarbakır Ticaret ve Sanayi Odası Yönetim Kurulu Başkanı) 

Efendim d ışarıdan gelen tüm konuklara bir kez daha Diyarbakır adına hoş geldiniz diyoı·um. 

Bu plana emegi geçen arkadaş lara . bu taslaga emegi geçen arkadaşlara çok teşekkür ediyorum. 
Çok iyi haz ı rlanmış bir plan. eksikleri yok mu? Var. zaten amaç burada. eksiklerio konuşulup 
ta rtışılmas ı katılımcılıkta ki amaçta bu. Yoksa bu arkadaşlarım ız bu planı hazırlayacak lar ondan 
sonra da gerekli yerlere sunacaklardır. Bugün burada bu lunnıanı ızın amacı . bu plan üzerindeki 
gördügünıüz eksikleri fazlaları tart ışmak ve plana katk ı vermek. Bugün bitecek mi? hay ıı· bu ilk 
aşama öyle tahmin ediyorum. Bugün aklınııza geleıneyen yeterince irdeleyeıned igimiz konula ı·ı 

düşünecegiz . taşınacagız arkadaş larıını zın adresleı·ine göndere<ıegiz. Ve bundan sonraki toplan
tı lara daha hazırlıklı katılacagız. Şimdi planın amacı zaten çok güzel. insanın yaşam kalitesinin 
yükseltilmesi. Bunun için öncelikle insan ların gerçekten yaşam kalitelerinin yükseltilebilme hak· 
l arının oldugunu bilmeleri gerekir. Bunu bilmenin yolu da egitimden geçiyor ve planı hazıl'layan 

a rkadaş lar da özellikle egitiınin altını çizd iler. Çok önemli bir konu. egitinıin üzerinde belki bir 
gün konuşmak geı·ekir. Çünkü gerçekten bütün sorunların temelinde egitim var. Şimdi bir bölge 
düşünün ki kadının okuma yazma oran ı Diyarbaku· için söy lüyorum o/o 48. bölge ortalaması da· 
ha da düşük. Şimdi yarın ın nesillerini yetiştirecek insanlar. bizim analarım ız ve bacılarıınız. In
sa nın en temel hakkı olan okuma yazma hakkını saglayamamışı z. O halde gerçekten egitimden 
başlamak lazım . siz insa n ları egittikçe diger sorun ları da çözersiniz. 

Tabi bu plan tartı şılmak için gelmiş buraya. eksikleri ve fazlaları var. ondan da önemlisi ba· 
na göre bu projeyi kim uygulayacak?. nasıl uygulayacak? ve koord inasyon nas ıl saglanacak?. 
GAP Bölge Ka lkınına Idaresi adında güzel bir kuruluşumuz var. 1989'da kul'Uimuş ama Kanun 
Hükmünde Kararname ile kurulmuş. adı var kendisinin de güzel uygulama ları var ama yetkisi. 
bütçesi ve olaylara müdahalesi net degil. Oneelikle bunun belirlenınesi gerekir. Bunun belirlen
nıesi içinde. biraz önce Burhan Bey'de söyledi. GAP Bölge Kalkınına Idaresi'nin merkezinin ınut· 

laka bölgede olması gerekir. Mutlaka burada yerel inisiyatiflerin söz sahibi olması gerekir'. Bu 
idarenin gerçekten planın her aşamasında en yetkili kurum haline gelmesi gerekmektedir. Şim 

di GAP Projesi su ve toprak kaynaklarının kullanıını ile ilgili ortaya çıktı. katkılarla bugünkü ha· 
le geldi. Halen de o zihniyetle bakılıyor yani işte Devlet Su l şleı·i barajları kiralıyo ı· ve ondan son· 
ı·ada bizim en büyük talebimiz istegirniz barajiara ödenek ayrılması ve önce sulama kana llarının 

biti ı·ilip faaliyete geçirilmesidir. Ama bunlar yapılırken de kültürel degerler yok oluyor. bunlar 
yapılı rken toprak mülkiyeti düşünülmüyor. bunlar yapılırken bölgenin egitim seviyesi düşünül· 

müyor. düşünülüyorsa da yeterince bu konu irdelenmiyor ve araştırılmıyor. Onun için bana gö-
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re önce GAP Idaresinin bu uygulamalardaki yeri ne olacak? ve GAP Idaresi'nin nezdinde bölge
de ki yerel inisiyatifierin yeri ne olacak? Bu konunun iyi bir şekilde tartışılıp irdelenmesi gere
kir. 

GAP gerçekten 2010 y ı lında bitirilecekse bunun için finansman modelleri nasıl bulunacak. 
Bu halihazır bütçeden olamayacagı görülüyor bu şartlarda konunun irdelenmesi ve tartışılma
sı gerektigini düşünüyorum . Ondan sonra. bu planın amacı çok güzel. hedefleri de iyi bunlar ar· 
tırılabilir. bunlar daha alt başlıklar halinde toplanabilir. 

Egitimden sonra tarım ve hayvancılık. tabi köye dönüşü n mutlaka. sosyal. kültürel ve ekono· 
mik a ltyapısı hazırlanarak saglanması gerekir. Köye dönüşün dışında arazi topululaştırılması· 

n ın da saglanması lazım. mutlaka bir toprak reformunun yapılması gerekir. Yine. GAP'tan avan· 
tajlı grupların dezavantajlı hale getirilmesi l azım ve yöntemlerinin belirlenmesi gerekir. Aı'azi sa· 
hibi olmayan insanların veya kadınların bu projeden nasıl fayda lanacagı. özellikle küçük işlet· 
mecilerin bir araya gelip kooperatif kurmaları veya farklı şekiller de kredi bulmalarının düşünül· 

mesi gerekir. Sanayi kesiminde aynı şeyin dikkate alınması lazım . çünkü bizde bir sanayi bilin· 
ci ve bir sanayi kültürü yok. Bunun için öncü kuruluşların tespit edilmesi gerekir. bunlara mut· 
laka faı·k lı destekleri n. teşviklerin verilmesi geı·ekir. Küçük sermayenin bir araya getirilip oluşa· 

cak olan organizasyonlara fark lı destekierin saglanması gerekir. Hem sanayi anlamında hem de 
bu üretilecek ürünlerin pazarlanması anlamında özellikle bu çok önemli bir konu. Yusuf arkada· 
şımız degindi bu konuya. gelişmiş ülkelerin komşularıyla olan ticari ilişki leri % 60-70 seviyele· 
rinde iken bizde işte en yakın komşumuz Suriye. Iran ve lı·ak'la ilişkilerimiz % 1'ler düzeyinde· 
dir. Bizim bu bölgeden ürettigirniz ürünleri gelişm iş batı ülkelerine satmaınız biı·az zor olacak. 
Bizim ticari pazarımız yakın komşuları m ız olan Ortadogu ülkeleı'i. bunlarla olan ticari ilişk ileri· 
m izi mutlaka geliştfrmemiz gerekir. Su havza larının ı slahını mutlaka yapmamız gerekir. agaçlan· 
dırma yeşillendirme çalışmalarının orman çalışma larının ve bunlarla beraber mera ve çay ıı· ıs· 
lahına gerekli dikkatin gösterilmesi gerekir. Şimdilik bu kadarı ile yetineyim daha sonra belki bi· 
raz daha konuşabilirim. teşekkür ederim. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz Sayın Başkan. 

Sıtkı ERBATUR- (Devlet Su Işleri X. Bölge Müdür Yardımcısı) 

Sayın Başkan. degerli katılımcılar şimdi Devlet Su Işleri GAP'ın merkezinde olan bir kurum 
ve GAP Projesi temelinde su ve toprak kaynaklaı·ının en iyi şekilde projelendirilerek halkın hiz· 
metine sunulmak amacıyla planlandırılmıştır. Planlamaya 1950'1ilerde başlanmıştır. X. Bölge·· 
nin daha dogrusu GAP bölgesinin Türkiye'deki toprak ve enerji üretimindeki verilerini vermek 
istiyorum. Türkiye'de şu anda sulamaya açı lan a lan ların % 30'u sulanabilmekte ekonomik ola· 
rak. Fakat bu GAP bölgesinde %8'e. Diyarbakır bazında % 5 · ıere düşmektedir. Enerji. Fırat ve 
Dicle havzalarının toplam su potansiyeli ülke genelinde % 8.5'1ara tekabül etınektediı·. Türki· 
ye'deki eneı·ji üretiminin % 35'i ve sulanacak alanların % 21'i GAP bölgesinde bulunmaktadır. 
Enerji yatırımlarında şu anda tüketilen enerjinin % 45'i GAP projelerinde enerji sektöründe h iz· 
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mete sunulmuştur. F'akat bu sulamalarda belirttigim gibi % 8'1erde. % 5'1erde kalmakta fakat 
devam eden projeler ile birlikte bu ı·a kam % 13'1ere çıkabilmektedir. 

Projeler en iyimser şeki lde 2005 veya 2010 y ılları biteı· görünüyor·. Bu ödenek dilimleri ile 
GAP'ın tarım sektörünün hayata geçirilmesi çok uzak bir hedef görülmektedir. Bunun içinde bu 
ödenekierin arttırı lması konusunda yani bu aktiviteler esas rolü yüklenecek GAP Idaresi'ni veya 
Devlet Su l şleı• i 'ni bunun planlama tartışmalarından çıkarılıp uygulanabilirlik yani kaynak la ı·ın 
yaratılması gerekmektedir. 

Şu anda depolama için. GAP bölgesinde sulanacak alan ların sulanması için depolanan su % 
70'dir. F'akat sulama daha dedigim gibi Diyarbakır'da % 5'1erde GAP bölgesinde% 8'1erde dur
maktadı r. Bir baraj ın zaten teknik ömrü topografik durumuna göre 50 ile 100 yıl arasındadır. 

Sulamaya açılmadıg ı zaman bazı barajlarımız rusubat açılmadıgında sulamaya açılmamış ola
caktır. Bu konuda en azından bu bölgenin sulama kapasitesinin Türkiye ortalamasına yaklaştı

r ılmas ı bir ivme kazanacak çalışmasının yapılması gerekmektedir. 

ll ı su Bara j ı ile ilgili Devlet Su I ş leri Genel Müdürlügü, Orta Dogu Üniversitesi ve Ankara Üni
versitesi arasında tarihi zenginiikierin baraj havzası dışına taşınması için bir protokol mevcut
tut'. Bu protokole göre. oradaki tarihi ve arkeotojik eserleri koruma amaçlı çalışmalar devam et
mektedir. Benim söyleyeceklerim bu kadar. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederim Sıtkı Bey. buyurun efendim. 

Şelımuz DiKEN- (Diyarbakır Büyükşehir Belediyesi Başkan Danışmanı) 

Oneelikle Ankara'dan gelen konukla rım ıza merhaba. hoş geldiniz diyorum. Itiraf etmeliyim ki 
GAP bölge planı vizyon. amaç. hedef ve politikalar başlıgını taşıyan taslak iki mükemmel biı· me
tin ol muş. Bunu hazı r layan arkadaşları öncelikle kutlamak istiyorum. Metni bende diger arka
daşlar gibi inceledim ve inceledigim metin içerisinde iki konuya deginmek istiyoi'Um. Bunlardan 
biri Ikinci Madde. amaç bölgeler arası ve bölge içi gelişm işl ik farkı azaltıl acaktı r başl ıgın ı taş ı
yor. bu madde ile bagıantılı olarak 12. Madde bölgesel ka l kınma ve toplumsal bütün leşmenin 

sagıanmasında kültürel birikiminden yararlanılacaktır başlıgını taşıyan madde. Bir de 16. Mad
de tarihi ve kültürel varlıklar korunacak. kurtarılacak ve degerlendirilecektir başlıg ını taşıyan 

madde. Bu üçünü birlikte degerlendirmek istiyorum. 

Bilindigi üzere GAP. GAP'ın etki a lan ı altında ya da çal ışma program ı içerisinde olan dokuz 
il ve bu dokuz ilin çevresi turizm potansiyeli açısından kayda deger önemdedir. Ve yine bir ifa
de kullanmak istiyorum. bölge turizm potansiyeli açısından çok bakir adeta 1970'1erin Akde
niz'ini andıran bir görüntü taşımaktadır. Bana göre her şey sanayi degildir. Dünya çok fark lı 

alanlarda gel i şme şansını yoklama aray ışı içerisindedir. Bizim açım ızdan da hem kültür turizmi. 
hem dini turizm. hem de genel anlamda turizm açısından bölge çok şansl ı diye düşünüyorum. 

Özellikle bunun geliştirilerek projetendirilmesi benim talebim bu nedenle metin içerisinde. bölge
nin kültür ve turizm envanterinin çı kaı·ılmasına çok önem verilmesini ve bunun hızla geliştiril· 

mesi talep ediyorum. 
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,.,n·m konu ise 9. Madde başlıgı altındaki yerel inisiyatifler öncülügünde bölge-
lkıncı d~ın"""~>ı . 

1 
ka asiteSi güçlendirilecek ve bu maksatla ınsan kaynakları geliştirilecektir başlı· 

nın kururnsa P . . .. k. k 1 k d. ı d. 
böıom Ben biraz geç katıldıgım ıçın once ı onuşma arı ço ın eyeme ım ama be· 

~ını ıaşıyan · . .. . .. 
b. saa• içerisinde izledigim kadarıyla arkadaşlardan bıı· kısm ı ozellıkle bu bolgede. 

nıın bu son ır • . . . . .. . . 
b lık alundaki sivil wplum örgütlerı maddelerıne degınd ıler. Gerçekten bu bölgenın sıyaset 

bu adş .. 1 •npJum örgütleri an lamında iliş kinin geliştirilmes i için en önemli maddesi diye dü· 
dı~ın a sıvı w .. . . .. 
·unu orum. özellikle son 20 yıl içerisinde yaşanan sıkıntılı atmosfer bolgede sıvı! toplum orgüt-
~erını~ gelişme şansını biraz sınırlad ı . asgari düzeyde tuttu diyebilirim. Fakat önümüzde bu açı
~~ hala kapaunanın yolları var diye düşü~üyo ı·um. -~u~un ~i~· şekilde bu madde içerisinde olma
~ınııı uygun olacagını düşünüyorum. Sıvı l toplum orgutlerı ı le kamu kurum ve kuruluşları ara
sında bir LllriO oluşamayan ilişkinin karşılıklı olarak birbirini tanıma. anlama bir ilişki geliştiril
mesinin çeşitli beyin rutınası uıplantıla rı ile hatta bunu belki uluslararas ı deneyimi olan ınode
raı.örlerln koordinatörlügünde oluşabilmesinin alt yapısı mümkün olabilir mi? diye degerlendiril
ıncsini talep ediyorum. Dinleme zahmetine katlandıgınız için teşekkür ediyorum. 

Ur. Yavuz EGE- Çok teşekkür ederiz. 

Lczglıı YALÇIN- (Diyarbakır Sanayi ve Ticarcı Odası Daııışmanı) 

Ilen de konoklara hoş geldiniz diyorum. Bu güzel ça lışmada eınegi geçen herkese teşekkür 
ediyorum. Çalışına gerçekten çok güzel ve detaylı bir şekilde hazı r lanmış. Arkadaşlarımızın da 
tıl'iıruıgı gıbı biraz da iddialı olmuş. iddia lı o lması da iyi bi ı· şey ama bana göre böylesi bir ça
lı~ınayı yOrOtecek kurumun başında GAP Idaresi geliyor. Bakanlar Kurulu Karaı·ıyla bu işin ko
ordınasyonu GAP Idaresi'ne verilmiştir. GAP Idaresinin gerçek anlamda ça lışına yapabilmesi 
ıçın bence her şeyden önoe GAP Idaresi'nin bu işin içerisindeki yeri ve konumu net olma lı artı 

yeniden yapılanma dedigirniz Diyarbakır Sanayi ve Ticaret Odası 'n ın uzun y ıllar üzerinde dur
dugu bır çalışmanın olması gerekiyor. Gerçi Başkanımız da ona degindi ama bunun daha deri
ne ınıp bulün ılierde mutlak anlamda GAP Idaresi'nin temsil birimlerinin olması gerekLigini dü
şllnılyorum. 

· Bir Konu macı 

(Band kaydının cksikllgindcıı dolayı kJmln konuşıugu belli degildir) 

... seviyede de olsa temsilcilikterin kurulması gerekiyor. Bunlar hem sivil toplum örgütleri ile 
hem de yerel ııısanlarla diyalogu sıcak tutup bir anlamda bölge nabzını tutmaları gerekiyor. Ge
lişmeleri çok sıcagı s ıcagına merkeze akLarnıası geı·ekiyor. Bunun yan ında bölgede son 20 yılda 
yaşanan sosyal olaylarla birlikte bir tahribat yaşandı. Yeniden köye dönüş projesi gündemde bu 
anlamda GAP Idaresi gerçi çalışına lar yapıyor ama köye dönüş salt dönüşle sınırl ı tutulmama
sı gerekıyor. Bu insanların y ıllarca yaşa mış oldugu sı kıntıları berı.araf edecek rehabilitasyon 
merkezlerinin de bence bu bölgede kurulması gerekiyor. Bunda da sivil toplum örgütlerine. Ta-
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bipler Odasına büyük göı·evler düşüyor bu anlamda da bence net bir belirleme yapılması geı·e
kiyor. Teşekkür ediyorum. 

Dr. Yavuz EGE- Başka söz isteyen arkadaşım ız var ını efendim. Buyurun Mahmut bey. 

Mahmut ARSLAN- (Adıyaman Turizm Danışma Müdürii) 

Ben GAP'taki arkeolajik degerierin turizm. sosyal ve ekonomik boyutu ile ilgili biı· bildiri ha
zırladım. Bunu size arz edecegim çok geniş 15-16 sayfa. Bazı arkadaşlar GAP Bölgesi'ndeki ar
keolojik. tarihi eserlerin su altında kalarak yok edildiginden bahsettiler. Türkiye'nin genelinde 
de mevcut 2150 metredeki Nemı·ut Dagı·nın tepesindeki tarihi eserleri de yok ediyoruz. Zeug
ma·yı da bırakıyoruz. Samsat'ı da bırak ıyoruz. Tillo'yu da bırakıyoruz ve bugün Hasankeyf'i tic 
bırakıyoruz. Onun için yalnız su altında kalan Laı·ihi eserleı· degil. 2 ı 54 nıeu·ede Nemrut Dagı·nın 
tepesinde bunu da Lah ı·ip ediyoruz. Bu plan içerisinde. bu progı·am içerisinde aeaha GAP Bölge
si'ndeki kültürel varlıkların. taı·ihi eserlerin ve arkeolajik a la nlaı·ın yetkisi GAP Bölge Idaresi 
Başkan lıg ı · na mı bıı·akı lacaktır? Yoksa yine. yıllardır ranL kaynaklı kullanılıp siL alan ı olmaktan 
çıkartılarak. şu anda halen Kültür Bakanlıgı·n ın uygulamakla oldugu şekilde nı i devam cclecek
Lir? Şah i t oluyoruz yine. GAP Bölgesi'ndeki suyun çekilmesi ile ilgili ikinci Zeugına'la ı · oı·taya çık

mıştır . Höyükler ortaya çıkınıştır bunlar halen tescil edi lmemiştir. Bunları da ben bildiride gen iş 

bir şekilde a ı·z ettim. zamanınızı almak istemiyorum. Teşekkür ediyorum. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz. söz isteyen ? 

Dr. Remzl TANRIVERDI- (TESK/ Diyarbakır) 

Kentsel 8nfoı· ıııal Sektörde Istihdam Kapasitesinin Aıttırılması Projesinin Teknik Danışman

lıgıııı yapıyorum . Bugün burada çok şey tekrar konuşuldu . güzel şey ler konuşuldu. güzel hedef
ler pla nlanmış durumda zaten bunun uygulanma tekniklerinin nasıl olacag ı hususunda bazı çe
kinceler olması ile bit'likLe burada biı· nevi GAP Hükümeti programını izledik ve dinledik. Bu 
önemli bir olay ancak şu var özellikle bölgemizin bir çok soı·ununa hem mitolojik açıdan . hem 
edebi açıdan . kültürel degerierin ekonomik kapasitesinin analizi yapılmış durumda ve bunlar sü
rekli gündeme geliyor. Bölgede temel bir sorun vard ır. bence temel sorun. ayn ı zamanda iy ileş

tirme laboratuvarı olarak da görev yapacak. bunun da istihdam alan la ı·ı olduguna inanıyorum . 

Istihdam a lanlarının acil bir şekilde yaratılması . oluşturulması ile birlikte topulutnun alım gücü
nün arttırılması . tüketimin arttırılması ile birlikte insanların her türlü özgürlüklerini kullanma
sı ile birlikte bilinçlenmesi. vatandaşlık bilincinin gelişmesi ile bir çok sorun çözümlerini de bir
likte getirecektir. Bu konu için acil projelere ve uygulama çalışmalarına giı·işilmesinin gerekleri 
üzerinde duı·ulması gerekir. bu yüzden s ıcak para veya bir kaynak oluşturulması geregi üzerin
de durmak geı·ekiı·. 

Bugün. hepimizin bildigi gibi Türkiye'nin temel sorunları arasında IMF'nin ilgilendigi digeı· 

bir konu: Larınısal alanda subvansiyon olanaklarının daraltılması. devletin belli bir şekilde La
rımdan çekilmesi ile birlikte ayn ı zamana denk gelen tarımsal a lanların faaliyete açılmas ı belki 
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biı·inci. ikinci. üçüncü üı·ün olayının gündemleşınesi ve bunun belli bir alışkanlık içerisinde de
vam edece~ini göz önüne alırsak. yani bugün para eden biı· üı·ünü n yarın toplumun bir çok ke· 
siminin de katılımı ile daha hızlı bir stoklaşmaya gidec~i gerç~i göz önüne alınarak ilerde de 
yani kısa sürede de bir tıkanmanın söz konusu olabil~i tahmin edilebilinir. Bundan dolayı çok 
dinamik ve teknik anlamda güçlü projelerin ve olanakların bir an önce toplumun hizmetine su
nulması ile. belki biz de biraz olsun daha rasyonel. daha gerçekçi projeler etrafında sivil kurum
laşma larım ızı sa~lamak ve sivil kurumlaşınala l'lmız ın artık kend i ihtiyaçlarından do~a n . toplu
mun ihtiyaçlarından do~an ve kendilerine gerekçelendirecek projeler yarata ı·ak oluşum larını 

sa~lamak durumunda kalaca~ız. 

Bunun d ışında özellikle kadının durumu gerçekten iç açıcı hiç d~ il. üzeilikle istihdam alanın
da dışianmış olmas ı . feodal ekonomik ortaında bulunmuş olması bunun yeniden toplumun geliş

ınesine hizmet edecek durumda konumlanması ile birlikte oluşacak bu da büyük bir ihtimal ve 
ekonomik özgürlük alanlarının. ekonon1ik özgürlüklerini kazanab ilecek a lanlaı·ın yani dedi~iın 
gibi istihdam a lanlarının hızlı bir şekilde faaliyete soku lınası ile olacaktır. Biraz ironik olacak 
ama. tarihte söylenmişti r: ça l ı şmak. iş hayatı insan ları özgü rleştiri ı· bunu Hitler söylemişti da
ha önce istihdam politikası ile ilgili. Fakat bugünkü ger~imiz bunu gösteriyor ki gerçekten biz 
onun politikalarını tasvip etmedik ama bölgemizde. Türkiye'de gerçekten istihdam a lanının ya
ratılınas ı insanın iş salı ibinin olması ile birlikte toplumun biı· çok ana sorunun çözülec~ine ina
nıyoı·um ve burada belirtmek istiyorum. Saygılar sunuyorum. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ediyoruz Reınzi bey. 

Nurcan BA YSAL- (Diyarbakır GAP-GlDEM Sorumlusu) 

Ben de tas la~ı incelediın. Oldukça da güzel ve kapsamlı lıazı rlandı~ına inanıyorum. Birçok 
alan düşünülmüş fakat yine de benim kafamda takılan nokta daha önce tartıştı~ımız gibi bunun 
ne şekilde. kim tarafından yürütülebil~i yani sadece bunun güzel bir plan olaı·ak ka~ıt üzerin
de kalınasından çok. uygulamada neler yapılaca~ı. yine bu işin bütçesinin ne olaca~ı. bu bütçe 
ne şekilde bulunacak. nasıl finanse edilecek ve muhakkak bu konuda muhakkak ortak bir siya
si irade olması gerekti~ini düşünüyorum . 

Bu plan. hem halka hem de siyasilere inerekortak partiler üstü bir yaklaşımla bakıldı~ı oran
da başarılı olunaca~ına inan ıyorum. Oneelikle siyasi irade. ikincisi de halk çünkü proje muhak
kak daha fazla halka inmeli diye düşünüyorum. Yani şu ana kadar Diyarbakır'daki üç yıllık ça
lışmalarımdan gözlemledi~im halka çok fazla inemedigiz ve özellikle biliyorum projenin temel il
keleı·inden biri katılımcılık ve bu her alanda uygulanınaya çalışılıyor bu top lantı larla da ve ben 
açıkçası bunun yöntemini bilmiyorum. Ama daha fazla katılımcılık ilkesi ile bunu köydeki insa
na kadar nası l indirebilil'iz bu düşünülmeli diye düşünüyorum. Çünkü. katılımın gerçekleşmesi 

için bir keı·e bölge insanında da arzu olmalı ve projeyi çok iyi bilmel ileı· diye düşünüyorum. On
la ı· çok iyi bil i ı· . çok iyi benimserlerse proje de hedefine ulaşır diye düşünüyorum. 
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Bir de madencilikle ilgili bir şey göremedim ben belki kaçıı·mışı.a olabilirim. o sektöı·ündc 

önemli oldugunu vurgulamak isLiyorum. Teşekkür ederim. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekküı' edeı·iz Nurcan Hanım'a. buyuı·un efendim. 

Mehdi YAVUZ- (Köy lllzmellcrl Bölge Müdür Yardımcısı) 

Oneelikle GAP Idaresi ile daha önce hazıı·lanmış olan GAP Bölge Ka lkınma P lanı'nın bu şe
kilde tartışmaya açılmasını olumlu bulduguınu belirtmek istiyoı·uın. Taslagı çok fazla inceleye
mediın ama burada şunu söylemek istiyorum. öncelikle GAP Idaresinin alt yapısının güçlendiril
ınesi geı·ektigine inananlardan biriy iın . 

Sanıyorum katılımcı arkadaşlar köye dönüş projelerinden bahsettiler. Bildiginiz gibi Diyar
bakır'da böyle bir projeyi GAP Idaresi ile birlikte yürütüyoruz. Şu anda 300 konutluk Islam Köy 
var onunla ilgili biraz bilgi vermek istiyorum. 300 konut olarak düşünülen projede ancak 50 ko
nut yapabilmemiz söz konusu. köye dönüşlerde öncelikle dikkate alınmas ı gereken konulurdan 
birisi köye dönüşü yapanların psikolojik. saglı k ve sosyal bir takım problemlerinin gideı·ilınesi 

gerekmekted i ı·. 

Köye dönüşlerde ya da diger kamu projelerinin geliştirilmesinde en önde düşünülmesi geı·e

ken konu fi nansmandır. Kamu projeleri bildiginiz gibi gerek içme suyu. gerek tarımsa l sektörde 
pı·oje bazında dikkate alındıgı zaman çok uzun bir süre kaynak aktarıın ı olmadıgından yani öde· 
nek yetersizligi diye tabir ettigirniz konulardan dolay ı projelerin vaktinde bitirileıneınesi. ama
cından uzaklaşmaya götürüyor. üzeilikle bölgemizde susuz ünitelerin fazla olması bir takım a ı·a

yı şlara yeraltı ve yerüstü kaynak ların ın kullanımı konusunda biı' tak ını araştırnıala ı· yapmaya 
bizi sevk etmektedir. Bunun dikkate alınmasını istiyorum. Bunun dışında yine finansmanda be
lirlenen bir takım sorunlarıınız var. bizim hazır rezerv projelerimiz özellikle içme suyu elde edil
mesi konusunda. içme suyu göletlerinin aı·ıtına tesisleri ile biı•likte düşündügüınüz projelerimiz 
vaı·. Yalnız Karacadag bölgesine 40 adet gölet yapma projemiz söz konusu. tabi bunlar finans
man olayında duruyor. Daha önce söyledigim gibi köye dönüşte 300 konut olarak plananan bu 
pmje tabi finansınanın ı GAP'ın temin ettigi ll Valiligi'nce ve uygulamasını Köy Hizmetleri ll ve 
Bölge Müdürlügü'nün yapmış oldugu ça lışınanın zaten içindeyiz. uygulamanın içerisinde oldu
gumuz için. uygulamada bir takım sıkıntılarımızın oldugu muhakkak efendim. 

Bir de ayrıca söylemek istedigiın şu var GAP'ın ıneı·kezden ziyade bölgemizde iş leı·inin takip 
edilmesinde ya ı·ar göı·üyoruın . Egitim konusuna dGginmek istiyoı·uın. özellikle kurumumuzu ilgi
lendiren tarla içi geli ştirme hizmetleri ve toplulaştırma hizmetlerinin bir diger bölgelerdeki uy
gulaınasın ı bu bölgede fazla yapaınıyoruz. Bunun nedeni egitim ve tarımsal sanayiye yönelik ve 
hizmet sektörünün bölgemizde geliştirilmesi gerektigine inan ıyorum . Bu konuda hazırlanan tas
laktan dolayı da hazırlayanlara teşekkürlerimi sunuyoruın . 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz. 
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Deniz ŞENSOY- (GAP-GİOEM Bölge Koordlııatörii) 

Ben beş aydır bölgedeyim. GIDEM'Ierin Bölge Kooı·d inatörü oldugum gibi ayn ı zamanda 
Master Plan çalı şmalarında da zaman zaman yer a lıyorum. Oneelikle çalı şmanın deLay lı oldugu
nu bende gözlemledim. Bana göre belki hedefleri biraz daha küçültmenin bir açıdan faydası ola
biliı·. lkinci bir konu da egitim olayında benim gözlemlediilim bazı konularda (özellikle ziraat mü
hendisligi gibi) pek yetişmiş eleman eksikligimizin olmadıgını . daha çok kırsal kesimde yaşayan 
in anların bu tip yetişmiş elemanların göı·üş ve düşüncelerini kabul etmesi. kendi iş lerinde bun
laı·ı a lgılaması ve orı.ak ça lışma içersine giı·mesi gibi konularda daha çok egitim açıgı oldugu na 
inanıyorum . Insanlar bölgeye ben de gittigim zaman görüyorum bizleri kabullenmekte ve bizle
re ortak ça lışmada hem bizim açımızdan bir egitim eksikligi var bence. nasıl ya klaşacagımız. na
sıl onlarla orı.ak ça lışacagımız bilmek. hem de o insanlaı·ın sosyal ve kültürel olarak belli nokta
larda bazı degişim i ve gelişimi kabul etmesi gerektilline nas ıl ikna edilecegini bence egitim yo
luyla veı·ebil iriz . Bir konuda ben Nurcan hanıma katılıyorum . Bu ça lışmaların daha geniş biı· kit
leye nasıl yayı labilecegi onların katılımının da nas ıl sagla nacagı gibi bir konuda bir faaliyete ih
tiyacımız var sanırım Türkiye'de insanlar master planın neyi kapsadıgını ve master plan ça lış

mala r ın ın hangi konularla ilişki li oldugunu kavrayabilmiş degilleı·. Ben de inanıyorum bizim eli
ınizde ki bütçe sınırlı ama bunu bir şekilde bence aşagıya dogru nas ı l kanalize edebiliriz ve da
ha yogun bir şekilde nası l bir kitlesel katı lım saglarız bu süreci düşünmemizde fayda olduguna 
inanıyorum .. 

Hedefleri gruplandırmak gerekir. yogunlaşacagımız 16 tane hedefimiz var. bunların hepsi ba
na göre ulaşılması gereken şeyler ama en azından bir üst gruplamaya tabi tutup ondan sonra 
bun ların bazılaı·ını geı·çekleştirirsek alttaki bazı hedefler bana göre kendiliginden gerçekleşıne 
ihtimaline sahip bence. bu kafamızda olayı netleştirebilir diye düşünüyorum. 

Teşekkür ederim. 

Nurcan BAYSAL - (Diyarbakır GAP-GİOEM Sorumlusu) 

Ekleme yapmak istiyorum. Benim halk katılımından bahsettigim hakikaten (çok güzel i şler 

yapı lıyor fakat) halka her düzeyde inilemiyoı· belli bir seviyede kalıyor. Tabiki dedigim gibi az 
öncede söyledim bunun ben yöntemini bilmiyorum ama yani etik olarak bir orı.aklı k gibi düşü
nebiliriz. yani onları bu işe orı.ak etmeliyiz. Bilmeliler ki bu proje onlar için ve bu projedeki he
def onların yaşanı kalitesini yükseltmek. Ve bu nedenle herkesi bu çabanın içine koyarsak çok 
daha iyisine ulaşabilecegimize inanıyorum. Bir diger konu yetişmiş insan gücü hakkında aslın 

da Yusuf Bey'de az önce fikrini söylüyordu bana bu konuda aslında yetişmiş insan gücümüzde 
va ı· bizim. Bu bölgeden olan ve çok iyi üniversiteleri bitiı•en çok genç arkadaşımız var. Ben üç y ıl 

önce buraya geldigimde tek başına idi m ama şu an degilim benim gibi 1 0·15 arkadaşım döndü 
en azından . Belki bun ların dönüş koşullarını burada bir ı.akım olanakları yükselterek saglayabi
liriz ve dönmek isteyen insanlar oldugunu da biliyorum. Belki bu bir takım koşullar onlar için 
daha kolay halde getirebilir. Bir üçüncü noktada da benimde as lında çok fazla düşünmed igiın 
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bir konuydu ama geçen hafta bir t.oplantıya katıldım gençlerle ve özellikle Batman'dan gelen 
gençler· çok problemli geldiler bana bir çok öneriyi GTZ'nin getirmiş oldugu bir· çok öneriyi işte 

bizlerin ı·ehabilitasyon sorunu var işte bizim soı·unumuz var. Böyle biı· süreç yaşad ık 15 yıllık 

ve acaba bilmiyorum yani tabi bu biraz sak ınca lı bi ı· konu bilemiyoı·um ama bunun için en azın
dan belli bölgelerde bir takım rehabilitasyon poli tikaları belki bu ad konutmasa da bu gençler 
için Batman'da işte belli alanlarda bir şey ler düşünülebilir. Yani egeı· temelde tabiki gençlerin 
söyledigi temelde zaten böyle bir sorun var ortada. tamam bu projeleri uygulamak biraz wr ola
caktır diye düşünüyorum. Ve teşekkür ediyorum. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ediyol'llz Nurcan hanım. başka söz almak isteyen arkadaşımız. 

Mehmet ÖZDEMİR- (Mardin tı Tarım Müdürlügü Çiftçi Eğitim Şube Müdürü) 

Sayın Başkan. Tarım li Müdürlükleri olarak genelde Çiftçi egitim şube müdürlüklerimizle kır-

sal alanda ça lışma larımızı yapmaktayız. Kırsa l alanda yayın faaliyetlerimiz olmaktadır. Genel
de GAP'ın ça lışmalarından bahsetmekteyiz ve GAP'ın entegrasyon projelerinin tamamlanmasın 

da bölgenin rahata kavuşacagı. huzura kavuşacagı hayat seviyesinin yükseltilmesi konusunda 
ça lı şma larımız olmaktadır. Bu çal ı şmalarımızda tabiki sıkıntılar oluyor genelde şahit oldugumuz 
konu la ı·dan biri de birçok köyde şu anda içme suyu sıkıntısının oldugudur. Insanla ı· içme sula
rını hayvanlarla taşımakta ve bu da insan saglıgı için büyük bir tehlike arz etmektedir. Bu met
nimizde arazisi olmayan yoksul ailelerin arazi sahibi olabilme açısından. "arazi edindiı·me fonu" 
ku ı·ulması öngörülmelidir. Bu bölgede bilindigi üzere mayınlı bir arazi var. Bu mayınlı arazinin 
mayınlardan arındırılıp yoksul arazisiz insanlara dagıtılması hususunda bir çalışma programı

nız var mıdıı·? bunu ögrenmek istiyorum. Biı· de özellikle Şanlıurfa'da arazilerin bölge d ışından 

gelen kişiler. kurumlar. holdingler veya da yabancı insanlar tarafından t.oplu olarak köyler ba
zında. köyler halinde satıldıgı. el degiştirdigi gibi habeı· ler basında çıkmakta ve bazı duyumlar 
alınmaktadır. Bir yandan arazisi olmayan insanlara arazi temin etmeye ça lışılırken. bölgedeki 
köylerin . yoksul insanların kendi arazileri başka insanlar tarafından. bölge dışından gelen kişi

lerce satı ldıgı sanırım birçok arkadaşımııda buna katılacaklardır. Ve basında defalarca sık sık 

duyulmaktadır. Bu bölge için iyi bir gelişme degildir. insanlar tekrar arazisiz kalacaktır ve tekel
leşmeye gidilecektir. Toplu arazi satışları ve Ferdi olarak da satışlaı·ın GAP idaresi tarafından de
netimi ve gözetimi yapıl ınalı ve satışlardan GAP Idaresi'nin muhakkak haberdar edilmesi kana
atini taşıyoı·um. Ayrıca GAP idaresince bölgede seracılık. hayva ncılık. arıcılık. koyunculuk ve 
Ilindieilik projelerinin de desteklenmesi önem arz etmektedir. Kırsal alanda bazı aileler geçimle
r'ini wr temin etmektedirler. bu gibi projelerin geliştirilmesi halinde geçiın sıkıntısı çeken insan
lar biraz rahatlayacaklardır. Şu anda bu görevi il ve ilçelerde bulunan sosyal yardımlaşma ve 
dayanışma vakıfları yürütmekte tabi bu vakıfların da imkanları çok sınırlı ve finansınan sıkıntı

sı çekmektedirler. Gençlerin egitim durumu ile ilgili olarak OSS sınavlarında bölge insanlarına. 
bölge ögrencilerine özellikle ek puan verilmelidir ve bu büyük bir önem arz ediyor. Çünkü çocuk
l a ı·ım ız likokulu bitirene kadar ancak Türkçe'yi kavrayabiliyorlar. Ortaokul ve Lisede önlerine 
gelen fizik. kimya. matematik gibi fen derslerinde büyük bir sıkıntı çekmektedirler ve genelde de 
okulu terk etmektedirler. Yani başarısızlıkla karşı karşıya geliyorlar başarma durumları olmu-
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yor. Bu büyük bir meseledir ve OSS sınavlarında ek puan ihtiyacı muhakkak giderilınelidir. Köy 
ka lkınına kooperatiflerine agırlı k verilmelidir. 80'li yıllarda köy ka lkınma kooperatiflerine agı r

lık verilen bir çok proje, inşaat. fabrika ve tesis şu anda atıl durumda beklemektedir. GAP Ida
resi organizasyon l arı ile üniversitelerde okuyan başarılı ögrencilere özel bir burs verilmesi hak
kında bir çalışına yapılması gerekir diye düşünüyorum . Teşekkür ediyorum. 

Or. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz Sayın Özdemir. Evet başka söz isteyen var ını? Efendim. 
Başka söz isteyen yoksa. ki yok gibi görülüyor. Şimdi bir yemek aras ı verecegiz yemek a r·asın

dan sonra eger ek olarak katılımcı arkadaşlarıınızdan söz almak isteyenleı· vaı·sa onlara söz ve
rerek devam edecegiz. Yok ise bizim proje ekibiınizin grup yöneticisi olan arkadaşlarıınız bugün
kü top lan tı ile ilgi li kısa birer degerlendirme yapacaklar. Ondan sonra da toplantımız sona eı·d i 

r·ecegiz. Şimd i bir saatlik bir yemek arası ver·iyoruz. Burada yiyecegiz hep birlikte. bir de bir hu
susa dikkat çekiyorum. işimizin daha dogı·u bir şekilde. saglıkl ı bir şekilde yapılabilmes i için 
önem taşıyan bir konuda yardım isteyecegi ın. Size zannediyorum dagıtı ldı amaç tercihleri formu 
diye basit biı· form. kolay doldurulabilecek bir form. burada üç tane soru vaı· bunlaı·dan birinci
si taslak doküınanda yer a lınayan ama sizce olması gerekli başka amaç var ını varsa belirtiniz. 
Kısaca 16 amaç dışında sizce önemli olan başka her hangi bir yada birden çok amaç va ı· ise on
ları yazınanızı rica ediyoruz. Ikincisinin de sizce en öncelikli üç amaç neler olma lı? burada sade
ce doküınanda yer alan aınaçlaı· arasından sadece tercih yapacaksınız onların numara lar ı , ama 
onlar dışında başka düşü ndügünüz birinci kısımda doldurdugunuz amaçlar var ise on lar·ı veya 
dedigim gibi doküınandakileı'i, hangileri ise bu en öncelikli. en önemli üç amaç onlar ı işa ı·ct leıne

nizi yada yazmanızı rica ediyoruz. Eger dokümandan seçiyorsanız sadece onların numarasını 

yazmanız yeterli olacaktır. Üçüncüsü de taslak dokümanda sıralanan amaçlardan öncelikli ya
da geı·ekli görınediginiz amaçlar var ise amaç veya amaçlar yani bun ların burada olmasına ge
rek yok diye düşünüyoı·sanız eger onları gene sadece yine taslak dokümandaki numara ları yaz
mak sureti ile belirtmenizi rica ediyoruz. Bu bizim açımızdan oldukça önemli ve yol gösterici ola
cak yemek için şimdi bir ara veriyoruz. Peki efendim buyurun. 

Or. Yavuz EGE- Son bölüm olan "degerlendirme bölümü" ile ilgili olan oturumu açıyoruın. 

tekrar hoş geldiniz. Şimdi bu bölümde çalışına gruplarının. bölge ka lkınına planı ça lışına grup
larının yöneticisi olan arkadaşlara söz verecegiın. Onların kısa degerlendirıneleı•ini alacagız yi
ne mikrofon geliyor. yerinizde yapacaksın ız degerlendirmelerinizi. Sayın Saffet Atik ilk degerlen
dirmeyi yapacak olan arkadaşım ız. Söz almak isteyen bir degeri i katı lımcı var izin verirseniz sa
nıyorum Ziraat Fakültesi dekanıınızdın ız buyurun efendim. 

Prof.Dr. Durmuş All ATABAY- (Dicle Üniversitesi, Ziraat Fakültesi Dekanı) 

Sayın Başkanım zirai konularda bazı eksiklikler var onu ben tespit edip size faksla veya mek
tupla göndersem onu buraya ilave etseniz. Çok memnun olurum. bu güzel projeyi hazı rladıgınız 

için çok teşekkür eder·im çok detaylı bir pı·oje zirai yönünden bazı eksiklikler var onu ilave eder· 
seniz memnun olurum. 

Teşekkür ederiz hocaın . buyurun Saffet bey. 
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Saffet A'fİK- (Bölgesel Planlama Grup Başkanı) 

Teşekkür ederim. ben de arkadaşları selamlıyorum . Şimdi gerçekten degerli bir toplantı olu· 
yor. yara rlı bir toplantı oluyor bu konuda yaklaşık iki hafta önce Ankara'da bir toplantı yaptık. 
Orada dan ışmanlarınıız veya konuyla alakah diger kamu kuı·uluşlaı·ının veya akademik çevre· 
nin insanları görüşlerini belirLLi. Şimdiden yöre insa nımızın . burada kuru luşla r'ın yetkil ileı·i ve 
sizler görüşler'inizi beliı'Liniz. Burada benim ilk intibam. gerçekten çok kıymetli sizler. yaşamın 
içinde olan insanlar olarak ve bu bölgede yaşayan insanlar olarak çok daha somut tabiki Anka· 
ra'daki toplantı da söylenenlerde kıymetl i idi bunu yadsım ıyorum ama burada konuşulanlar dcı· 
ha somut. daha çözüm arayıcı. daha sonuca yönelik göı·üşlerdi veya sorulardı bunu hemen be· 
Iirtmek isterim. Muhtemelen toplantım ız bu şekli ile amacına u laşmış oluyor. Bugün sunulan gö· 
rüş leri degerlendirmek ve toparlamak plan formatına. plan biçimine sokmak durumundayız. Bu 
toplantı lar zannediyorum tekrarlan ı lacak. projenin oluşumuna. girişimine paralel olarak da çok 
ayrıntılı görüşler ortaya çıkacak ve tartışacagız. 

Ikinci söylemek istedigim husus. sektörü veya katıldıg ı kuruluş ne olursa olsun arkadaşlan· 

mızın bir ortak paydası vardı veya birkaç ortak paydası vardı bunlara deginmek istiyorum. Bun
lardan bir tanesi egitimdi. notlarımda bunun altını çizdim. konuşan arkadaşımız ister esnaf ke· 
siminden. ister tarım kesiminden olsun veya ister özel kesimden. ister kamu kesiminden olsun 
bölgedeki sorunların giderilmesinde ve kalkınmanın sag lanmasında önemli bir husus olaı·ak. bir' 
ön koşul olarak egitim i koydu bunu üzerinde durmak gerekir. 

Bir diger degeriendirilmesi gerekli husus da bütün arkadaşlarımız bu p lanın uygulanması ko· 
nusuna degindiler. Olayın ku ı·umsal tarafına degindiler. denildi ki "bütün yazılanlar' dogrudu ı·" 

"bunu hazırlayan gruba teşekkür ederiz". Bunlara ben de kendi ad ıma ve arkadaşlarım adına 

cevaben teşekkü r' ediyorum. Ancak "bu plan nası l uygulanacak?" denildi. finansman boyutu ön 
plana çıktı arkadaşlarım ız "nası l finanse edilecegini" ögrenmek istiyorlar. Kamu kaynakları bel· 
Ii. tahsilatlar belli bunlar nasıl arttırılacak? 

Ikinci husus planlayıcı kuruluşun yetkileri. sorum lulukları. p lanı yaptırım gücü hakkında su· 
aller soruldu. Bence bunlar da fevkalede bilinçli ve soru lması gerekli sualleı•d i. Bir bölge planın· 

da bütün ileri dönük bu öneriler kimler tarafından hangi organizasyonla. hangi kuruluşla rla. 

hangi aktörlerle. hangi yetki ile ve hangi parasal olanaklarla gelişecektir. Gerçekten bunlar çok 
dogru ve sorulması gerekli sorulardı. Bu konuları halletmek için eş güdüm ve plan yönetimi ge· 
rekiyor. böyle bir degerlendirmeyi de ayrıca yapmak isterim. Bir diger husus burada GAP lda· 
resi'nin her ilde temsil edilmesi. GAP Idaresi'nin bölgede daha fazla bulunması talebi vardı. bu· 
nu da çok haklı ve projenin. planlamanın felsefesine uygun bir talep olarak degerlend i riyoı·um . 

Yani katılımı saglamak i stiyorsanız yerel görüşü daha net dogru ve bire bir' almak istiyorsan ız. 

böyle bir organizasyonun kurumsal yapısının bölgedeki uzantı larının da kuvvetli ve yaygın ol· 
ması gerekiyor. Bu aslında çok bilinen bir yaklaşım. her ne kadar GAP Idaresi merkezi bir hü· 
kümet kuruluşu olsa da yeni yaklaşım ı ile yerelleşme motifini ön plana çıkarttı. yerel inisiyatifi 
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ön plana çıkarttı. Dolayısıyla böyle bir talep GAP Idaresi açısından da bence fevkalede olumlu 
karşılanması gereken bir taleptir. Bir noktada izniniıle görüşümü belirtmek istiyorum. açıkçası 
katılan tüm arkadaşlarıma teşekkür ediyorum. bununla beraber yerel yönetimlerimizden çok az 
arkadaşıınızı gördük veya notlarını aldık. Teınenni etmek ve inanmak istiyorum ki bundan son
raki toplantılarıınııda yerel görüşün temsilcisi olan belediyelerden arkadaşlarla da yan yana ge
liriz. karşılıklı görüşleriınizi birbirimize aktarırız. Bunu parantez içerisinde söylemek istedim. 

Benim kendi çalı şına alanıının spesifik noktaları ile alakadar çok fazla bir sual çıkınad ı bu
nunla beraber bu proje içerisinde ilgi duyduguın veya görevli oldugu m iki nokta ile ilgili sual var
dı. Bunlardan bir tanesi gündemde olan kültürel varlıkların . taşınmaz kültürel vaı·lıkların özel
likle Hasankeyf gibi veya digerleri gibi. Neınrut gibi. nasıl degerlendirilecegi gibi alternatif çö
zümlerin neler olabilecegi şeklinde idi. Hemen bir bilgi takdim etmek istiyo ı·uın. Bu proje bünye
si içerisinde ilgili kuruluşlarla. uzman kuruluşlarla örnegin. Türk Tarih Vakfı ile bir ça lışma baş

Iatılmak üzere önce bir envanter ve bu envantere dayanı larak ta çözüm a ı·ayışlarına gidilecek
tir. Bu çözüm aray ış ları da. ileride hep beraber yaşayacagım ız gibi yine katılımcı . yine yöre in
sanın görüşleri a lınarak, degerlendirilerek olacaktır. Proje ile ilgili olarak bu projenin kurumsal 
yapısının geliştirilmesi. yerel yönetimlerin kurumsal yapısının geliştirilmesi. sivil toplum kuru
luşlarının görüşlerinin alınınası ve bunun formalize edilmesi noktasında bir ça lışma yine başla
mak üzeredir. Dünkü yaptıgımız toplantılarda Siyasal Bilgiler Pa kültesinin önderliginde bir aka
demik çevrenin bu çerçeveyi başlatacagı zaten kararlaştırılmıştır ortaya çıkmıştır. onlarda biz
ler gibi, sizlerle temas edeceklerdir. yani en azından yöredeki kurumsal yapının ve mahalli ida
relerinin geliştirilmesi yönünde bir çabaya başlanm ış olmaktadır. Biraz evvel dedigim gibi pla
nın uygulanması için neler yapılınası gerekir diye çok ciddi sualler oldugu için böyle ufak bir ya
nıtı da vermek ihtiyacın ı hissettim. Tartışmalar tekrar olursa ve bana tekraı· soı·u sorulursa ta
biki cevaplandırmaya hazırım. Degerli katkı larınııda n dolayı teşekkür ediyorum. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz. Saffet Bey. şimdi söz Sayın Mehmet Polat'da Iktisadi Plan
lama Grubu yöneticisi 

Mehmet POLAT· (Iktisadi Planlama Grup Başkanı) 

Özellikle zahmet edip buraya kadar gelen bir çok arkadaşıınıza teşekkür ediyorum. Arkadaş
larım ız Diyarbakır'a geldi ve katkılarını verdiler ve veriyorlar. bu birlikteligiıniz planın sonuna 
kadar sürecek. Karşılıklı etkileşim le. yaptıklarımızı en iyi şekilde yapmaya ça lışacagız. Özellikle 
etkilendigimi söylemek isterim. gerçekten düşündüklerimiz benzer konular. kabul gördü ve övgü 
aldı bundan da şahsen proje grubundaki arkadaşlarım adına kıvanç duydum. 

Bu ça lışmada bizim temel yaklaşımımız insan kaynaklarının en etkin biçimde ku llanı lınas ı ve 
nitekim geliştird igirniz plan modelinde de tabi model sözcükleri çeşit l i anlamlarda kullanılıyor 
ama ben ekonometrik anlamda ifade etmek istiyorum. Ekonometrik model. insan kaynaklarını 

ön plana çıkaracak biçimde. insan kaynaklarının niteliklerini degiştiren faktörleri. toplam faktör 
verimliligini göz önüne alınacak şekilde geliştiriliyor. Konu ile yakından ilgili arkadaşlarımızın 
da söyledigi gibi her şeyden önce insanın hayata katılmasını. yani istihdam edilmesini ön plana 

32 



alıyoruz. Istihdam edilebilmenin. üretken olmanın . hayata katılmanın sonunda da diger unsur· 
ların ardarda gelecegini. daha katılımcı . daha demokrat. daha kendine güvenli bireylerin çoga
lacagını düşünüyoruz. Bu anlamda informal i stihdamı geliştirme projesi koordinatörü olan arka
daşım ızın tespitlerine katılıyorum . 

Degerlendirmek isLedigim ikinci bir husus Mardin Serbest Bölgesi'nden katılan arkadaşıının 

belirttigi husus. "bu da planda iht isaslaşmış organize sanayi bölgeleri ve ihtisaslaşmış seı'besL 

bölgeler önemli yer tutacak" diye düşünüyorum . Mardin OSB Müdürü Murat Ensari arkadaşım ı

zın konularda ayn ı şeyleri düşünüyoruz. Onoelikli olan egitim. yani insanın egitim i. ikincisi tabi
ki insanın saglıklı olması . saglık üretkenligin önemli fakLörlerinden. saglıklı bir biçimde bir yıl 

ça lışıp üretmek ve Lüketmek. Biz de katı lıyoruz. Egitim li ve saglıklı insan digerler amaçla rı da de 
kendiliginden saglar. gerçekten buna katılıyorum. Eger kura lla rı iyi belirlenmiş bir ekonomik oı'

tam oluı'Sa, egitim li ve saglıklı insan. ekonomik koşulları ve yaşam koşullarını da en iyiye dog
ru götürür diye düşünüyorum. Sayın Sanayi ve Ticaret Odası Başkanımızın da belirttigi gibi ya
şam koşullarını en iyi ye götürmek için egitim li olmak ön şarttır . Burada tabi şöyle bir durumda 
va ı'. bazı arkadaşlarımı z: "gerçekten güzel şey leri alt alta getirmişsinizama bunlar çok iddialı" 
dediler. Zaten plan bir iddiadır. aslında "iddia koymak lazım" bu iddia da kötümser olmak du
rumda degil. iyimser olmak durumundadı r. Ben 27 y ıl p lancılık yaptım. plancılık bir anlamda 
iyimser olmay ı beraberinde getiı'ir. Bölge insanı ve biz birbirimize ortak iyimserlik aşılarsak 

iyimser bek ley işler içerisinde olursak. iş ler iyiye dogru gider diye düşünüyorum. Bu aşamada 
kısaca bazı ön bulgular hakkında ilgi vermek istiyorum. Eger 1975-2000 yani bu 25 yıllı k veri
leri ve egilimleri düşünürsek örnegin Diyarbakır· ın geli şim potansiyeli Türkiye'nin uzun vadeli 
gelişim potansiyeli civa rında o/o 4.5 civarında . benzer egilim ve potansiyel Gaziantep. Adıyaman 

ve Urfa'da da görünüyor. Eger işler oluruna bırakılırsa. GAP ortalanıası da Türkiye ortalama
sının ya rım puan altında görünüyor. Bu aşamada bunları söylemek istiyorum. Fakat daha iyisi
ni yapmak için çaba lıyoruz oluruna bırakmak için degil . iddialı olma durumu gerekli diye düşü 
nüyorum. 

Ikinci bir husus Proje Yöneticimiz Sayın Dr. Yavuz EGE'nin belirttigi ·Amaç Tercih Fornıu"nu 
doldurarak degerlendirme ve öncelik belirlemeniz. Bu degerlendirme gerçekten bizlerin önünü 
aydınlatmak açısından çok ya ı'a rlı olacak. Nelere daha fazla önoelik vereceginıizi de bu baglam
da yakalayabiliriz. bize ış ık tutmal ı sınız. Ben bu günkü eleştirilerinizi not ettim. Zaten diger ar
kadaşları mda not eLLi ler. bant çözümleri de va ı'. Daha önoeki toplantı lardan istifade ettigirniz gi
bi bu toplantıdan da isLifade edecegiz. Beni dinlediginiz için teşekkür ediyor. birlikte ça lışnıa la

rımızın iyi ürünler vermesini temenni ediyorum. Teşekkür ederim 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz sayın Polat. şimdi sosyal planlama grubu başkanımız Sa
yın Ahmet Saltık konuşacakla r. 

Ahmet SALTlK- (Sosyal Planlama Grup Başkanı) 

Teşekkür ederim Sayın Başkan. benim bu toplantıdan çıkarttıgım birkaç sonuç şöyle özetle
nebilir. Aı'kadaşlarımın da belirttigi gibi planı iddialı. kapsamlı ve bazı hedef ve anıaçiarı iç içe 
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geçmiş buluyorum. Tabi ilgili grupların: özellikle sosyal planlama grubunun bu amaç ve hedef· 
ler üzerinde belirli bir uzlaşmaya varmaları gerekiyor. Fakat bu noktada. uzlaşma noktasında 
önemli olan katılımcılıgın nasıl gerçekleştirile<:eginin belirlenmesi. Bu noktadan bakıldıgında 
dört madde halinde bir sonuç çıkarabiliriz diye düşünüyorum. Sosyal planlama grubunun ilgi 
alanları itibarı ile dogru bir yerde olması bunlardan biri. Ornegin Mardin Organize Sanayi Böl· 
gesi müdürü Murat Bey'in belirttigi gibi hedefler konusunda üçlü bir ayrıma gidilerse: egitim. 
saglık ve ekonomi başlıkları altında bu plan yeniden formüle edilebiliyor. Sosyal planlama gru
bu da bu planın ana dokümanında egitim ve saglıga. özellikle egitim in fonksiyonelleşmesi konu
suna gereken önemi verdigini. saglık konusunda da müşterek ça lışmak koşuluyla saglık sorun
larını bizzat bölgede yaşayan tabip odalarına delege etmesi suretiyle gereken önemi verdigi or
taya çıkıyor. Islam Bey Ziraat Meclisleri Başkan Yardımcısı arkadaşımız kendileri de egitime son 
derece önem verilmesi gerekligini belirtti ve tırnak içerisinde bu çagdaş kurumların kadroları ne 
olacaktır? Bu kadrolar nasıl belirlenecektir? Gibi sorular vasıtasıyla bunun önemli bir soru ola
ı·ak sorun olarak algılanması gerektigini: hatta plancılar tarafından uygulanıaya yönelik olarak 
yeniden formüle edilmesi gerektigi üzerinde durdu. Ben kendileı·inin plan amaçlaı·ıyla ilgili teb· 
riklerini memnuniyetle kabul ediyorum: fakat kendisi bu plana hazırlanmasına yol açan faktör
lerin yani geçmişin yeniden biraz irdelenınesinde yarar oldugunu söyledi. Yani sorunun kayna
gının açıklanması üzerinde durdu. Bu konuya katılım konusunda verıneye çalışacagım bir iki ce
vap baglamında yeniden dönmek isteyecegiın. 

Muhittin Tutkun Dicle Üniversitesinden arkadaşımız. bu iddialı hedeflerin küçültülmesi ve 
özellikle üç konunun. biyolojik tarım. toplumsal cinsiyet ve izleme degerlendirme kriter ve gös
tergeleri konusu üzerinde durulması gerekLigini söyledi. Elbet ki. bir bölge planlamasına soyu
nan bir grup a laı·ak izleme ve degerlendirmenin ne kadar önemli oldugunu biliyoruz. O açıdan 
arkadaşlarımızın görüşlerini paylaşıyoruz. Bu noktada kriter ve göstergelerin sadece plancılar 
tarafından degil ama bizzat hedef grupların katılımı ile belirlenmesi gerekLigini burada belirtmek 
isterim. Görülen o ki. bütün kalıtııncılarda ortak egiliın . demokrasinin tabanda gelişınesi ve ka· 
tılıının tabanda oluşabilmesi için bu hükümet dışı diye nitelendirilen kurumlara. kuruluşlaı·a. ya
ni NGO'lara daha fazla roller ve işlevler verilmesinin gerekliligi bir kez daha ortaya kondu. Bu 
konularla ilgili olarak bir farklı görüş belirtildi. Kalkınına egitim enstitüsünün kurulması öneri· 
si. Bunun üzerinde durmak gerekir. Fakat bütün bu anlattıklarıın. özetlemeye çalıştıklarıının 
önemli bir bölümü stratejik plan çerçevesini aşan. daha uygulamaya dönük. uygulama süreçle
rinde dikkate alınması gereken aşaınalar. önlemler. müdahale araçları oluyor belki de: ama yi
ne de yararlı oldukların ı belirtmek isterim. 

Sanayi ve Ticaret Odası başkan ımız KudretLin Bey'in ve bundan önce GAP idaresinde çeşitli 
kurumlardan gelen uzmanların bir kısmının da üzerinde duı·dugu sosyal mülkiyet kavramı üze
rinde kısaca durmak geı·ekiyor. özellikle GAP Bölgesinde toprak ve su kaynaklarının etkin de
gerlendirilmesi son derece önemli bir konu. Bu noktada bireysel mülkiyet ile toplumsal yani sos
yal mülkiyet kavramları üzeı·inde durmamız gerekiyoı· . Burada daha önce ortaya koyduguınuz 
bu alandaki görüşleri yeniden teyit etmenin an lamlı oldugunu belirtmek isterim. 
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Sosyal planlama grubunun sorumlusu olarak. Şehynı uz Bey'in deger lendirnıesinde üzerinde 
durulmas ı gereken. sivil toplum örgütlerinin ve sivil toplum örgütlerin in bölgedeki kamu ile olan 
ilişkilerinin güçlendirilmesi için ülke çapında faaliyet gösteren biı' sivil toplum örgütünden des
tek almak sureti ile biı' egitim süreci ya da birlikte ögrenıne süreci başlatılabilir mi sorusunu ol
dukça anlamlı buluyorum. F'akat şunu da bel i ı·tenıeden geçenıeyeceginı. Temel sorunları ve böl
geyi tanıyan bizleriz. Dolayısı ile sorunun çözümünü kuşkusuz bölgede ve ulusal düzeyde aran
ınalıdır diye düşünüyoı·um. 

Ben sözü fazla uzatınadan üzerinde topluca düşünmemiz. topluca yanıt aramamız gerekenin 
plan lamanın temel ilkesi olan katılınıcılık üzerinde kısaca durmak istiyorum. Çünkü Nurcan Ha
nım ve diger arkadaşlarıının da ortaya koydugu sorulara baktıgı nıızda hazırlanan planı kim. 
hangi kaynaklarla. nasıl uygulayacak sorularına ek olarak bu planın halk katına daha fazla na
sıl indirilebilecegi ve ilerde nasıl katılıının nas ıl saglanabilecegi konularında hala bir tereddüt ol
dugu an laşılıyoı·. Şimdi katılını tamamen insana özgü bir olay. Yani biz sosyal varlıklarız ve bir
birimize muhtacız yani bireyler diger bireylere muhtaçtır. F'akat bu bireyleı· fa rklı toplumsal ge
lişme aşamalarında olabilir. F'arklı ilgi gruplarından olabilir. tarihin farklı dönenılerinde yaşıyor 

olabilir bir aşiret düzeninde katılıma vereGeginıiz anlam ile modern çagdaş toplunıda katılıma 
verecegiıniz anlam degişiktir . Kısaca şu söylenebilir; bir kere katılım tahsisleri etkileınelidi ı'. Ya
ni mevcut kaynakları hangi amaçlar dogrultusunda nasıl kullanılınası gerektigi hususunda etki
de bulunmalıdır. Katılım sadece söz almak degil etkileınektir . esas temel olay da budur. Burada 
sosyal plan lama grubu yeni bir hedef grup yaklaşı mı ile amaçlarını. plan hedeflerini ve strateji
lerini belirlemeye çalışı yor. Dezavantajl ı grupların gerçekten planlama sürecine katılabilmesi de
mek ka lkınma sürecindeki karaı'ları etkilenıesi demektir. Bu mümkün mü degil mi ? Bazı ülkeleı·

de örnegin Latin Amerika'da ka lkınma. katı l ına bir sistem degiştirınenin aracı olarak kullanılı
yor. Yani orada insanları örgütlüyorsunuz ve siyasi iktidaı'lar üzeı·inde kararlarda daha etkili 
olan kadeıneleı' üzerinde toplumsal. siyasa l baskı yaratıyo ı·sunuz. Biı·inci olay bu. ikincisi bizde 
de bir ara kullanılan bi ı' yöntem, katılım biçimi toplum kalkınması projelerinde ortaya çıktı. Top
lum kalkınması pı·ojelerinde katılım daha çok yerel liderleı·e dayalı. yerel liderler ile siyasi ikti
dar ya da hükümet organ ları aı·asında i l i şki kurulması ve bu ilişkiden dolayı alınan kararların 

halka yansıtılmas ı biçiminde katılım saglandı. Ornegin Planlama Teşki latı'nda yeni atanan vali 
bcye telefon edil iyor. şu işler ne oldu diye soruluyor. oda işte o işleri yapmaya ça lışıyor. Burada 
halkın dogrudan katılımı diye bi ı· şey söz konusu degil. Peki toplum düzeyinde katılınıla. bizim 
şu anda tanımlanıaya çalıştıgıın ız katılını nedir? Aradaki fark nedir? Biz burada planlama gru
bu olarak katılıın ı iki şekilde anlamaya ça lı şıyoruz. Birincisi p lanlanıanın formülasyonuna hal
kın yada ilgililerin katılımı. Şu anda yapmaya ça lıştıgımız. içinde bulundugunıuz süreçte bunlar
dan bir tanesi. Sizleri planla ilgili olarak bilgilendirıneye ça lışıyoruz. Biraz tek taraflı ama belli 
bir geri besleme a lıyoruz ve bu geri besleme sürecinde ortaya çıkan kararları, arzuları . istekle
ri. öncelikleri bir şekilde plana yansıtmaya ça lışıyoruz. Yarın uygulama planları yapılırken da
ha mikro düzeyde bunlara baş vuracagız. Hedef gruplara danışma. onlarla birlikte amaçları for
müle etme katılımın her halde biçimlerinden bir tanesi olacaktır. Halka nasıl inebiliriz sorusuna 

35 



gelince; halk çok muglak bir kavram. Rolü. sl<ıtüsü tanımlanınam ış. bir halkın katılımı diye bir 
şey yok dünyada. Projelerde katılım şayet siz yani proje tarafları. proje tararlarının beklentileri 
bir ortak çıkar üzerinde uzlaşabiliyorsa . saglanan yararlar mümkün oldugune<ı adil olara k pay
laşılabiliyorsa katılımın düzeyi de artıyor demektir. Ama tararlar arasında birinin çıkarlar ı dige
rinin çıka rları ile tamamen çelişiyorsa orada katılım mümkün olmuyor. Bütün dava budur. Fa
kat toplum çatışan çıkarların bir uzlaşmasıdır. Biz Güneydogu Bölge Kalkınma programında bu
nu saglamaya ça lışıyoruz. Bir arkadaşım benim kırk bin dönüm araziın var diyor örnegin. Bu 
a ı·aziyi diyor ben işleıniyorum . birilerine veriyorum yani ortaga ve o da benim adıma işliyor. Fa
kat üç sene için bir kontrat yapmışsak geçen bu üç sene zarfında topragın canını çıkarıyOI'. i
çin ? Çünkü maksimum verimi saglayabil ınek için biı·im alanda fazla su. fazla gübre. fazla ilaç 
kullanıyor fakat toprak yoruluyor. Şimdi burada ne oluyor? Çıkarlar arasında uzun ve orta va
dede bir çel i şki beliriyor. Sonuç olarak şunu söylemek istiyorum biz katılıını ancak beklentiler
de. yararlarda. çıka rlarda belirli bir makul uzlaşmayı sag ladıgımız sürece saglayabiliriz. Ama 
şimdiye kadar Güneydogu Bölgesi'nde yaşanan gerçek geniş halk kitlelerinin yani bizim deza
vantajlı diye nitelendirdigirniz kesimler lehine degil aleyhine iş lemiştir. O nedenle de biı· güven
sizlik ortamı vardır. Katılımın nasıl saglanae<ıgını özetliyorum. Katılım projeler bazında olacak
tıı·. projelerde sorunun tanımlanması çözüm önerilerinin gel iştirilmesi nde bizzat hedef grubun 
dogrudan dogruya fikrinin alınması ile olacaktıı·. Birkaç örnek vermek istiyorum. Biı· arkadaşım 
dedi ki planı biz yaparız. halka biz götürürüz diyor. Yok öyle biı· şey . Bütün mesele katı lımda 

birlikte formülasyondur. Yani sorunu birlikte tanımlamak. çözümü birlikte ü ı·etmektir ve b irlik
te ögrenmektir. Ogrenmeye açık olmaktıı·. Bu olmadıgı takdirde katılıını saglayaınayız. Bu kolay 
bir iş degil. Bütün dünyanın sorunu olan katılımcılık konusu bizim ülkemizin. bizim bölgemizin 
de sorunudur. Bu işin uzmanı yoktur: fakat ana ilkeleri bellidir. O ilkeler çerçevesinde yöresel 
koşullara. bölgesel koşullara. konjonktürel durumlara. kısıtlayıcı faktörlere dikkat edeı·ek ve 
özen göstererek en etkin katılımcı yol. yöntem ve araçlarını bulmaya ça lışacagız. Bu aı·açlaı·ın 

başında örgütlenme gelir. örgütlenme yoksa katılım mümkün degil. Isteyen istedigi her şeye ka
tılamaz yani katılabilmesi için belirli bir örgütlenme düzeyine gelmesi gerekir. Bu noktada teşek
kür aldıgımız konulardan bir tanesi de buydu. örgütlenme. Planda ne denli gerçekleşir onu bile
mem; ama biz planda bu konuya, belirli toplumsal statüdeve rol olan insanlarm örgütlü dm r:ı 

nışını ön plana çıkardık . Bunu yaparken de bir yandan sürdürülebilirligi ve bir yandan da sür
dürülebilirligin temel araçlarından olan katılımcılıgı saglayabilmeye çalıştık. Sonuç olarak fazla 
uzattım . benim bu toplantıdan çıkardıgım izienim planlama gruplarının yanlış yolda olmadıkla

rı. Çünkü plan özelligi bir stratejik ve genel çerçeve çizmesidir. Şu anda ve hiçbir plancıya . se
nin işte şu kadar pa ı·an var. buna göre plan hazırla denınez. Plan Mehmet Polat arkadaşımızın 
da dedigi gibi bir umuttur. bir hayaldir. Biz bu hayali ne ölçüde realite ile uzlaşır hale getirebi
lirsek o zaman gerçekten ayakları yere basan bir planı ortaya çıkartabBiriz diye düşünüyorum . 

Teşekkür ediyorum. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz. Sayın Saltık şimdi söz sırası Kırsal Kalkınma ve Tarımsa l 
Planlama Grubu Yöneticisi Sayın Haşim OGOT'te buyurun. 
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Haşim ÖCÜT- (Kırsal Kalkınma ve Tarım Grup Başkanı) 

Teşekkür ederim Say ın Başkan. degerli katı lımcılar ben de bu top lantıdan çok yara ı· land ım. 

Burada hazır bulunan kı rsal ka lkınma ve tarım grubuna mensup arkadaşlarımdan Rıfat DAG 
sizler taı·afından çok iyi tanınan. çok iyi bilinen bir şah ıs. Ayn ı zamanda Yalçın DOGANER isim
li arkadaşım da buradalar. Notlar tuttuk. onlar ı degerlendirip ve düzeltmeler yapacagı z. Bu ara
da Dicle Üniversitesi Ziraat Fakültesi Dekanı hocamızın da bilahare görü şlerini bildirecegini not 
ettik. o görüşleri de bekliyoruz. Biz kırsal ka lkınma ve tarım grubu ile dogrudan baglantılı . do
kuz başlık a ltında görüş tespiti yaptı k. bu görüşleri dokuz başlık altında topladık. Daha öncede 
sizlere belirtildigi gibi şu anda sizin degerlendirmenize sunulan amaçlar seti. aslında bir bütün
lük içerisinde hazırlandı. Yani kırsal kalkınma ve taı·ım grubunun kendi amaçları. poli tikaları ve 
stratejileri bir ayrı bölümde yer almıyoı·. genel biı· bütünlük içerisinde size sunuluyor. Dolayısı 
ile dogrudan tarım ve kı rsal kalkınma ile ilgili görünmeyen kurumsal düzenlenmeler. katılımcı
lık. insani gelişme. becerilerio geliştirilmesi, sanayinin geliştirilmesi gibi bir çok konu. aslında 
bizim görev alanımıza da giriyor. Bu plan hazırlıgında görevlendirilen beş ayrı grup. çok yakın 
işbirligi içerisinde bu örtüşen noktalarda ortak çözümler üretmeye çalı şıyor. Şimd i bu dokuz 
başlıkta toplad ıgımız görüşlere geçmeden evvel. belli ilkesel konularda bilgiler sunmak istiyo
rum. Biı• kere 14 Nisan 2000 tarihinde Diyarbakır'da gen iş bir katılımla yapı lan bilgilendirme 
toplantısında ku·sal kalkınma ve tarım konusundan ne anladıgımızı. ne düşündügümüzü sizlere 
sunmuş ve s izleı·den gelen görüşlere göre de bir görev tanımı yapmıştık. Eger biı· iki cümle ile 
tekrar etmem gerekirse. amaç olarak kırsal alanda yaşayan insanların. gelirlerini yükseltmek. 
sosyal refahlarını arttırmak. kamu hizmetlerine erişimlerini iy ileştirmek şeklindeki faaliyetlerle. 
kı rsal alanlarda yaşayan insanların yaşam standartlarını yükseltmek şeklinde bir belirleme ya
pılmıştı. Biz bütün çalışmalar ım ı z ı bu çerçevede yaptık. Kırsal alanda gelirin yükseltilmesi ama
cını hangi alt p!'Ograın larla yürütebiliriz. gelişti reb i l i r iz diye düşündügüınüzde elbetteki karşımı
za ta rım çıkıyor. Tarımdaki veı· i ınl i ligin a rttırı lmasında da sulamaya müsait yerleı·de sulamanın 

devreye girmesi elbetteki en etkin araçtı r. Bunları bu düşünce silsilesi içerisinde gel i ştirdik ve 
amaçlar. politikalar setine yansı ttık. Bunlardan sonra, sorunların daha spesifik bazda belirlen
mesi ona göre de kalkınına ihtiyaçlarının saptanması. Vedat Bey'in de size belirttigi gibi senar
yoların beliı• lenmesi. neticede planın ortaya çıkınası söz konusu olacaktır. Sonraki aşamada da 
bir uygulama programının hazırl anınası söz konusu. Işte orada spesifik projelere inmemiz müm
kün olacaktı r . Çalışmalarıınızda bizi yönlendiren düşünce budur. 

Bir kere kırsal alt yapının geli ştirilmesi. bu amaçla 89 master planında öngörülen su lama alt
yapı yatırımla ı·ının tamamlanması gereklidir. Bölge Müdür Yardımcısı Sıtkı Bey gayet yeı·inde 
bir görüş le bize durumu aktardı; "sulama projeleı·inde bir t ıkanma var. tıkanma aslında baraj
laı·ın yapımında degil. mevcut barajlarda toplanan su. hedefin o/o 70'i düzeyine ulaştı ama su 
tarlaya veı·ilemiyor dolayısı ile bundan sonraki faaliyetler ve plan ça lışmala ı·ında bu husus mut
laka dikkat alınmalıdır" . Biz de burada zaten planın amaçlarını hazırlarken bu görüşlerden ha
reket ettik. Tarımsal üretim artışı ve gelişmenin hızlandırılması başka bir amaç. Geli ı· getirici sa
nayi ve hizmet sektörü faaliyetlerinin ku·sal alanlarda geliştirilmesi. kırsal insan kaynak larının 

gelişti r ilmesi. k ırsal kesimin kendi demokratik kurumları ile örgütlenmesinin saglanması teşv ik 
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edilmesi. özel sektörün ve sivil toplum örgütlerinin faaliyetlere katılımınııı saglanmas ı. üretim 
Pazar arasında ki entegrasyon un saglanması . kamu kuı·umsal yapısının güçlend iı·i lmes i. kırsal 

gel i şme çabalarının finansmanı için uygun finansman modellerinin bulunması ve geliştirilmesi 

gibi bir dizi düşünceler bizi yönlendirdi. Şimdi bunları söyledikten sonra size bu konu başlıkları 
itibarı ile belirledigirniz sizlerin görüşlerinize ve onlarla ilgili düşüncelerimize geçmek istiyorum. 

Biı' kere birinci konu toprak ve insan ilişkileri üzerinde oldu görüşler bu alanda yogunlaştı. 
"Burada toprak reformu yapılmalıdır" denildi. toplulaştırmadan bahsedildL önemi üzerinde du· 
ı·u ldu. Burada bir de arazi edindirme fonundan bahsedildL Aslında gerçektende kırsal alanda ta· 
r ımsa l gelişme. kırsal gelişme sagıanabilmesi. toprak insan ilişkilerinde bir iyileşmenin yapı l ma· 

sı şart. Bunun farkınday ız ama bunun uzun süreç içerisinde yapma mecburiyeti içerisindeyiz. 
Yani biliyoruz ki toprak reformunda toprakların kamulaştırılınası daha sonı·a dagıtılması gibi 
uygulamalar artık tarihte ka ldı. Artık uluslararası camiada demokrasilere uygun düşecek yön· 
temler araştırı ldı . bulundu. Bunlar Dünya Bankası tarafından Birleşmiş Milletler G ıda ve Tarım 
Teşkilatı tarafından ilgili ülkelere duyuruldu. Biz bu baglarnda gündeme getirilen arazi edindir· 
me fonunun yararlı olacagını düşünüyoruz ve bunun üzerinde duruyoruz. Bir kere buna geçebil· 
rnek için bir arazi enformasyon sisteminin kurulması gerekir. Yani, nerede. hangi arazi kullan· 
ma kabiliyet sınıfına göre. biı·inci . ikinci. üçüncü sınıf ne kadar arazi satışa müsait satı l ınak ve 
isteniyor. Ve bun ları almak isteyenler kimdir? Işte bun ların çıkal'llmas ı enformasyon şeklinde bu 
bilgilerin tutu lması gerekir. Bi lahare de işte bu satıcı ile alıcıy ı bir araya getirecek bi ı· fon siste· 
minin kurulması düşünülüyor. Bu konu Fransa'da uygulandı başarı lı oldu. ltalya'da biraz daha 
degişik uyguland ı toprak reformuna baglı olarak uygulandı. Biz bu modelleri inceliyoruz ve bu· 
nu da sadece kendi bilgilerimiz bünyesinde yapmak istemiyoruz. Kahraınanmaı·aş Üniveı·sitesi 
Ziraat Fakültesi. Dicle Üniversitesi Ziraat Fakültesi ve Çukurova Ziraat Fakültesi müştereken bir 
araya gelerek böyle bir model araştırmasını bölgemiz için yapacaklar. Bu Vedat Bey'in daha ön· 
ce açıklamasında belirttigi katılı mcılık modelleri nden. "delegasyon" baglamında uygulamaya ak· 
tarılacak bir proje olacaktır. 

Su kaynaklarının geliştirilmesi konusunda çok yerinde görüşler ortaya konuldu. Gerçekten 
de Şırnak. Siirt. Batman. Diyarbakır'ın bir kısmı gibi yerlerde yani sulamanın ulaşamadıgı yer· 
lerde. ulaşamayacagı yerlerde kırsal alanda sulama dışı. sulamaya dayalı olmayan tarımsal al· 
ternatif tarımsal faaliyetlerin geliştirilmesi gereklidir. Hayvancılık. hayvancılıgın alt dalları onun 
dışında tarım dışı faaliyetlerin geliştirilmesi elbette ki çok üzerinde durulması gereken üzerinde 
durduguınuz bir konu. Ama burada birde su lamanın üretime ve gelire olan büyük katkısını göz 
ard ı etmemek gerekir bunu da burada belirtmek isterim. Bu konuda sulama projelerinin özellik· 
le tarla içi geliştirme hizmetlerinin yani.kana lların inşa edilmesi. tarla içi geliştirme hizmetleri· 
nin yapılınası ve çiftçiler sulama sulu tarım için uygun teknolojiler konusunda egiti lmesini sag
layacak etkin. katı lımcı . çoklu. sadece kamuya dayalı degil. kamunun dışında kaynakları da sis· 
teme entegre eden bir yayın modeli ile yürütülmesi çok önemli. Burada sadece ödenek soı·unu 
da degil kurumlar aras ı eş güdüm de son derece önemli. Devlet Su Işleri Baı·aj yapımında ileri· 
ye gidebiliyor ama Köy Hizmetleri Genel Müdürlügü, Tarım Reformu Genel Müdürlügü tal'la içi 
geliştirme ve toplulaştırma hizmetlerinde geride kalabiliyor. Dolayısı ile burada bütünleşme. bir 
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eş güdüm şart. Bu arada Tar ım Bakan ligının u lıdesinde bulunan tarımsal yayım hizıneLieri de 
bu büLünlük içerisinde ınuLiaka eş zamanlı p lanlanına lı ve uygulamaya aktarılmalı dır. 

örgütlenme konusuna deginildi. örgütlenmede sulama birliklerinin yasası söylendigi gibi Bü
yük Millet Meclisine gitmiş olan bir konu. Bu plana ne ölçüde yans ır? Ama böyle bir yasal boş
ıugun farkındayı z. Bu yasal boşlugun giderilmesi aslında birliklerin önümüzdeki on yılda daha 
etkin. daha fayda lı olabilmeleri bakımından son derece önemli. 

Yetişmiş insan gücü konusu bir başka. konuydu. Burada aslında Ziraat Mühendislerine de 
atıfta bulunarak yetişmiş insan gücünün bulundugu söy lendi. Gerçekten de Ziraat Mühendisle
ri için durum böyledir. Ama bu insanlar. ziraat ınühendisleri. ka lk ı nma sürecine entegre edile
memiş ve istihdam olanaklarına kavuşaınaın ıştır. Bu konu gerçekten de plan lama sürecinde. bi
zim de üzerinde durdugumuz bir konu. Onu da zaten amaçlara yansıtmış bulunuyoruz. Bilaha
re faaliyetler bazında. daha spesifik faaliyetler göreceksiniz. programlar da göreceksiniz. Tarım

sal destekleme konusu gündeme getirildi. tarımsa l desteklemeden vazgeçmek mümkün degil ve 
bunu IMF'ye verdigirniz niyet mektubunda da zaten görüyorsunuz. Orada desteklemeden vazge
çecegiz veya vazgeçiyoruz diye bir taalılıütte bulunulmuyor. Ama bugünkü destekleme sistemi 
dünya fiyatlarına bakılmaksız ın belirlenen yüksek fiyatlar ki çiftçiye intikal edilmeyen yüksek fi
yatlardan ına l alınması . bunlar için devletin piyasadan yüksek faizlerle borçlanması. bunların 

hepsi destekleme sistemi içerisinde yer a lıyor. OECD'nin yaptıgı bir hesaba göı·e tarım sektörü
ne ayrı lan desteklemenin mali portesi 6 Katri lyon Türk Lirası oluyor. 6 Katrilyon Türk Lirasının 

dökümünü yaptıgınız zaman görüyorsunuz ki bugünkü sistem çiftçiye yararlı degil. Bunun an
cak l /4 kadarlı k biı· kısmı çiftçiye intikal ediyor. O da zaten paranın geç ödenmesinden dolay ı 

aşınma do lay ıs ı ile net bir deger dGgildiı'. Bundan dolayı uluslararası uygu laına la rı da dikkale 
alarak destekleme sisteminin dogrudan çiftçiye verilmesi ve yönlendirmenin paza ı· yapısı . piya
sa mekanizması yapısı içerisinde ya pı lmas ı gibi bir düşünce var. Bu aslında desteklemenin kal
d ı rı lacagı an lamın ı taşım ıyor . Aslında zaten koydugumuz hedef ve politikalar uluslararas ı geliş

melere ve ülkemizin politikalarına uyumlu bir biçimde belirlendi. 

Bu arada ta rım teknolojisi konusu gündeme getirilen başka bir kon uydu. Bio teknolojiler köy
de uygulanabilir mi? diye soı·u ldu . ınısır kuruLma konusu gündeme getirildi. Bio teknolojiler çok 
hassas b iı· konu bunun çevreye olan etkileri gerçekten de çok önemli. Teknolojileı· ol masızın ta
rımda veı·imli l igi sürekli bir biçimde arttırmak mümkün dGgildiı'. Bio-teknolojilerin kullanıın ı fay
dalı ama mutlaka ve mutlaka belli kaidelere baglanına l ı. Bunu geli şmiş ülkeler yaptılar. Çevre
ye olan etkileri. insana olan eLkileri araşLırılıp. incelendikten sonra. çiftçilere bu tohumlukların 

bio teknolojik yöntemlerle üretilen tohum lukların verilmesi saglandı. Böyle biı· yapılanınanın . 

Türkiye'de de gerçekleşmes i şaıttır. Mısı r kurutma tesisleri gibi elbetteki sulama ile birlikte. ikin
ci ürün eki liş leri ile birlikte bu tür mekanizasyona ihtiyac olacaktır. Bun lar ı zaten biz plan ça l ış

mamızda dikkate alıyoruz . Doga ı kaynakların kullanı lması gündemegetirildL agaçlandırma hav
za geliştirme konusu. mera çay ı r ve meraların ısiaha getirilmesi konusu gündeme getirildi. Işte 
bu konuda yine delegasyon baglamında orman mühendisleri odası ile bir ortak proje yüı•üLüp 
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Orman Rakanlıgı'nın Bölge Müdürlügü'nü de devreye koyup bu konuda modeller geliştirmeye 

çalışı yurıız 

Alternatif geliı· getirici faaliyetlerden bahsedildL Tarım l l Müdürlügü Çiftçi Egitim ve Yayım 
Şube Müdürü arkadaşım görüşlerini belirtti. Bunlara katılıyoruz. Kırsal gelirleı·in arttırılmasın· 
da çok önemli katkıları olacak ve bunları da zaten bu plan içerisinde degerlendiı'iyoı·uz. 

Bir başka konu. hep egitimden bahsedildi ve yayım faaliyetlerinden bahsedildL Sulama ile 
birlikte yeni teknolojiler devreye girdiginde. yetiştiricilerin. üreticilerin bu yeni teknolojileri uy
gulama konusunda bilgi sahibi olması ve yeni işletmeci lik yöntemlerini ögı·enmesi mutlaka ve 
mutlaka bir programa baglanmalıdır. Bu program sadece kamuya dayanmaınalı. Kanıun un 
mevcut personel rejimi ve ödenek yapısı. finansınan yapısı dikkate alındıgında. devletin ı·olünü 
etkinleşti ı·ınek. özel sektördeki girişiıncilik faaliyetlerini ileriye götürmek. sivil toplum öı'gütleri

ni bu konuda devreye koymak gibi yeni arayışlar içerisinde olmak önem taşımaktadır. Belirli ya
y ım konularında özellikle dogaı kaynakların korunması konusunda yani ticari olmayan faaliyet
lerde. Tarım ve Köy Işleri Bakanlıgı·nın yayım faaliyetlerini etkinleştirmes i de önemli bir faali
yettir. Diger ülkelere baktıgı ın ızda da böyle bit' yap ı söz konusu. Acaba biz bunu Türkiye'de na
sıl uygulayabiliriz? Tarım ve Köy Işleri Bakanlıgıınızla göı•üştük. Onların da katılıını ile Ziraat 
Mühendisleri Odası ve ona baglı bir vakıf. Dicle Üniversitesi Zi ı·aat F'akültesi. Harran Üniversi
tesi Ziraat F'akültesi'nin "alternatif yayım modellerinin geliştirilmesi" konusunda bize bit' çalış
ma yapmasını istedik onlarda uygun gördüler. Bu ça lı şınanın sonuçlarına göı·e biz planın bun
dan sonraki aşamalarında. yayım için bu metotların ve modellerin devreye girmesini önerecegiz 
ve plana dahil edecegiz. 

Kırsal Kalkınma ve Tarım Grubu olarak bu top lantılaı·daki tespitinıiz. daha önce beliı'ttigim 
gibi sizin görüşlerinizi sagıanılaştıracak mahiyette oldu. Bu bakımdan sizlere teşekkür ediyo
rum. Bilahare de bunlarla ilgili olarak görüşleriniz olursa lütfen bize bildiriniz. Şunu b iliniz ki ba
şından beri GAP Bölge Kalkınma Idaresi'nin ve Proje Yöneticimiz Sayın EGE'nin arzusu sizlerin 
düşüncelerinizin plana yansımasıdır. Siz görüşlerinizi bize ne kadaı· bildirirseniz. bizim yanılgı

larımızı bize hatırlatırsanız. biz görevimizi daha iyi yapmış olacagız. Katkılarınız için teşekkür 
ederim. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz Haşim Bey. Zeynep Hanıma geçmeden önce Oda Başkanı
mız Sayın Kudbetlin ARZU'nun bir istegi vaı·dı. Sonraını konuşacaksınız. peki o zaman Sayın 
Zeynep ARAT'a söz verelim. Çevre ve Alt yapı grubu yöneticisi. buyurun Zeynep Hanım 

Zeynep ARA 1'- (Çevre ve Altyapı Grup Başkaıu) 

Sayın Başkan. Sayın katılımcılar toplantıyı dikkatle iz lediın. baştan beri not a ldım. Benim alt 
yapı ve çevre sektörüınle ilgili konulara çok az deginildi ancak bütünde bizim sektörümüz ile il
gili de çok fazla ilham ald ım. mesaj aldım onlaı·ı önce belirtmek istiyorum. Oç konuşmacı çevre 
ve alt yapı bölümüne degindi. Bunlardan bir tanesi Diyarbakır Ziraat Mühendisleri Odası ikinci 
başkanı. kendileri. çevre bölümünün çok iddialı oldugunu ama özellikle Hasankeyf olayına baş-
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tan aşagıya zıt oldugunu. proje yönetiminde pı ·oje yöresindeki ınsanın istihdam ının da nasıl ola
cagını pek gerçekçi bulmadıgını hissett ım . 11-.ın ci si. içme suyu göletı antnıa tes ısi ıl e birlikte bir 
proje oldugu, 40 kadar içme suyu göleli ve arıtma tesısi yapı lacagı belirtildi ancak burada biı' 
yorum yoktu. bir de Sayın Mehmet Özdemir köylerde içme suyu sı kıntısının oldugu söyledi. 

Tarih ve kültür varlıkları ile ilgili bugüne kadar yapılan ihmalkarl ıkta birkaç konuşmacı ta
ı·afından vurguland ı . Sayın Saffet ATlK bu konuda bilgi verdileı·. Şimdi benim. çevre ve altyapı 
sektörünün birbirinden ayrı lmaz oldugunu söylemem gerekir. Çevre sektörü daha önceki 1989 
GAP Master Planı'nda yok denılebilir eskı planda bazı durum tesp illerı olmakla birlikte ileriye 
dogru hedefler yoktu. ı 989'dan beı· i de Türkiye'de çevre ile ilgili. pek çok çevre kanundan gücü
nü alan. yaptırırncı olan bir yönetmelik çıktı. !\a tı a tık yöııetmel igi. su yönetmeligi. hava kontrol 
yönetmeligi. tehlikeli atık yönetmeligi. tıbbı a tık yönetmeligi. zararlı kimyasallar ve benzeri şim

di tabi bu yönetmelikler Türkıye'de de pek tabi uygulanmıyor. GAP Bölgesi'nde hiç uygulanmı

yar diyebilirim. bizim çevre sektörü ile ilgili ilk amacımız içtigirniz su. soludugumuz hava. kul
landıgımız toprak. yedigirniz gıda ile ilgili ne tür kalite kullandıgımız. Yani bunlar kolaylıkla öl
çülebilen. halka bildirilebilen. günlük yaşanı ında tıpkımeteoroloji hava raporu gibi inS<ınların en 
azından aylı k ola ı·ak merak edip izlemesi gereken ve müdahale etmesi gereken konular. Bunları 

yapmak hiç de zor degil. bizim amacımız bu sistemi GAP yöresinde havasıyla. suyuyla. topra
gıy la. a tıgıy la. arıt ım tesisi ile bir izleme ve denetlemeye almak. kamu oyunun bilgisine açık ve 
şeffaf olarak sunmak. gerek iı·se büyük projelerde mutlaka ÇED katı lımcı bir ÇED saglaınak. Ya
ni vizyonun bütünündeki amaç. önce bu a lıcı ortam la ilgili. verimli alanlarda ı·ast gele bir tarım
sal ka l kınınay la kısa sürede varo lanı yitirmek. söınürınek yerine akıllı bir müdaha leeilikle bilinç-
li bir yönetim sag laınak. bunun modelini kurınaga ça lışacagız ve bu a lıcı ortama yapıla n her tür
lü sanayi. tarımsa l. trafik. kent atıklarının da standart dışı oldugu zaman fark edilmesini ve mü
dahale edilmesini saglamaya çalışacagız. Bununla ilgili yasa la rııııız var. parametrelerimiz var 
ölçüm i stasyonla rı çok seyrek ama bun ları sık laştır·ıııak mümkün. amacım ız önce bir envanteri 
bir durum tespitini ortaya koymak sonrada şeffaf ve katı lınıcı bir şekilde bunu sürekli kamu oyu
nun bilgisine sunmak ve müdahalesini sagla ıııak böyle bir sistem geliştirmek. 

Proje yönetiminde istihdam biraz iddia lı olabilir ama bir plan iddia lı olmal ıdır. Bir a ltyapı 
planlaması yapılırken onu kullanacak insanların da görüşlerin i almak ve o insanlardan şebeke
nin yönetiminde istihdam etmek zorunda oldugumuza inanıyorum. Tabi Hasankeyf'in başına ge· 
lenler gelmesin. artık o tür ya n l ış yapılmasın . Ya da fa rklı bir yönden kamu oyunun da rızası nı 
alarak bir başka çözüm getirilsin diye daha hazırlıklı olması açısından böyle bir yaklaşım beninı
siyoruz. Sadece içme suyu arıtma tesisini degil mecbur oldugumuz tüm arıtma tesislerini kurma
ya ve tüm yerleşim a lan larına da içme suyu götürmeye çalışıyoruz. Amacımız kıt kaynaklarla id
d ialı hedefler arasında en uygun öncelikleri tespit etmek ve zamanlamay ı yapmak. Çok teşekkür 
ediyorum. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkü ı' ederiz Sayın ARAT'a. söz istiyor musunuz. Kutbettin Bey söz is
tiyorsunuz. 
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Kutbettln ARZU- (Diyarbakır Ticaret ve Sanayi Odası Başkaoı) 

Ben destekleme ile ilgili konuşmak istiyoı·um. Aslında bu bizim bölgemizde Lüm arazi-insan 
ilişkisi için geçerli çünkü arazinin mülkiyeti farklı insanlarda ve kullananlar farklı . arazi çok par
ça lı . destekleme çal ışınaları yapılırken bütün bunların dikkate alınmasını istiyorum. Teşekkür 
ederim. 

Çok teşekkür ederiz. 

iskan TEGİN- (Ziraat Mühendisleri Odası) 

Haş im Bey. dogrudan gelir destegi ile ilgili bir şey ler söyledi. geçen ayla ı·da Ankara'da bir 
panel düzenlendi. Türkiye tarımı ve IMF' e verilen niyet mektupları : buı·ada Türkiye tarımı ile il
gili bütün sivil tıoplam örgütlerinin genel merkezleri konuşmacı ve katılımcı olarak katı lmıştı. 

Orada anlatılan dogrudan gelirin. benim an ladıgıın dogı·udan gelir metoduna göre bi ı· felaket ol
dugunu düşünüyorum . Kutbettin Bey'in de söyledigi gibi burada bir vatandaşın 10 bin clönüm 
arazisi var desteklerneyi nasıl yapıyorsunuz dönüme 5 Dolar olarak bu 5 Doların hepsi arazi sa
hibine gidecek. üretene gitmiyor. sonuçta bu konunun bir daha gözden geçirilmesi gerekiyor. 
Bence planla. merkezi hükümetin hedefleri birbirine hiç uyuımıyar ya da ben yanlış anlıyorum . 

Tekrar gözden geçirilmesi. teşekkür ediyorum. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz. Haşim Bey buyurun. 

Haşim ÖCÜT- (Kırsal Kalkınma ve Tarım Grup Başkam) 

Efendim bu konuda izin verirseniz. bilgi sunmak istiyorum. Aslında desteklemeleri çeşitli ka
tegorilerde toplamak mümkündür. Bunlardan birincisi 1930'1u y ıllardan beri uygu ladıgımız Fi
yat Desteklemeleri'dir. Bu destekleme sistemi. Tarım Satış Kooperatifleri. Tekel ve Kamu Iktisa
di Teşebbüsleri tarafından. Bakanlar Kurulu kararına istinaden ürün fiyatlarının belirlenmesi. 
bu fiyatlar üzerinden ürünlerin alınması. depolanması . uygun zamanlarda piyasaya arz edilme
si veya ihraç edilmesine dayanmaktadır. Birinci kategoride bu fiyat desteklemeleri sistemi yer 
almaktadır. Ancak. incelemeler yapıldıgında görülüyor ki. fiyat desteklemeleı·i aslında çiftçileri
mize pek de faydalı olmuyor. neden olmuyor? 

Bu uygulama. tüketicilerden kaynak transfeı·ine sebep oluyor. Tüketiciler kim? Türkiye'de Tü
keticilerin bir kısmı . nüfusun %45'ini oluşturan çiftçiler ve hayvancılık yapan kesimdir. Yem 
hammaddelerini alırken yüksek fiyatlardan almak mecburiyetinde ka lıyor. Sanayici hammadde
sini bu fiyatlar üzerinden almaya mecbur kalıyor. Dolayısı ile bu desteklerden aslında tarım ke
siminde çok da fazla kazanan yok. Hayvancılık sektöründe yenı fiyatlarının yüksek olmasının en 
önemli sebepleı·inden bir tanesi budur. Biı• ömek vereyim. tavuk yeminin Türkiye'deki fiyatı -bu 
birkaç sene evvel yaptıgım bir tespitti- 300 dolar/ton civarındayd ı. Amerika B irleşik Devletle
ri 'nde bunun yarısı kadard ı. Dolayısı ile orada hayvancılıgın ekonomik olmasının nedenlerinden 
bir ı anesi. yem hammaddelerinin ucuz olmasıdır. Şimd i bu sistem böyle de, getirilen sistem bun
dan daha kötü olmamalıd ır . Dogrudan gelir sistemi ise ikinci kategori olarak kaı·şımıza çıkıyor . 
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Dogrudan yal'dımlar. direk yardımlar gibi isimlerle de anılan lıu modellerı dtışüntirsek. destek
Ierin deka!' başına 5 dolar. 200 dolarlık limit dalıilınde dognıdnıı -.erılmesıni öngören uygulama. 
kesinlikle Türkiye'ye uygun bir model degildır. Burada de{! ı şık alternatifler vardır. ama şu alter
natif Türkiye için uygun olacaktır'. Geçmişten gelen destekleme fı)-atlarının trendını bulup. bun
larılıedef fiyat olarak açıklamak. pazara. kendi şmtları içerisınde fi~at oluşturma ımkanı sagla
mak. al'adaki farkı çiftçiye verebılınek. yani bunu "F'ark Gıderıcı Odeıııe Sisteıııı" şeklinde tarif 
etmek. "Telafi Edici Odeıne" şeklinde tarif elmek münıkündur. Burada dolayısı ıle çiftçi dügru
dan yaı'dıın alıyor. destekleme ile oluşan bu faturanın yani daha önce söyledigim 6 katrilyonunu 
almıyor. Eger destekleme ödemesi. 6 katrilyon ise onun Lamamını alıyor. Böyle bir dogr·udan 
yardımı . hele bunu da küçük çiftçilere yönelik olarak yapınay ı düşünen bir ülke için. aslında 
GATT Dünya Ticaret Örgütü'nün kuralları da karş ı çıkmıyor. Teknoloji ile baglantılı bir faaliyet 
olursa buna karş ı çıkmıyor. Bunu girdi destekleri için de söyleyebilirim. Yarımsal destekler ile 
ilgili olarak tahıllarda bir çal ışma yaptım. O ça lı şınada şu ortaya çıkıyor: destekleme program
larında. tah ıllar için yapı lan ödemenin % 5 'ni alan kesim aslında neredeyse çiftçilerin yarıs ı. 
Yani çiftçilerin yarı sı. desteklemenin % 5 'ini alıyor. Bu kadar bır adaletsizlik var. Bundan küçük 
çiftçi yararlanmıyoı'. ama % ı O'luk bir nüfus desteklemenin neredeyse % 30'nu alıyor. Dolayı
sı ile bu sistem iyi degil bizim için. Bunu zaten herkes söylüyor. Ama biz ulusal politikaların dı
şında zaten bir şey düşünmüyoruz. Biz burada bölgenin şartlarını. bölgenin ihtiyaçlarını dikka
te alarak. buradaki yapı için hangi modellerin uygun olabilecc{lini ortaya koyuyoı'uz. Yoksa o si
zin söylediginiz Tarım Bakanlıgının pilot düzeyde uygu ladıgı projedeki beş ilden bir tanesi de 
Adıyaman. GAP ili: proje zaten olumlu sonuç vermedi. o uygulama gündem d ış ı dır. Bir başka ko
nuyu fikir verebilmek ba kımından söylemek istiyorum . Aslında. dünyadaki uygulamalarda ge
linen çok uç noktada destek leıney i sigorta sistemi ile bagla ntılı olarak uygulamaya aktaran ül
keler var. Mesela Kanada bunu böyle yap ıyor. ÇifLçinin desteklemelerden ve ürünlerinden sag
ladıgı toplam gelir. geçmişte ne ise. onun trendi çiziliyor ve bu gelir sigorta ediliyor'. Bir çiftçi ta
rımdcı kalmak şartı ile belli şartları da yeı·ine getirmek koşuluyla. yani çiftçinin teknoloji uygu
lama ve i şletınceilik yöntemlerine uymas ı koşuluyla. sigorta. ortalama gelirin düşmesi halinde, 
farkını ödüyor. Sigorta priminin yarısını Devlet ödüyor. Yani uç noktada buralara kadar gitme 
vaı·. Ama biz henüz ne ulusal düzeyde. ne de bölgesel düzeyde böyle bil' uygulamanın çok da dog-
ru olmayacagı kanaatindeyiz. Dolay ı sı ile modellerin en uygununun burada uygulanınasını isti
yoruz. Ama kesinlikle buradaki mülkiyet düzenini dikkate alarak dekar başına 5 dolaı'lık uygu
lamanın burada hiç geçerli olınayacagını biliyoruz. Teşekkür ederim. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz. başka söz almak isteyen. buyurun Yusuf Bey. 

Yusuf YILDIZ- (Mardin Serbest Bölge müdiirü) 

Ben dc{lel'li konuşmacılarımızın destekleme konusundaki görüş lerinden hareketle şunu söy
lemek istiyorum. Mardin için. Vali yardımcımızdan bununla ilgili aldıgım bir rakam 98 yılı pa
muk destc{linde sanıyorum 42 milyon dolardır. Ama 99'da bu 6 milyon dolara inmiş bu ayrı bir 
konu. Bizim Dış Ticaret Müst.eşa l'lıgı ·nın. fuel-oil ithalatında verdigi izinler de şöyle söyleyeyim. 
dagıtılan paylardan o ı·talama olarak 300 firmaya bir dagıtım yapıldı. burada alınan rakam 30 
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milyon dolar civarındadır. Bakın milyon dolar rakamlarını konuşuyOI'um benim sadece son bir 
ayda tespit eUigim rakamlar. Şuraya gelmek istiyorum. bu ralanılar bana göre çok büyük ra
kamlar Avrupa Birligi'nin Türkiye'de 30 il içın 50 milyon ECU'lul.. bır des~ınden bahsediliyor. 
llepimizin gözleri açılıyor ve diyoruz ki ·aman ne güzel işle dış fonlar gclıyoı·· ve "biz şunu şöy
le yapacagız· . 

Bu konular gündeme gelince benim de şimdi mevcut kaynakların kullanılması konusu aklıma 
geldi. urcan arkadaşım ız yeraltı kaynaklarımız vesaire dedi şimdi insan meı·ak ediyor. Bu ban
kalarda dönen günlük paralar Güneydogu'da ne kadardır. nasıldır. nerelere gidiyor önemli olan 
bu. yani hep hedef seçti k ta ma hedeflerimiz sosyal altyapı. altyapıların geliştır ilmesi. çevre bun
ların hepsi güzel hedefleı· bun ları biliyoruz. Türkiye'de benim gördü~üm en önemli sıkıntı uygu· 
lama degil. zaten icraatlır. kaynakların etkin kullanım ıdır. Bunu kullandıı·tacak da iyi ekiplir. iyi 
organizasyon lardır. Işte GAP'ın dar anlamdaki uygulaması. lokal planlamanın da avantajı bu· 
dur sanıyorum . Bu nedenle bu mevcut kaynakların daha etkin nasıl kullanılaca~ı konusunda 
özellikle zaman geçirilmeden. belki bunun üzerinde ayrı bir madde olarak durmak lazım. Yani ta
bi her şey burada iç içedir ama biz mevcut kaynaklarımızı. mevcutları katma dcgeı· i yüksek ola· 
cak şekilde. bölgede kalacak şekilde ne gibi tedbirlerin alınması lazım konusunun üzerinde dur
mak gereki ı• sa nıyorum. Bunu belirttikten sona benim yine aklımı kurcalayan. önü mü göremedi
gim bir nokta da planla ilgili. bizim GAP Bölge Planı'nın taslagında. sekizinci beş yı llık plan var 
bu plan hedefine şüphesiz tabi mevzuat geregi o çeı·çevede uyum olacak. Bu kaynaklardan bah· 
sederek genel bütçe ve plan kapsamında da pek çok yatırımlar yapılıyor Güneydogu'da bir de 
GAP planlaması var. Şimdi bu ikisi iç içe nasıl geçiyor. ikisin ayırımı nasıldı r. GAP p lanında he
defler aslında aynıdır aşagı yukarı ama burada kaynak noktasında yani GAP Idaresi'nin ayı·ı bir 
bütçesi mi var veya bun ları gerçekleştirmek için ayrı bütçemi olacak. genel bütçeden mi girişim 
olacak??. Aslında bunlar hepimizi her disiplini ilgilendiren merak eLLigirniz konulardır. Bunların
da açıklıga kavuşturulması lazım belki açıktır da biz bilmiyoruz. Teşekkür ederim. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz Yusuf Bey. başka söz almak isteyen. buyurun efendim. 

KutbetUn ARZU- (Diyarbakır Ticaret ve Sanayi Odası Başkanı) 

Sayın Başkan ben Haşim Bey' in açıklamasına belki katkı olur diye bir şey eklemek istiyorum: 
Gerçekten bu tarımda destekleme arazi düzeyinde olursa bölgede kesinlikle uygulanmaması ge
reken bir olaydır. Çünkü arazinin durumu ortadadır. belli unsurların . belirli şahısların elindedir 
araziler. Fakat eger üreticiye ulaşmasını istiyorsak bunu fiyata yansıtırsak daha iyi olur diye dü· 
şünüyorum. Çünkü ben şu anda Diyarbakır Sanayi ve Ticaret Odası'nın pamuk komisyonunda
y ım. Daha yeni çiftçilerin. üreticilerin hak edişlerini imzaladık ve 5 trilyona yakın da bir para 
destekleme anlamında merkezi hükümetten geliyor. inanın çok ince eleyip sık dokuyoruz yinede 
bazı ufak tefek hata ların önüne geçilmiyor. bu konu fiyata yansıtı lırsa hem zamanın da ve gü· 
nünde üreticinin cebine para girer hem de üretici parasını 5 veya 6 ay daha erken cebine koy
muş olur. sıkıntılarını gidermiş olur. 
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Ayrıca Zeynep hanım çevre ile ilgili bir konuya degindi. gerçekten çevre konusu çok önemli. 
çevre. önem vermemiz gereken en önemli unsurlardandır. Çünkü teneffüs ettigirniz havayı çev
reden alıyoruz. çevrenin temiz olması. hem yeı·a ltı kaynaklarıınızın bozulmaması için. harap ol
maması için. atık sula ı·ın. yera ltı suları havzaları ınızı kirletmemesi için. planda buna öncelikle 
önem veri lmesi gerekir. Şelıınuz Bey"de burada. ben aynı zamanda Diyarbakır ll Genel Meclisi 
üyesiyiın de bizim Diyarba kır DISK'e ait içme suyu havza larının bütün a lanını. Gözeli denilen 
mevkideki fabrika ların atık sula rı tahrip etmektedir. Bu konuda ben Diyarbakır" ı örnek verdim 
ama bir çok ilimizde aynı sorun yaşanmakt.adır. Bu konuya ivedikle yardımcı olunmasını istiyo
rum. Ayrıca başka bir konu. il çevre saglık müdürlükleri kurulmuş ben bunların niçin kuruldu
gunu da anlaınış degiliın bir şey yaptıkları da yoktur. Artık bu önümüzdeki plan çerçevesi içer
sinde bu il çevre saglık müdürlerinin sorumluluk alanlarının GAP'a verilmesinde yarar var diyo
rum. Teşekkür ederim. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz. buyurun Şehmuz Bey 

Şebmus DIKEN· (Diyarbakır Büyükşehir Belediye Başkan Danışmanı) 

Şimdi arkadaşların bir çogu. özellikle son konuşmacılar ı srarla toprak kullanıını ve bunlara 
verilecek teşvikler konusunda konuştu . Fakat benim kafaını kurcalayan çok farklı bir konu var. 
Şimdi Başbakanıınız olan Ecevit 25 y ıl önce. "toprak işleyen in. su kullananın" kavramını kullan
dı ve toprak reformu konusunda da önemli adımlar atmıştı. Bugün ise bu konu gündeme bile gel
miyor. tartışılmıyoı· . Peki bu konuda acaba geleneksel feodal yapının agırlıgı ile parlamentoya 
taşınan bölge milletvekilleri bu olayın üzerinde durmayacak mı. Mesela ben sorarım Burhan Sü
ıner ·e Diyarbakır Milletvekili Salih Süıner B isınil'deki toprakları konusunda ayn ı tavrı sergileye
cek mi kendi yakınıdır. Batınan 'dan Faris Özdemir aynı tavırı sergileyecek mi, Urfa'dan Cevhe
ri aynı tav ıı·ı sergileyecek mi. biz bu geleneksel feodal yapıyı tasfiye edecek atak ve aktif politi
kalar geliştirınedikçe istedigirniz kadar konuşalım bunlar söylemden öteye gitmez. Teşekkür edi
yorum. 

Burhan SÜMER- (GÜNSİAD Go. Bşk. Yrd.) 

Şimdi bana bir şey söylendi. şimd i cevap vermek zorunda kalacagıın. Aslında çok dogru bir 
konuya temas ettiniz. Fakat toprak reformuna biz karşı degiliz şu anda Salih Süıner ve ailesinin 
elinde 8 bin dönüm arazi var. Bu arazi zaten eger toprak reformu yapılırsa . aile arasında yeter
li bir miktara sahip degildir. Teşekkür ediyorum. 

Dr. Yavuz EGE· Teşekkür ederim. buyurun Nurcan hanım 

Nurcan BA YSAL- (GAP-GİDEM, Diyarbakır Sorumlusu) 

Şimdi Şehmuz Bey deginince benim de belirttigim gibi baştan beri kafaını kurcalayan bir nok
tayı vurgulamak istiyorum. Bu yeni planın politik ortama ne şeki lde aktarılacagı veya siyasi 
alandan birilerini bu işin içine katmak hiç düşünüldü mü? Onların planı sahiplenmesi daha son
ra bu projenin gerçekleşmesi için hızlandırıcı olabilir mi diye düşünüyorum. 
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Dr. Yavuz EGE- Evet teşekküı·ler. 

Yalçın DOCANER (Danışman-Ziraat Müh) 

Sayın Sümer "desteklemenin fiyat destegi biçiminde sürdürülmesini" söyledi. Bu istek hangi 
çiftçiye ya ı·ar. Bu bölgede. özellikle de Diyarbakır" da topragın mülkiyet açısından dagılımı ile ge· 
liı· dagılım ı arasında birebir eşitlik vardır. Bakın şurada bir gı·afik var. 

TÜRKIYE: BUGiDAY DESTEKLEME ALIMLARIYLA SAGiLANAN NET DESTEGiiN 
DAGiiLIMI{1998/99) 
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Bu grafik. toprak mülkiyeti ile i l işkili olarak Devletin destekleme kaynaklarının nasıl dagıldı· 

{\ını göstermektedir. Az toprakl ı çiftçinin aldıgına bakın. zengin çiftçinin aldıgına bakın. O neden· 
le. toprak mülkiyet düzeninde gerekli düzenleme yapılmad ıgı sürece. fiyat destegi biçimindeki bir 
destekleme. genel de büyük toprak sahipleı·ine yarar. Şimdi peki! Öbür arkadaşım da diyor ki. 
"su kullanın toprak işleyenin " tamam o dogru bir s logandı bir zaman. Bir şeyi yapabilmek için 
onun objektif ve sübjektif koşu ll arının bir arada olmas ı lazım . Şimdi toprak ·reformu yapmanın 
objektif koşu lu da yok sübjektif koşulu da yok. Objektif koşulu yok çünkü istimlak yapmak için 
veya kam ulaştırma yapmak için para yok. kaynak yok. Sübjektif koşulu yok. şu anda parlamen· 
tonun yap ısı ve görünen belli bir süre oluşacak parlamentonun yapısı toprak reformuna karşı 

olanların oluşturdugu bir yapı oldugu için. bunun sübjektif koşulu da yok. O nedenle. destekle· 
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me alımlarında eger adalelli destekleme yapmak ve adaletlı eieıHanmak ıstenıyorsa. bızım tela· 
n edici. fark giderici ödeme yöntemme geçnıemız gerekıyor. O zaman her uretıcı. teslım ettigı ka· 
dar mal kadar. fark gidenci bir pay alır. Kısmen de olsa küçul.. üretıcıler. öı·negın ortakçılar. ki· 
racılar. yarıcılar biraz daha para yuzü görürler·. Teşekl..ur ederıııı. 

Burhan SÜMER· (GÜN IAO Gn. B k. Yrd.) 

Galiba beni yanlış anladını z. benim arz etmek istedıgım yan ı destekleme primi direk fiyatta 
yansıtıp, üretici bazında dagıtılması yani böyle sonradan bu kadar cent topı·ak. agasına veya 
Lopı·ak sahibine verilme anlamında degil. Teşekkür ediyoi'Um. 

Or. Yavuz EGE- Teşekküı• ederim. evet sayın ALik buyurun efendim. 

Saffet ATlK- (Bölgesel Planlama Grup Başka nı) 

Efendim izin verirseniz ben sıze bu proıenin bir miktar tarıhçesinden bahsedeGegim. Bu pro· 
jenin sahibi. uygulay ıcısı kimdir? Kurumsal yapısı nedir? dıye gerçekten çok ciddi ve can alıcı 
sorular var. Bu alanda ufak bir bilgi vereyim 1988·89 yıllarında. bu projenin çıkışı Devlet Plan· 
lama Teşkilatı Müsteşarlık Araştırma Grubu'nda idi yani bu proje devletin planını yapan DPT 
bünyesinde formüle edilmişti. Bölgesel plan lanıanın tarihçesine bakarsanız bunların çok büyük 
bir kısım zaten DPT'nin formüle euigi projelerdir. Şimdi bu Plan Başbakanlıgın bir başka birimi 
tarafından GAP Idaresi tarafından yapı lıyor. Buradaki sorular çok dogru. Ben hem orada hem 
de burada hizmet veren bir arkadaşınız olarak bazı konuların alLını çizmek istiyorum. Gerçekten 
89 planı . 88'de agırlıklı olarak toprakları degerlendirnıe. sulama. enerji üretimi olarak daha dog
ı·usu bir yatı r ım paketi agıı· lıklı bir proje olarak yürütü ldü. Bunun sosyal yansıma ları da hesap 
edilmeye çalışılmıştı ama şimdi gelinen nokta çok fa rklı dünya degişti. Türkiye degişti, bölge de· 
gişti. Bu projenin nıantıgına bakarsanız. bölge insanın fikrini alma. onların katkılarını alma. pla· 
nı ona göre düzenleme amacın ı güdüyor. Bu aslında Dünyada günümüzde bir sürü yerde yapı· 
lan bir uygu lama. bu olmazsa başarı şansı da yok. Pı·ojenin temel hedeflerinden birisi katılım · 
cılıktıı·. Bu yüzden bu toplantı revkalade önemlidir. 

88 yı lını takiben 93 yılında GAP Idaresi bir Bölgesel Ulaşım ve Altyapı çalışması yaptırdı. Bir 
degerlendirnıe ça lışınası yaptık bu iki plan ne kada ı· gerçekleşmiş? Şimdi şunu söyleyeyim ula· 
şım altyapısına baktıgın ızda Diyarbakır. Bisınil. Batman yolu, on yılda şu kaliteye gelecek den· 
miş gelmemiş. Kırık akstaki yol. bölünmüş çift yol haline gelecek denmiş bu da gelmemiş. De· 
miryolunda böyle bir öneri geli ştirilıni ş bu yapılacak denmiş. yapılmamış. Ne yapılmış Gazian· 
Lep· Şan lıurfa yolu yapılmış otoyol haline getirilmiş. Şimdi söylemek istedigim şey halk katılım ı 
ile sizlerin görüşü olaı·ak bizim bir şeyleı· yapmamız gerekiyor. Ve bunu Türkiye'de ki a lı şkanlı · 
gı yenerek. belki bütün halinde politik ortamda. bölge insanı ile. onların temsilcileri. konuşarak 
halletmemiz gerekir diye düşünüyorum. Türkiye'de gerçek planları aslında ya tırımcı kuruluşlar 
yapar. karayollarında ki örnGgi bunun için verdim. 93 Ulaşım Altyapı Çalı şmasının geliştirilme· 
si geı·ekli yol önerileri burada. karayollarında çalışan arkadaşla rımızın planladıkları da burada. 
Bu havzaları içeren harita var. şurası sulanacak. şurası şu tarihte sulamaya açılacak denmiş. 
Devlet Su I şleri yapıyor. Yani gündelik hayaLa konulan plan Devlet Su lşleı·i'nde mühendis arka· 
daş ları mızın. meslektaşlarımızın yaptıgı plandır. Şimdi biz bunu bir entellektüel. demokrat plan· 
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lama tarzında yapıyoruz. Onun için katkılarınız çok dtıgerli. bunu sist.ematik anlatabiliyor m u
yum bilmiyorum? Yani klasik planlama anlayışından çıkıp. yöre halkı ne diyor. yöredeki özel ke
sim ne diyor. katkısı ne olabilir. bu planda neler olması gerekir suallerini soruyoruz. Ama bunu 
uygulama pratigine döndürmeıniz lazım. Nurcan Hanımın vurgulad ıg ı revkalade önemli bir ko
nu "yöre halkının plan ı beniınsemesi ve ortak edilmesi"dir. Eger bazı yatırım plan ları beniınse

nirse. bunun yatırım programına girmesi veya takip edilmesi daha kolay olur. Bazı pl'O jeler yö
re insanı . kuruluşları veya t.enısilcileri tarafından yapılıyor bunun önemli bir nokta oldugunu be
liı'Lınek için söz ist.edim. ufak bir de tarihçe verdim. t.ekrar söylemek mecburiyeLinde hissediyo
ı·uın kendimi bu ve benzeı· toplantılar gerçekt.en çok önemlidir. Neler düşünüyorsunuz ve bunu. 
plan formatı içerisinde karar vericiye ve politik ortama nasıl aktaı·abiliriz teknisyenler olarak bu 
konu bizim asli görevlerinıizdendir teşekkür ederim. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekküı· ederim say ın Atik. arkada arkadaşımız söz istedi önce oraya ve
relim. 

Abld KILIÇ- (Diyarbakır Esnaf ve Sanaıkarlar Odası Blrllgl) 

Sayın çok dtıgerli arkadaşlarını sabahtan beri sizi izliyorunı hiç konuşnıanııştım ilk konuş
nıanı oluyor. Ben esnaf ve sanatkarlar odası t.enısilci olarak bu toplantıya katıldım. Başkanımız 
buı·ada olmadıgı için konuşma farkı olacaktır . Çünkü ben tahsil görnıenı i şinı Türkçe'nıde kıt bu
nu benim henışehrilerinıde biliyor bana "Türkçe bilmeyen başkan" diyorlar. Çünkü benim okul 
çagına geldiginıde, benim köyümde okul yoktu. Ana lisanıında Kürtçe idi onun için 20 yaşına ka
dar ben dilsiz kalnııştıın . 20 yaşından sonra konuşmaya başlad ım . şimd i güzel bilgiler aldım bu
rada. kafanı a lıyor ama anlataınıyorum o yüzden ben anlatmakta zorluk çekectıgim şimdiden 
özür dilerim. Anlattıgınızı çok güzel anlıyorum bakıyorum ki burada güzel konuşmalar oldu ger
çekt.en katılımcılar iyi niyetli insanlar hepsine ı.eşekkür ediyorum. Şimdi GAP'ı konuşuyoruz çün
kü artık Türkiye'nin buna ihtiyacı var sadece Türkiye'nin dtıgil Dünya'nın da GAP Bölgesi'ne 
ihtiyac ı var. mecburiyett.en dolay ı buraya el atmak zorundadırlar bunu iyi biliyoı·unı. Konuşma
cılarımız toprak reformu falan filan diye konuştular ama çogu topragıınız boş. ben Diyarbakır'ın 
Lice l lçesi'ndenim. Benim köyüm harita üzerinde 130 hanelik bir köydür. ama gidin bakın ismi 
var kendisi yok. gidip bakabilirsiniz taş üstüne taş konmuş bir tane ev bile yok. eskiden zat.en 
bu ovalara kimse gelmiyordu. Bütün halkın hepsi dagıarda yaşıyordu orada güzel hava. bahçe· 
ler. meyveler. baglar vardı ama şimdi bu bölgelerin hepsi boş. Bu ne olacak. akşam esnaf sanat
karlar odası başkanı Davut Bey yanımıza geldi ve ben şunu söyledim "tabandan bir görüş ne
dir?" dedim. Diyorum ki baştan bazı imkanların içerisinde bir GAP masası kurmak. Madem ki 
göçler var. ekonomi var tabanın görüşleri alınarak bir GAP masası kurulacak ve bu masa taba
nın sorun larını en üst düzeye götürecek. Şimdi bakın burada bizim belediye ı.emsilciıniz var ama 
bizimle hiçbir diyalogu yoktur. özell ikle de benden kaçıyorlar: siyasi partiler benden kaç ıyorlar. 

Dogru konuştugum için hiç kimse benimle diyaloga girmek ist.emiyor. Bugün Türkiye'de bütün 
esnaf ve sanatkarlar oda la ı· ı ile belediye arasında bir esnaf masası vard ır. En az ayda bir sefer 
başkanla görüşmek diger haftalarda da diger yetkililerle konuşmak. diyalog kurmak. esnafın so
rununu dile getirmek için. bunu en iyi bilen esnaftır . esnaf demek şehir demek. onun için diyo· 
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rum ki tabana girelim ve tabanda ki görüşleri ala lım. Tabanda kı göruşlerı alırsak mullaka başa
racagımıza inanıyorum efendim köydekı ınsanlarınııza ınersek o köyde neler oluyor daha ıyi bı· 

lirler. o toprakta nclerın oldugunu zıraat mühendisınden daha ıyı bılırler çunku Lecrube sahıbı· 

dirler. Oyle topraklarımız var ki pamuk aLıyoruz gelnııyor. domates tohumu atıyoruz tanesı bır 
kilonun üzerinde geliyor. Orada yaşayan köylü daha ıyı bılıyor orııegın . hangı bagı kestıgınızde 

hangi fidan ne ürün verecegini daha iyı biliyor. Onun ıçın dıyorum ki köylere ınelım ve onların 
görüşlerini alalım ve daha sonra da toprak reformundan once tabanı bır yerl~llrelim. bu top· 
rak ları bir faaliyete sokalım ondan sonra gereginı düşün uruz. Hepınıze teşekkür edıyoruın. eger 
bir kusurum varsa hepinizden özür diliyorum. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ediyoruz. buyurun sayın Polat. 

Mebmet POLAT- (İktisadi Planlama Grup B k.) 

Esnaf temsilcisi arkadaşımıza özellikle teşekkür ediyorum. Elbette. her işi. o işi yapanlar da
ha iyi bilir. biz de o bilinçteyiz zaten o arayış içerisindeyiz. Ben burada her ne kadar degişik bir 
planlama yaklaşımı getiriyorsak da bazı şey lerin klasık oldugunu vurgulamak isllyoruın. Ozeı
likle finansman konusunda. bir olayın finansmanı nasıl gerçekleşir. Tanımsal olarak meseleye 
yaklaştıgım ızda. yatırım dedigimiz. o yı l üretip tüketmedigimiz kısıındır. Yani kendi faaliyetim ız
de bir şey üreLiriz hepsini Lüketmeyiz bazı tüketimimiz öteleriz. Yani bundan vazgeçeriz bu tasar
ruftur ve ulusa lmuhasebe hesab ı ilibarı ile de bu tasarruf dönem sonunda yatırıma denklir. Ya
ni egeı· yatır ım yapacaksak. bu kendi kararımızla ilgili bir şey tabi bunun büyümesi de ana ge
liri art ırınakla ilgili. örnegin yüz birimlik gelir elde ediyorsa k. bu yüz birimden bizim tasarruf egi
li ıniıniz yi ı'ıni birimini yeniden üretim için ayırnıaksa yatırıınıınız yirmi birim olur ama gelirimi
zi iki yüz birime çıkarttıgım ız da aynı tasarruf oran ı yla. yatırımıınız kırk birime çıkar. Şimdi bu
rada iyimser olmak için bir sebep vaı'. bu sebep şu. yatırımcı kuru luşlarınııza ben her zaman 
minnet duyal'lln. saygı da duyarını özellikle bazı yatırımcı kuruluşlarım ız: Köy Hizmetleri olsun. 
Karayol ları olsun. DSI olsun teknik anlamda on ların katılımı da sivil toplum örgütlerinin katılı
mı kadar önemli. Geı'çekten onlarla. sivil toplum örgütlerinin iletişimini geliştirmekLe çok önem-
li onlaı'. iş i bizden. merkezde olanlardan daha iyi bilen insanlardır ve burada ben önemli bir gir
di ald ım. DSI temsilcisi arkadaşımız dedi ki biz suyu toplad ık yani depolama itibarı ile suyun % 
70'ni top lad ık. Demek ki bu sulamaların . ben teknik olarak bilmiyorum ama yarı yarıya desek. 
birinde% 10'da isek öbüründe% 70 isek paçalda ne eder % 40'dayız demektir. Yani biz ora
ya önemli kaynak aktard ıgımızda gelir artışiarım ız yüksek olacaktır. Bu yüksek gelir artışlarının 

dönüşleri de tabi yüksek olacak. Bunun finansmanı nasıl olacak. yeniden keşfetmemize gerek 
yok. Merkezi bi t' Hükümetimiz var. bütçesi ve bu bütçeden tahsisler var ve bunu yaptırma biçi-
mi var. Kime yaptırıyor Köy Hizmetlerine yaptı rıyor. Karayollarına yaptırıyor. DSI'ye yaptırı
yor. Tarımsal egitim hizmetlerini Tarım Bakanlıgı yapıyor. bunun icracı kuruluşla rı var. sorum
l u la rı var. kanunlarla bunlar tanımlanmış. Ondan sonra diger mahalli idareler ve onların rolle-
ri var. o rolleri n yeniden tan ım lanması söz konusu ve bunlar da yapılabil ir ve bunlar kamunun 
yapacagı işleri yapacaktır. Peki bunun dışında ne var. yani finansman kaynagı olarak diger kay-
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nak ise özel kesimin. özel kesime kim giriyor; Ozel kesime Sanayi Ticaret Odaları giriyor onların 
üyeleri giriyor. çiftçiler giriyor. küçük esnaf giriyor bunlar da kendi çapına göre belli tasarruf el· 
de edip gelirini artırmaya çalışıyor. Bu dinamik bir süreç ve bu dinamik süreç içerisinde umut· 
suz olmak için hiçbir neden yok aslında yani diger bir hususta eger yaptıgımız faaliyet çekiciy
se. iktisadi olarak çekici ise. o zaman yabancı serıneyenin de çekilmesi söz konusu olabilir. Or
negin serbest bölgelerde olabilir. organize sanayi bölgelerinde olabilir. tarım a lanında olabilir 
onun için bu dinamik kendi içerisinde kendi finansmanını yaratacak güçtedir. Işlerin yapılması 

için olaganüstü keşiflere gerek yoktur. Fakat bu salonda herkesin hem fikir oldugu gibi insan 
kaynakları çok önemli. insan kaynaklarının yaşama standartları çok önemli. egitim düzeyleri 
çok önemli. çünkü egitim li insanın üretimi daha fazla olmakta. bunla ı· ı bir a ı·aya getirdigimiz za. 
man san ıyorum ki bu planı da yani 2010 degilse bile ondan sonra bir ivme alacak. bir moment 
alacak ve bu iş gerçek leşek diye düşünüyorum. Ayrıca ben kişisel olarak da bölge insanın birey
sel niteliklerinin yüksekligine de inanıyorum. Teşekkür ediyorum. 

Dr. Yavuz EGE· Teşekkür ederiz. buyurun hocam. 

Burhan SÜMER- (GÜNSIAD-Diyarbalur) 

Teşekkür ederim Sayın Başkanım. Ben GAP toplantılarına 1988'den beri katılıı·ım birçok ar
kadaşımız bilir. O zamanlar DPT'da bir odaydı GAP kuruluşu. toplantılarımızı DPT Konferans sa
lonunda yapardık. dönemin bakanı Sayın Kamran Inan her toplantıya katılırd ı. Valiler. Belediye 
Başkan ları ve GAP Bölgesindeki Kamu Kuruluşları sorunlarını dile getirirler ve Sayın Kamı·an 

Inan bunla rı yanındaki sekreteri ile not eder ve öbür toplantıda da bu sorunların ekserisine çö· 
züm bulunurdu. bir öneri olarak bundan sonraki toplantılarda GAP'tan sorumlu sayın Devlet Ba· 
kanımızın da katılmasını öngörüyorum. Eger toplantılara katılırsa bir çok sorunun daha çabuk 
çözülebi lecegi kanaatindeyim. Teşekkür ederim. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz hocam. Yusuf Bey sözü almak istiyor Yusuf Bey·e verelim. 

Yusuf YILDIZ- (Mardin Serbest Bölge Müdürü) 

Iktisadi Planlama grup başkanının da ifade ettigi gibi yabancı sermaye üzerinde biraz dur· 
mak istiyorum. Şimdi Sekizinci Kalkınma Planı 'nda da tam onu göremedim. Malum un uz Güney· 
dogu'da bazı hadiseler oldu. ben uygulay ıcı olarak devletin. GAP Bölgesi'ndeki yabancı serma· 
yeye yaklaşımı nedir? bakış açısı nedir? Ogrenmek istiyorum. Bu konunun mutlaka netlik kazan· 
ması gerekiı·. belki bugünden ya ı·ına bu netlik kazanılamaz. Bu olayda siyasi boyutları içeren i ş· 
birligi yapmak isteyen bazı girişimciler bazı teşebbüsleı· görüyoruz. ısrai ll i yatırımcıtarla olsun. 
başka kesimlerle olsun. Buı·ada konu siyasi gibi görünebili ı· ama hakikaten net bir politika gö· 
remiyoruz. Serbest bölge yabancı sermayeyi çekmenin bir aracıdır. bizlerde veya diger illerimiz· 
de yabancı sermaye ile iş yapmak isteyen pek çok kesimin oldugunu görüyorum en azından böy
le bir niyet var fakat yabancı sermayenin bölgeye yaklaşımı konusunda bazı çekinceler mevcut. 
Bu husus eger plana geçecekse şunu tekrar vurgulamak istiyorum neticede ekonomi bir bütün· 
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dür ve sermayenin de ayrımının yapılmamas ı gerekir. Zaten bölgedeki öz kaynaklar yeLersız. 
Bu konuda burada potansiyel teşkil eden kesimin ya klaşımları görmesi durumunda. ona gore 
bir tavır içerisine gireceklerini sanıyorum . Belirsizlik yüzünden çekınceler var onları hıssedıyo
rum. görüyorum bunun netlige kavuşturulması gerekir. Ornegin buradan giLm ı::; Avrupa'da bu· 
lunan pek çok kitlenin de finans göndererek buradaki bazı projelere desteklerın ın olabıl~ini 
biliyoruz. Tüm bunlar için bazı konuların netleştirilmesinde yarar görüyorum. 

Teşekkür ederim. 

Dr. Yavuz EGE-Teşekkür ederiz. VedatOzbilen arkadaşımızın bazı açıklama ları olacak son· 
ra toplantıyı bitirecegiz. 

Vedat ÖZBILEN- (ProJe Koordinatörü) 

Teşekkür ediyorum Sayın Başkan . öncelikle bu sa lonu bize tahsis elligi için Tıcaret ve Sana
yi Odalarına teşekkür ediyorum .. Sabahtan beri burada toplanmış ve konuları tartışıyoruz. GAP 
Idaresi olarak bizim yaklaşımım ız bu planı katılımcı yapabilmekti. 

Burada bana göre önemli iki önemli noktayı dile getirdiniz. Bu hedeflerin. amaçların yöneti· 
mi nasıl olacak? Bunu özellikle bu taslagın içerisine koymadık çünkü bu yönetimin oluşması için 
amaç. hedef ve politika l arın belirginleşmesi gerekirdi. bunu plan netleştiginde düşünmeye baş
layacagız. Ama baştan da söyledigim gibi biz bunu da katılımcı yapacagız şu anda 21 işi delege 
ediyoruz. Bölgedeki sivil toplum örgütlerine. üniversitelere. kamu kurum ve kuruluşlarına çeşit· 
li sektöı·lerden işler veriyoı·uz. bunlar ça lışmalarını yapıp plan sürecinde kullanılması için plan 
ekibine verecekler. 

Bu konulardan biri de "izleme degerlendirme sisteminin kurulması"dır. bunu da bir sivil top· 
lum örgütü ile yapacagı z. 

Dolayısı ile vizyon dokümanı. bölgede 27·28·29 Eylül 2000 tarihlerinde illerde yapacagıınız 
toplantı lardan gelecek son girdilerle nihai yapısını bulacak. Tartışma konusu daha sonra da pla· 
nın yönetimi olacak. Bu yönetim GAP Idaresi'nde mi olur. GAP dışında başka birim mi olur. Dev· 
let Planlama Teşkilatı'nda mı olur bunlar görüşülerek. Diger ikinci husus bu katılımcılıgın nasıl 
saglanacagı konusu. Sizlerden de katkının alınması yönünde delege ettigimiz iş lerin içinde bu da 
var. Bunun tabana inmesi nasıl saglanacak. Işte TESK'den Adil Bey' in de talep ettigi gibi taba· 
nın sesini duyma ve yansıtma temel yaklaşımımız ve temel lıedefleı·imizden birisidir. Bunun 
için. bizim şemalarımızda görünmeyen bir grup daha var iletişim grubu .. Bu grup teknik ekibin 
dışında. uzman bir grup tarafından yapılmakta . Proje ekibinin yaptıgı çalışma la rı. bizim dışımız· 
da tabana nası l indirebiliriz. oradan da eleştiriler göı•üşler nasıl yansıtılır bir uzmanlaı· grubu 
araştırıp bize yans ıtacak . Ben toplantının çok verimli geçtigine inanıyorum. Bu eleştiriler. gö· 
rüşler degerlendirilecek hatta bu ayın sonunda yapacagımız toplantılarla illerde daha da şekil· 
lenecek ben GAP Idaresi adına hepinize teşekkür etmek istiyorum. 
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Or. Yavuz EGE- (Proje Yöneticisi) 

Teşekkür ederim Vedat Bey. Toplantı mızın sonuna geldik. Son derece yaraı·l ı bir toplantı ol· 
du. bunun için katılımcılara teşekkür ed iyorum. Degerli katkılarından istifade ettik. Vedat Bey" in 
de ifade ettigi gibi sürecin bir parçası olarak önümüzdeki hafta dokuz ilde. daha genel. daha ge
n iş katı l ım lı toplantı lar yapılacak ve orada da bu belge tart ış ı lacak. Bu. bir ön toplantı idi. Daha 
seçil miş. küçük bir grupla. teknik agırlıklı. uzmanlık vas ıfla ı· ı agırlı klı bir grupla tartışmak iste· 
dik. Sonraki toplantılar daha geniş kapsamlı. daha geniş katı lımlı olacak. Planlama süreci önü· 
müzdeki hafta yapılacak olan toplantılarla da bitmiyor. Plan dokümanı ile ilgili gelişmeler kay
dedildikçe her aşamada yapı lacak. Bu top lantı lar sadece bölge illerinde degil. çeşitli uzmanlık 
da ll arından kişilerle. akademisyenlerle. digeı· uzmanlarla da çeşi tli platformlarda ilgili ça lışma

laı· ve tartışmalar yap ılıyor. Bu planın her aşamasında. çok geniş bir katılını saglanmaya çalışı 

lıyor. Bizim planlama ça lışnıa larımızı. digerleı·inden en fazla ayırt edici özellik san ıyoi'Um budur. 

Bu ölçüde katı lımcı . bu ölçüde demokratik bir planlama sürecinin daha önce yaşandıgını zan
netnı iyorum. Böyle katı lınıcı bir planlama sürecinin izlenmesinin daha sagl ı k l ı oldugu açık. Ar
kadaşlar da ifade ettiler. yapılan bir planda öncelikle gerçek ihtiyaçların yansıması ve o ihtiyaç
lara çözümler getirilmesi önemlidir bunu da en dogru biçimde. plandan etkilenerek olan la ı·. et
kilenecek gruplar söyleyebilir. Geriye kalan kı sım . a lına n bu görüşlerin . bu girdilerin etrafında 
oluşturu lacak olan teknik bir çalışmadır. Bu planlana esas olan. sizlerden alınan . diger platfoı·m

larda bulunan diger katı lımcılardan alınan görüşler ve katkılardır. Ben sözü daha fazla uzatmak 
istemiyorum hepinize degerli katkı larınızdan dolayı çok teşekkür ediyorum 

özellikle de bugün ev salıipligi yapan Diyarbakır Sanayi ve Ticaret Odam ızın degerli yöneti
cilerine teşekkürlerimi sunmak istiyorum. 

Katıldıgınız için çok teşekkürler. 
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